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PROTOKÓŁ NR XXIX/21 

XXIX nadzwyczajna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

8 marca 2021 roku, godz. 1200 

10 marca 2021 roku, godz. 900 

15 marca 2021 roku, godz. 1000 

 

sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego w trybie zdalnym 

Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XXIX zwyczajnej sesji Sejmiku.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, otwieram XXIX sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji  

2018 – 2023 z Panią Marszałek Elżbietą Anną Polak, która dzisiaj jest obok mnie,  

bo też myślę, że i sytuacja jest nadzwyczajna – mamy Święto Kobiet, zatem 

chciałybyśmy tutaj z Panią Marszałek wszystkim kobietom złożyć serdeczne 

życzenia. A myślę, że też mamy niespodziankę, bo jeden z Radnych chciałby 

również Paniom złożyć życzenia. Bardzo prosimy.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko złożył Paniom życzenia z okazji 

Dnia Kobiet oraz wręczył kwiaty Przewodniczącej Sejmiku i Marszałek Województwa 

Lubuskiego.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Drogie 

Panie, od wszystkich radnych, od wszystkich mężczyzn na nasze ręce te kwiaty, 

także dzielimy się wirtualnie, ale składamy serdeczne życzenia. Kobiety górą! 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Myślę, że nie ma 

chyba drugiego takiego urzędu w Polsce gdzie rządzą kobiety tak faktycznie. 
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Marszałek wiem, że jedyna ale dwie kobiety w samorządzie wojewódzkim to nie ma 

takiej sytuacji. Najbardziej sfeminizowany urząd, zaraz panowie będą przeciwko 

głosować. Nie wolno dzisiaj. Dzisiaj to co mówią kobiety ma być głosowane. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Będziemy 

dzisiaj słuchać kobiet. Dziękuję bardzo. Dziękuję Panie Edwardzie.  

Szanowni Państwo, kontynuuję nasze obrady.   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak wita radnych  

i zaproszonych gości.  

 

Szanowni Państwo, informuję, iż na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie 

województwa obrady sejmiku województwa są transmitowane i utrwalane za pomocą 

urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest udostępniane  

w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej samorządu województwa.  

Szanowni Państwo, obradujemy na sesji w trybie zdalnym, a zatem sprawdzenie 

obecności i głosowania odbędą się przy wykorzystaniu zdalnego systemu  

do głosowania. Proszę bardzo, aby w czasie sesji Sejmiku nie wylogowywać  

się z sytemu do głosowania i platformy wideokonferencji, bo zakłóca to prowadzenie 

obrad. Szanowni Państwo Radni, przechodzimy do sprawdzenia obecności. Proszę 

przejść do okna, w którym mają Państwo otwarty system do głosowania. 

Rozpoczynam sprawdzanie obecności, proszę o wciśnięcie odpowiedniego 

przycisku. Pan Wacław Maciuszonek i Pani Aleksandra Mrozek? Potwierdzamy 

obecność Pani Aleksandry Mrozek, za chwilę mam nadzieję te problemy techniczne 

ustąpią. Proszę o zakończenie głosowania. Szanowni Państwo, stwierdzam,  

że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji w trybie zdalnym 

obecnych jest i potwierdziło swoją obecność 29 radnych, wobec czego Sejmik 

władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Pani 

Przewodnicząca, techniczna sprawa. Mogę? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Oczywiście. 
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Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

Bo tak zauważyłem, że oddało głos w systemie 29 osób oprócz Pani Radnej Mrozek,  

a system policzył tylko 28 głosów, więc chyba tam jakiś błąd techniczny jest  

w systemie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: System 

policzył 28, my przyjęliśmy tutaj zgłoszenie Pani Aleksandry Mrozek, że jest obecna  

i stąd też 29 osób potwierdziło swoją obecność. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

Ale Władek Maciuszonek wcisnął, więc 29 plus Pani Radna to 30 powinno być 

potwierdzonych głosów.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, wyświetlam w tej chwili wyniki głosowania. Proszę spojrzeć, każdy  

z Państwa widzi tę tabelę. Pan Tadeusz Ardelli zgłasza, że jest obecny, my nie 

odnotowaliśmy tego głosowania. Szanowni Państwo, powtórzymy, bo mam sygnał, 

że wszyscy są zalogowani. Zatem bardzo proszę o przejście do okna, w którym 

Państwo macie otwarty system do głosowania i proszę potwierdzić obecność  

na sesji. Pani Marszałek? Tak. I Pani Aleksandra Mrozek, nie mamy potwierdzenia. 

Wiemy, że jest obecna na sali obok, ale nie mamy potwierdzenia w systemie.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Pani Aleksandra 

ma problem techniczny. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze, 

proszę zakończyć. Szanowni Państwo, stwierdzam, że na stan 30 Radnych 

Województwa Lubuskiego na sesji obecnych jest 30 radnych, wobec czego Sejmik 

władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. A ja otrzymałam informację,  

że właśnie podłączył się i mamy w systemie również Pana Senatora Wadima 

Tyszkiewicza, którego serdecznie witam.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
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Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, przystępujemy do uchwalenia porządku obrad sesji. Panie i Panowie 

Radni, otrzymaliście Państwo zaproszenie wraz z porządkiem obrad  

na nadzwyczajną sesję zwołaną w odpowiedzi na wniosek z dnia 1 marca Radnych 

Województwa Lubuskiego. Podmiotowy wniosek wraz z projektem uchwał został 

Państwu doręczony. Te uchwały dotyczą: dokonania zmian uchwały budżetowej 

województwa lubuskiego na 2021 rok, dokonania zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033, w sprawie udzielenia 

Powiatowi Słubickiemu pomocy finansowej. Ten wniosek został Państwu doręczony  

i jest na serwerze. Jednocześnie informuję, że wpłynął do mnie również wniosek  

z dnia 4 marca tej samej grupy 9 radnych o rozszerzenie porządku obrad 

nadzwyczajnej sesji Sejmiku o punkt 5a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej Powiatowi Międzyrzeckiemu. Przedmiotowy wniosek został wraz 

z projektem uchwały zamieszczony na serwerze dla Państwa Radnych. Należy 

wskazać, że w przypadku rozszerzenia porządku obrad sesji zwołanej w trybie 

nadzwyczajnym, dodatkowo wymagana jest zgodna wnioskodawców. Zatem 

informuję, że wnioskodawcy wyrazili zgodę na rozszerzenie porządku obrad o punkt 

5a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Międzyrzeckiemu, druk nr 427/21, w swoim wniosku z dnia 4 marca 2021 roku.  

 

Wniosek o zwołanie nadzwyczajnej sesji Sejmiku stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Wniosek o rozszerzenie porządku obrad nadzwyczajnej sesji Sejmiku stanowi 

załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Szanowni Państwo, w związku z tym, że zgodnie z art. 70 ust. 2 pkt 4 ustawy  

o samorządzie województwa to Zarządowi Województwa przysługuje wyłączne 

prawo do zgłaszania propozycji zmian w budżecie, Zarząd Województwa Lubuskiego 

zwrócił się z prośbą o wprowadzenie do porządku obrad dzisiejszej sesji 4 wersji 

projektu uchwały w sprawie: dokonania zmian uchwały budżetowej województwa 

lubuskiego na 2021 rok – druk nr 413/21, dokonania zmian Wieloletniej Prognozy 
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Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033 – druk nr 414/21. 

Jednocześnie informuję, że Komisja Budżetu i Finansów na swoim posiedzeniu  

w dniu 5 marca zaopiniowała 4 wersję przedmiotowych projektów uchwał.  

Szanowni Państwo, informuję, że chęć zabrania głosu będzie możliwa w momencie 

zarządzenia przeze mnie dyskusji. Jeżeli wyrażają Państwo chęć zabrania głosu 

wcisnąć należy przycisk „żądanie głosu”. Głos będzie udzielony zgodnie  

z kolejnością zgłoszenia. Jeżeli chcą Państwo zgłosić wniosek formalny w czasie 

dyskusji, proszę użyć funkcji „zgłoszenie formalne”. Zabrać głos mogą Państwo 

dwukrotnie w jednej sprawie, czas jednej wypowiedzi to maksimum 4 minuty. Jeżeli 

chodzi o głosowania to przypomnę, że wygląda to następująco: w momencie 

zarządzenia przeze mnie głosowania po lewej stronie w Państwa oknie 

wyświetlać się będzie temat, który będziemy głosować, natomiast po prawej 

stronie podświetlą się pola wyboru: „za”, „przeciw”,  „wstrzymuję się”, klikając 

w odpowiednie pole oddają Państwo głos. Czy mają Państwo pytania, uwagi 

do proponowanego porządku obrad sesji? Mamy zgłoszenie. Pani Marszałek 

Elżbieta Anna Polak, bardzo proszę.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dostojni 

Parlamentarzyści, Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, Drodzy Radni, 

dzisiaj rano Zarząd Województwa spotkał się z Przewodniczącymi Klubów 

Sejmiku Województwa Lubuskiego, wysłuchaliśmy Państwa uwag 

dotyczących procedowanych uchwał.  Rozmawialiśmy przede wszystkim na 

temat uchwały w sprawie zmian w budżecie województwa. W związku z tym, 

że dyskusja trwała dosyć długo i pomimo uzyskania pozytywnych opinii 

komisji, jednak Państwo w imieniu swoich radnych ze swoich klubów 

zgłaszaliście w dalszym ciągu uwagi i potrzebę wyłączenia z tego projektu 

uchwały obszarów dotyczących głównie ochrony zdrowia i opieki społecznej, 

Zarząd Województwa spotkał się po wysłuchaniu Państwa stanowisk  

i Państwa uwag i chciałam, przed uchwaleniem jeszcze porządku obrad, 

przestawić autopoprawkę Zarządu Województwa. Ponieważ najwięcej 

kontrowersji i uwag dotyczyło zakupu działki od Uniwersytetu Zielonogórskiego 

– Państwo wskazaliście, że uzasadnienie w uchwale było mało wyczerpujące 
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– uznaliśmy, że należy wyłączyć przedmiot zakupu i tą zmianę w budżecie  

do procedowania w terminie zwyczajnym na następnej sesji 29 marca tak, 

żebyście Państwo mogli zapoznać się z obszerną informacją dotyczącą 

koncepcji budowy obiektów na tej działce, jak i całego harmonogramu 

realizacji całego przedsięwzięcia i całego projektu. Zarząd Województwa 

uważa, że z należytą starannością przygotował wszystkie zmiany do tej 

uchwały. Jednak wychodząc naprzeciw – takie były głosy i apele o kompromis, 

wiemy więc, że każdy kompromis jest to rezygnacja z czegoś w celu 

osiągnięcia wspólnego celu ważnego dla rozwoju województwa – chcielibyśmy 

Państwa prosić żeby pozostałe zmiany procedować dzisiaj w takim projekcie, 

jaki został przez Zarząd przygotowany, ale Zarząd będzie wnioskował w tym 

punkcie o właśnie wyłączenie tej najbardziej spornej kwestii żeby  

ją pozostawić do procedowania w trybie zwyczajnym, nie nadzwyczajnym. 

Proszę to uznać też za możliwość, otwartość na Państwa głosy i sugestie, 

taką zdolność do kompromisu. Wsłuchaliśmy się w głosy Przewodniczących 

Klubów i postanowiliśmy z taką propozycją do Państwa wyjść. Bardzo prosimy 

o przyjęcie porządku obrad w częściach pozostałych, w każdym punkcie 

będziemy uzasadniać wszystkie procedowane projekty. Bardzo dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Ponieważ wniosku nie będziemy głosować, zatem przechodzimy  

do głosowania nad rozszerzeniem porządku obrad. Poddaję pod głosowanie 

rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 5a – Podjęcie uchwały w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Międzyrzeckiemu – druk nr 427/21.  

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 5a? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał? Nie mamy głosu Pani Małgorzaty Gośniowskiej-Koli. 

Pani Małgorzata Gośniowska-Kola? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Czy 

jestem słyszalna? 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak, 

słyszymy Panią. Pani Małgosiu, czy są jakieś kłopoty? Mamy czekać? Pani 

Małgorzata Gośniowska-Kola, proszę o głosowanie. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Wstrzymuję się od głosu. Czy Pani mnie słyszy Pani Przewodnicząca? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak, 

słyszymy. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola wstrzymuje się od głosu. Proszę  

o wyniki. 

18 radnych za, 8 przeciw, 4 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony 

o punkt 5a.   

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Porządek obrad sesji Sejmiku wraz z autopoprawką Zarządu, przegłosowaną 

zmianą, z rozszerzoną zmianą, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowaną zmianą i autopoprawką, 

proszę wcisnąć „za”. Kto jest przeciw? Kto wstrzymuje się od głosu? Pani Małgorzata 

Gośniowska-Kola? Pan Sławomir Muzyka? Pan Edward Fedko? Pan Sławomir – tak, 

mam głos. Pan Edward Fedko i  Pani Małgorzata. Pan Edward oddał głos. I Pani 

Małgorzata Gośniowska-Kola? Pani Małgorzata wstrzymuje się od głosu. 

18 radnych za, 5 przeciw, 7 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji wraz z przegłosowaną 

zmianą został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Punkt 3. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2021 rok – druk nr 413/21. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Przechodzimy do podjęcia uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego wraz z poprawką, którą nam przedstawiła Pani Marszałek 

– druk nr 413/21. Na sesji obecna jest Pani Alicja Woźniak – Skarbnik Województwa 

Lubuskiego, a ja proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów Pana 

Marka Cieślaka. Pan Marek Cieślak? 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja Budżetu  

i Finansów – już mówię – przyjęła pozytywną opinię dla tej uchwały wraz  

z rozszerzeniem. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Bardzo 

proszę, Pan Edward Fedko w imieniu Klubu Samorządowe Lubuskie. Bardzo proszę. 

 

Członek Klubu Radnych Samorządowe Lubuskie Edward Jan Fedko: Dziękuję 

bardzo. Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowna Pani Marszałek, Szanowni 

Państwo Radni, wobec wielu kontrowersji, które zostały wywołane w stosunku  

do projektu uchwały Zarządu oraz braku wniosków, które by wyeliminowały te sporne 

kwestie – Pani Marszałek zgłosiła jeden wniosek, a dotyczyły te kwestie sporne wielu 

jeszcze innych spraw – chciałbym przedstawić projekt uchwały kierowanej  

do Zarządu Województwa, jako uchwały własnej, w sprawie dokonania zmian 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok. Na podstawie art. 18 

pkt. 6 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 roku o samorządzie wojewódzkim (Dz. U.  

z 2020 roku, poz. 1668 z późn. zm.) oraz art. 211, art. 212, art. 214 pkt 1 i pkt 3, art. 

215, art. 217 i art. 219 ust. 1 i ust. 3 ustawy z dnia 20 sierpnia 2009 roku o finansach 

publicznych (Dz. U. z 2021 roku, poz. 305) uchwala się, co następuje: W uchwale  

nr XXVI/376/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 roku  

w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok, wprowadza 



9 

 

się następujące zmiany: 1) zwiększa się planowane dochody budżetu województwa 

o kwotę 2 961 514,00 zł, 2) zwiększa się wydatki budżetu województwa o kwotę 

30 596 666,00 zł. § 2. W wyniku dokonanych zmian plan dochodów budżetu wynosi 

537 295 059,00 zł, plan przychodów budżetu wynosi 72 628 349,00 zł. Razem daje 

to kwotę 609 923 408,00 zł. Plan wydatków budżetu wynosi 587 164 288,00 zł. Plan 

rozchodów budżetu wynosi 22 759 120,00 zł. Razem 609 923 408,00 zł. Deficyt 

budżetu wynosi 49 869 229,00 zł. § 3. Deficyt w wysokości 49 869 229,00 zł pokryty 

będzie: kredytem długoterminowym w kwocie 22 234 077,00 zł, wolnymi środkami  

w kwocie 19 493 014,00 zł. Punkt 3 przychodami jednostek samorządu terytorialnego  

wynikających z rozliczenia środków okresowych w art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy i dotacji 

na realizację programu projektu lub zadania finansowanego z udziałem tych środków 

w kwocie 8 142 138,00 zł. Wykonanie uchwały powierza się Zarządowi Województwa 

Lubuskiego. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. I uzasadnienie do projektu 

uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie dokonania zmian uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok: zmiany w niniejszej uchwale 

dotyczą po pierwsze załącznika nr 1 do uchwały nr XXVI/376/20 Sejmiku 

Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 roku w sprawie uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok pt. „Dochody Budżetu 

Województwa Lubuskiego na 2021 rok”. Zmian dokonano w rozdziale 75864  

– Regionalne Programy Operacyjne 2014-2020 finansowane z udziałem środków 

Europejskiego Funduszu Społecznego. 865 789,00 zł – zwiększenie planu dochodów 

dotyczy projektu pn. „Cytologia, mammografia do lubuskich kobiet trafia” – wsparcie 

profilaktyki nowotworów złośliwych szyjki macicy i piersi, realizowanego w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego Lubuskie 2020. 110 tys. zł – zmiany planu 

dochodów dotyczą projektu pn. „Kolonoskopia dla osób pracujących, uczących  

się lub mieszkających w powiecie województwa lubuskiego: krośnieńskim, 

nowosolskim, zielonogórskim, żagańskim, żarskim”, realizowanym w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego Lubuskie 2020. 101 695,00 zł – zwiększenie 

planu dochodów dotyczący projektu pn. „Lubuszanie skutecznie przeciw 

nowotworom – realizacja programów zdrowotnych ukierunkowanych na wykrywanie  

i zapobieganie nowotworom złośliwym jelita grubego, szyjki macicy, piersi wśród 

mieszkańców województwa lubuskiego”, realizowanego w ramach Regionalnego 

Programu Operacyjnego Lubuskie 2020. W dziale 852 – pomoc społeczna,  

w rozdziale 85295 – pozostała działalność: 73 325,00 zł – zwiększenie planu 
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dochodów dotyczy projektu pn. „Partnerstwo dla rodziny”, realizowanego przez 

Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej w Zielonej Górze w ramach Programu 

Operacyjnego „Wiedza, edukacja, rozwój”. 1 810 705,00 zł – zwiększenie planu 

dochodów dotyczy projektu pn. „Kooperacja efektywna i skuteczna” realizowanego 

przez Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej w Zielonej Górze w ramach Programu 

Operacyjnego „Wiedza, edukacja, rozwój”. Punkt 2 – załącznika nr 2 do uchwały  

nr XXVI/376/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 roku  

w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok pt. „Wydatki 

Budżetu Województwa Lubuskiego na 2021 rok”. Zmian dokonano w dziale… 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pani Przewodnicząca, 

proszę o głos w kwestii formalnej. Mamy przyjęty porządek obrad, nie ma takiego 

punktu w porządku obrad. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: …w dziale Ochrona 

Zdrowia… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan 

Edward Fedko… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: …w rozdziale 85111  

– szpitale ogólne oraz w rozdziale 85195 – pozostała działalność. 2 mln zł  

– zwiększenie  planu wydatków dotyczy zabezpieczenia środków na doposażenie 

centralnej sterylizacji do możliwości przeprowadzenia zabiegów u pacjentów... 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Nie 

ma takiego punktu porządku obrad. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: ...w Lubuskim Centrum 

Ortopedii im. dr Lecha Wierusza w Świebodzinie, dostawa i montaż kontenerowych 

pomieszczeń szpitalnych oraz infrastruktury wyposażenia oraz karetka transportowa 

w Lubuskim Szpitalu Specjalistycznym Pulmonologiczno-Kardiologicznym w Torzymiu, 

przebudowa pomieszczeń w Klinicznym Oddziale Chorób Zakaźnych  

w zakresie dostosowania do działań związanych z zapobieganiem, przeciwdziałaniu  
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i zwalczaniem COVID-19 w Szpitalu Uniwersyteckim im. Karola Marcinkowskiego  

w Zielonej Górze w ramach Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych, w ramach 

Funduszu Przeciwdziałania COVID rozdział 85111 o kwotę 1 400 000,00 zł  

i w rozdziale 85195 – kwota 600 tys. zł. Rozdział 85112 – szpitale kliniczne: 15 mln zł 

zwiększenie planu wydatków, dotyczy zabezpieczenia środków dla Szpitala 

Uniwersyteckiego im. Karola Marcinkowskiego w Zielonej Górze na dofinansowanie 

realizacji zadania pn. „Zakup pierwszego wyposażenia medycznego  

i niemedycznego w Centrum Zdrowia Matki Polki i Dziecka w Szpitalu 

Uniwersyteckim w Zielonej Górze”. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Pani 

Przewodnicząca, proszę o reakcję. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: ...51 894,00 zł  

– zwiększenie planu wydatków dotyczy projektu pn. „Profilaktyka oraz rehabilitacja 

medyczna aktywnych zawodowo mieszkańców województwa lubuskiego oraz osób 

powracających do pracy”, realizowanego przez Wojewódzki Ośrodek Medycyny 

Pracy w Zielonej Górze w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Lubuskie 

2020. Rozdział 85195 – pozostała działalność: 865 789,00 zł – zwiększenie planu 

wydatków na zadanie pn. „Cytologia, mammografia do lubuskich kobiet trafia”  

– wsparcie profilaktyki nowotworów złośliwych szyjki macicy i piersi realizowanego  

w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Lubuskie 2020. 110 tys. zł  

– zmiany planu wydatków dotyczą projektu pn. „Kolonoskopia dla osób pracujących, 

uczących się lub mieszkających w powiecie województwa lubuskiego: krośnieńskim, 

nowosolskim, zielonogórskim, żagańskim, żarskim”, realizowanego w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego. 1 zł –zmiany planu wydatków dotyczących 

zabezpieczenia wkładu własnego do projektu „Kolonoskopia dla osób pracujących, 

uczących się lub mieszkających w powiatach województwa lubuskiego”. 338 465,00 

zł – zwiększenie planu wydatków dotyczy projektu pn. „Lubuszanie skutecznie 

przeciw nowotworom – wsparcie realizacji programów zdrowotnych ukierunkowanych 

na wykrywanie i zapobieganie nowotworom złośliwym jelita grubego, szyjki macicy, 

piersi wśród mieszkańców województwa lubuskiego”, realizowanego w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego Lubuskie 2020. Pomoc społeczna, rozdział 

85295 – pozostała działalność: 10 225 513,00 zł – zwiększenie planu wydatków 
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dotyczy projektu pn. „Społeczne remedium”, realizowanego przez Regionalny 

Ośrodek Polityki Społecznej w Zielonej Górze w ramach Programu Operacyjnego 

„Wiedza, edukacja, rozwój”. 73 tys. zł – zwiększenie planu wydatków dotyczy 

projektu pn. „Partnerstwo dla rodziny”, realizowanego przez Regionalny Ośrodek 

Polityki Społecznej w Zielonej Górze w ramach Programu Operacyjnego „Wiedza, 

edukacja, rozwój”. 1 810 705,00 zł – zwiększenie planu wydatków dotyczy projektu 

pn. „Kooperacja efektywna i skuteczna”, realizowanego przez Regionalny Ośrodek 

Polityki Społecznej w Zielonej Górze w ramach Programu Operacyjnego „Wiedza, 

edukacja, rozwój”. 112 974,00 zł – zwiększenie planu wydatków dotyczy projektu pn. 

„Otwórz się na pomoc – punkt interdyscyplinarnego wparcia rodziny”, realizowanego 

przez Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej w Zielonej Górze w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego Lubuskie 2020. 8 tys. zł – zwiększenie planu 

wydatków dotyczy zabezpieczenia wkładu własnego do projektu pn. „Otwórz  

się na pomoc – punkt interdyscyplinarnego wparcia rodziny”, realizowanego przez 

Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej w Zielonej Górze w ramach Regionalnego 

Programu Operacyjnego Lubuskie 2020. I po 3 – zwiększenie przychodów, 

przychody z tytułu wolnych środków o kwotę 19 493 014,00 zł – przychody jednostek 

samorządu terytorialnego wynikające z rozliczeń środków określonych w art. 5 ust. 1 

pkt 2 ustawy i dotacji realizację programów projektu lub zadania finansowanego  

z udziałem tych środków o kwotę 8 142 138,00 zł. W związku z tym, że ten projekt 

uchwały oczywiście wymaga… – my to zgłaszamy jako uchwałę własną, projekt 

uchwały własnej Zarządu i on wymaga oczywiście przeanalizowania przez Zarząd  

i oczywiście dopracowania wszystkich innych załączników niezbędnych przy dalszym 

procedowaniu. Wobec powyższego, Pani Przewodnicząca, taki wniosek składam  

i by dać przerwę dla Zarządu na ustosunkowanie się do tego projektu uchwały. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Panie Radny. Ja przychylam się do tego wniosku i Szanowni Państwo,  

aby Zarząd miał czas żeby ustosunkować się do tego ogłaszam przerwę do środy  

do godz. 9:00. Dziękuję bardzo. 

 

przerwa w obradach do dnia 10 marca 2021 r. do godz. 900 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Wznawiam, po przerwie, XXIX nadzwyczajną sesję Sejmiku Województwa 

Lubuskiego kadencji 2018 – 2023, która rozpoczęła się 8 marca 2021 r.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak wita radnych  

i zaproszonych gości.  

 

Szanowni Państwo informuję, iż na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie 

województwa obrady Sejmiku Województwa są transmitowane i utrwalane  

za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest 

udostępnione w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej samorządu 

województwa. Szanowni Państwo, obradujemy na sesji w trybie zdalnym, a zatem 

sprawdzenie obecności i głosowania odbędą się przy wykorzystaniu zdalnego 

systemu do głosowania. Bardzo proszę, aby w czasie sesji Sejmiku nie 

wylogowywać się z sytemu do głosowania i platformy wideokonferencji, bo zakłóca  

to prowadzenie obrad. Szanowni Państwo Radni, przechodzimy do sprawdzenia 

obecności. Proszę przejść do okna, w którym mają Państwo otwarty system  

do głosowania, rozpoczynam sprawdzanie obecności. Proszę o przekazanie 

wyników. Stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji  

w trybie zdalnym obecnych jest 30 radnych, wobec czego Sejmik władny jest  

do podejmowania prawomocnych uchwał. Szanowni Państwo informuję, że chęć 

zabrania głosu będzie możliwa w momencie zarządzenia przeze mnie dyskusji. 

Jeżeli wyrażą Państwo chęć zabrania głosu, wcisnąć należy przycisk „żądanie 

głosu”. Głos będzie udzielony zgodnie z kolejnością zgłoszenia. Jeżeli chcą Państwo 

zgłosić wniosek formalny w czasie dyskusji, proszę użyć funkcji „zgłoszenie 

formalne”. Zabrać głos mogą Państwo dwukrotnie w jednej sprawie, czas jednej 

wypowiedzi to maksimum 4 minuty. Jeżeli chodzi o głosowania to przypomnę,  

że wygląda to następująco: w momencie zarządzenia przeze mnie głosowania po 

lewej stronie w Państwa oknie wyświetlać się będzie temat, który będziemy 

głosować, natomiast po prawej stronie podświetlą się pola wyboru: „za”, „przeciw”, 

„wstrzymuję się”, klikając w odpowiednie pole oddają Państwo głos.  

Szanowni Państwo, informuję, że Zarząd Województwa Lubuskiego pismem z dnia  

9 marca br. zwrócił się z prośbą o wprowadzenie do porządku obrad dzisiejszej sesji 

5. wersji projektów uchwał w sprawie: dokonania zmian uchwały budżetowej 
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województwa lubuskiego na 2021 r. – druk nr 413/21, dokonania zmian Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2021/2033 – druk nr 414/21. 

W związku z tym, że porządek obrad dzisiejszej sesji został przyjęty  

i procedowaliśmy nad 4 wersją obu projektów uchwał, konieczne jest  wprowadzenie 

zmian w porządku obrad. Czy wnioskodawca chciałby umotywować swój wniosek? 

Pani Marszałek? Bardzo proszę Pani Marszałek. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: W imieniu 

wnioskodawców proszę o przedstawienie uchwały w sprawie zmian w budżecie  

w wersji, która została zmieniona wczoraj na posiedzeniu Zarządu w związku  

z nowymi saldami. Pani Skarbnik Województwa, proszę o przedstawienie 

przychodów i dochodów oraz wydatków ogółem i wszystkie pozycje, które dotyczą 

zmiany budżetu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  

Ja przepraszam Pani Marszałek, ale ja tylko zwróciłam się z pytaniem,  

czy wnioskodawca chciałby umotywować wniosek. To, o czym chce powiedzieć Pani 

Skarbnik i zapewne Pani Marszałek będzie w punkcie, kiedy będziemy omawiali  

te zmiany. Zatem tylko chciałabym zapytać czy Państwo wnioskodawcy chcielibyście 

umotywować wniosek z 5. wersją zmiany poprawek budżetowych? Procedowaliśmy 

nad 4, a teraz mamy wniosek o 5. I tylko w tym zakresie Pani Marszałek.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dobrze, bardzo 

dziękuję. Proszę Państwa, w związku z tym, że Zarząd Województwa na swoich 

kolejnych posiedzeniach wprowadza zmiany, które należą do kompetencji Zarządu, 

ale wpływa to na uchwałę budżetową, należało skorygować salda, wyłącznie salda, 

wysokość również przychodów po wprowadzeniu uchwały należącej do kompetencji 

Zarządu. Innych zmian, żadnych zmian merytorycznych, nowych pozycji w tym 

projekcie numer 5 nie ma. Dziękuję.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze, 

dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, otrzymaliście Państwo informację dotyczącą  

5 wersji obu projektów uchwał. Na wprowadzenie zmian do porządku obrad 

nadzwyczajnej sesji Sejmiku wymagana jest zgoda wnioskodawców.  

Czy wnioskodawcy wyrażają zgodę na wprowadzenie zmian? I tutaj chciałabym 

abyście Państwo, którzy byli wnioskodawcami, potwierdzili zgodę na wprowadzenie 

zmian. Pytam Panią Elżbietę Annę Polak, czy jest zgoda na wprowadzenie tych 

zmian? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

Ja przepraszam, w sprawie formalnej chciałbym zabrać głos Pani Przewodnicząca.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

proszę.  

 

 Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Dziękuję. Dzień dobry Państwu, o ile pamiętam to ostatnią sesję przerwaliśmy,  

czy przerwała Pani Przewodnicząca, już po tych punktach, do których Pani  

w tej chwili wraca, więc nie rozumiem dlaczego jeszcze raz zajmujemy się tymi 

pozycjami? Ostatnio Pani informowała, że wnioskodawcy taką zgodę wyrazili, 

przeszliśmy do wystąpień klubowych gdzie wystąpił Pani Kolega z Klubu Edward 

Fedko, który zajął nam bardzo dużo czasu i na tym się sesja skończyła. Nie wiem  

na jakiej podstawie my wracamy znowu do tych samych punktów, bo jak pamiętam 

teraz głos powinienem zabrać ja, jako następny mówca w tym punkcie po Edwardzie 

Fedko. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Panie Radny. Ja chciałam tylko Państwu powiedzieć, że znajomość Statutu 

nie zwalnia z jego stosowania. Zatem bardzo proszę o wyjaśnienie Panią Mecenas, 

która jest z nami obecna. 

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Dzień dobry Państwu, istotnie w poniedziałek sesja 

została przerwana w trakcie procedowania w punkcie 3 dotyczącym projektu uchwały 

w sprawie zmiany budżetu województwa lubuskiego. Była to wersja 4, przy czym 
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podejmując uchwałę w sprawie uchwalenia porządku obrad Radni wyrazili zgodę  

na procedowanie nad tym dokumentem, określonym właśnie jako wersja 4. 

Ponieważ został złożony wniosek przez Zarząd w sprawie wprowadzenia zmian  

do porządku obrad polegającego na wprowadzeniu 5. wersji tego projektu uchwały  

to żeby umożliwić procedowanie nad dokumentem o odmiennej treści niż ten,  

który był przedmiotem rozpoczętej debaty w poniedziałek, trzeba formalnie 

wprowadzić do porządku obrad. Nie można debatować nad dokumentem w wersji  

5 jeśli przedmiotem uchwalonego porządku obrad był inny dokument, czyli dokument 

w wersji 4. Więc rozpoczęcie debaty w tej chwili w punkcie 3 oznaczałoby, że nie 

można byłoby rozpocząć tej debaty nad dokumentem w wersji 5, a nie o to chyba 

chodzi Zarządowi. Kontynuacja posiedzenia przerwanego w poniedziałek, 

oznaczałaby konieczność kontynuowania tylko i wyłącznie nad tym dokumentem, 

który był oznaczony jako wersja 4, więc żeby umożliwić Sejmikowi procedowanie nad 

kolejnym dokumentem w wersji 5, niezbędna jest zmiana porządku obrad. Ponieważ 

jest to sesja nadzwyczajna, która została zwołana na wniosek grupy 9 Radnych  

to żeby wprowadzić tę zmianę do porządku obrad potrzeba po pierwsze zgody tych 

Radnych, a po wtóre oczywiście uzyskania bezwzględnej większości ustawowego 

składu rady, czyli 16 radnych. I w momencie przegłosowania tego porządku obrad, 

przyjęcia tych zmian, będzie możliwe rozpoczęcie procedowania w punkcie 3 nad 

dokumentem w wersji 5, nad projektem uchwały w sprawie zmiany budżetu w wersji 

5 i wtedy ponowiona zostanie procedura, czyli będzie przedstawiciel projektodawcy 

miał możliwość zabrania głosu, będą wystąpienia klubowe i wówczas Pan Radny 

Ciemnoczołowski będzie mógł zabrać głos. Jeżeli nie dojdzie do zmiany porządku 

obrad, to znaczy przedmiotem tej sesji będzie procedowany dokument w wersji 4  

– mówię o projekcie uchwały w sprawie zmiany budżetu województwa – to pojawi  

się istotny problem, ponieważ ten dokument najprawdopodobniej, jeśli dojdzie 

oczywiście do jego uchwalenia, istnieje ryzyko zakwestionowania przez Regionalną 

Izbę Obrachunkową jako niezgodny z prawem, ponieważ już zawiera dane,  

które są nieadekwatne do istniejącego stanu rzeczy. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Pani Mecenas. Pan Sebastian Ciemnoczołowski zgłasza się jeszcze raz.  
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Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Tak, 

dziękuję. Ok, przyjmuję argumenty Pani Mecenas, tylko zastanawia mnie jedno 

dlaczego Pani ich nie podnosiła dwa dni temu, kiedy procedowaliśmy te punkty  

i Zarząd wnosił autopoprawkę i ja nie słyszałem wtedy Pani tej wersji, tej narracji, 

dlatego mój głos w tej sprawie zabrałem taki, jaki zabrałem. Rozumiem, że jakby 

naprawiamy błąd i wracamy z powrotem do punktu. Chodzi o tą autopoprawkę 

związaną z brakiem wykupu ziemi od Uniwersytetu i to jest wersja 5, tak? 

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Nie, była wersja 4 i była autopoprawka Zarządu,  

a autopoprawek się nie głosuje. To nie była wersja 5, to była wersja 4  

z autopoprawką i to było głosowane na sesji. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy to już 

jest zrozumiałe dla Pana Sebastiana Ciemnoczołowskiego?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Chciałbym w takim razie usłyszeć na czym polega wersja 5 jeszcze raz, żeby 

wszyscy to zrozumieli. Proszę Zarząd o wyjaśnienie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, przypomnę jeszcze raz Panu Sebastianowi Ciemnoczołowskiemu,  

że Zarząd Województwa Lubuskiego pismem z dnia 9 marca zwrócił się z prośbą  

o wprowadzenie do porządku obrad dzisiejszej sesji 5 wersji projektu uchwały. Przed 

chwilą Pani Marszałek wyjaśniła tę kwestię i sądzę, że na tym sprawę zamykamy,  

bo tutaj nie ma czego już wyjaśniać. Zatem przechodzę do kolejnej części.  

I przypomnę Państwu wnioskodawcom, że chcę zapytać Was o zgodę  

na wprowadzenie tych zmian. A wnioskodawcą była Pani Marszałek Elżbieta Anna 

Polak. Czy Pani wyraża zgodę na wprowadzenie tej 5 wersji, tak? 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Tak, wnioskodawcy 

wprowadzają 5 wersję, ponieważ ona jest zgodna ze stanem faktycznym budżetu  

w związku ze zmianą sald w zakresie przychodów i wydatków oraz przyjętą 

wcześniej autopoprawką dotyczącą wykreślenia zakupu działki od Uniwersytetu 
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Zielonogórskiego. I ta wersja 5 tylko i wyłącznie w tym zakresie wnosi zmiany. 

Salda… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Pani Marszałek.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: ...oraz wykreślenie 

zakupu działki. Natomiast wszystkie inne zmiany merytoryczne pozostają. Myślę,  

że po przeprowadzeniu debaty, wysłuchaniu wniosków Radnych… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani 

Marszałek, przepraszam, ale ja pytam w tym momencie tylko o zgodę  

na wprowadzenie tych zmian. Dyskusja będzie później. Pani Marszałek wyraża 

zgodę na wprowadzenie tych zmian? Czy Pan Sebastian Ciemnoczołowski... 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pani Przewodnicząca, 

jeżeli Pani pozwoli, chciałabym dokończyć zdanie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  

Ale ja przepraszam, tak jak powiedziałam, Pani Marszałek, z całym szacunkiem, 

jesteśmy przy punkcie, w którym tylko pytam czy Pani wyraża zgodę  

na wprowadzoną zmianę i nic więcej. Pani wyraziła tę zgodę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ale chciałabym żeby 

nie było żadnych wątpliwości, bo Radni mają wątpliwości.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Będzie  

na to czas. Będzie na to czas Pani Marszałek.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Radni mają 

wątpliwości co do tego co procedujemy, więc chciałabym żeby mogli też dopytać. 

Widzę, że Pan Marek Surmacz ma pytanie. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Przepraszam Państwa, ale na początku sesji powiedziałam Państwu o tym, że mamy 

nową wersję 5 uchwał budżetowych. Zapytałam również, czy wnioskodawca chciałby 

umotywować swój wniosek. Zabrała głos Pani Marszałek i wyjaśniła nam, na czym 

polega zmiana wersji 4 na wersję 5. Kolejnym punktem jest tylko formalnie zapytanie 

się wszystkich wnioskodawców, którzy podpisali się o to czy nadal utrzymują,  

że ta 5 wersja to jest ta wersja, nad którą mamy obradować i tylko o odpowiedź 

proszę. Pani Marszałek udzieliła odpowiedzi, powiedziała, że zgadza się,  

ale są wnioskodawcy kolejni i kolejnym jest Pan Sebastian Ciemnoczołowski, którego 

się pytam, czy wyraża zgodę? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Tak, 

wyrażam zgodę po tych wyjaśnieniach. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Czy Pan Marcin Jabłoński wyraża zgodę? 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Tak, 

wyrażam zgodę.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Czy Pani Anna Synowiec wyraża zgodę? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Tak, wyrażam zgodę.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Czy Pan Zbigniew Kołodziej wyraża zgodę? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Tak, wyrażam zgodę.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Czy Pan Stanisław Tomczyszyn wyraża zgodę? Nie słyszymy Pana 

Stanisława Tomczyszyna. Pan Stanisław Tomczyszyn? 
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Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Wyrażam 

zgodę.   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Czy Pan Grzegorz Potęga wyraża zgodę?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Tak, wyrażam zgodę.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję.  

Czy Pan Mirosław Marcinkiewicz wyraża zgodę?  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Tak, wyrażam zgodę.  

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Jeszcze Pan Tadeusz Jędrzejczak. Czy Pan Tadeusz Jędrzejczak wyraża 

zgodę?  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Tak, wyrażam 

zgodę.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo Radni, czy wyrażają Państwo Radni zgodę na to,  

by przeprowadzić głosowanie nad zmianą porządku obrad w zakresie obu uchwał 

jednocześnie? Przypomnę, że mamy uchwałę w wersji… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani Przewodnicząca, 

w kwestii formalnej. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

proszę, Pan Marek Surmacz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani Przewodnicząca, 

ja nie wiem czy Sejmik zdaje sobie sprawę z tego, że jesteśmy obserwowani, 

przecież jest przekaz publiczny. To co się dzieje teraz, 5 wersja projektu uchwały, 
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sami się gubimy właściwie co te treści zawierają. Przedstawiony dzisiaj projekt  

tej 5 wersji przeczy jakimkolwiek kanonom legislacyjnym. Nie może być tak,  

że projekt uchwały odwołuje się do załączników poprzednich uchwał, do danych  

z poprzednich uchwał. Proszę nam przedstawić tekst jednolity nowej propozycji, 

która będzie czytelna, jasna nie tylko dla nas, ale dla wszystkich, którzy biorą  

w tej sesji, także jako obserwatorzy, udział. Wtedy dopiero będziemy mogli 

dyskutować. Poza tym każda wersja, każda zmiana merytoryczna – bo to są zmiany 

merytoryczne, bo to nie jest tylko przedstawienie nowych sald, zmieniła się sytuacja 

finansowa – one powinny być przepracowane przez merytoryczne komisje.  

Być może w krótkim czasie, jeszcze dzisiaj, ale to musi tak być zrobione.  

Nie narażajmy autorytetu, już i tak marnego, Sejmiku na śmieszność. O powagę 

proszę.  

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Panie Radny za ten głos. Ja natomiast chcę Państwu powiedzieć,  

że za chwilę będzie czas na to żebyście Państwo wypowiedzieli się w sprawie tych 

dwóch uchwał, ponieważ za chwilę będzie czas dla Państwa Radnych, dla Klubu 

Radnych. Natomiast ja chciałabym proceduralnie przypomnieć, że musimy 

przegłosować to, co dotyczy 5. wersji obu uchwał budżetowych. Przypomnę,  

że chodzi o uchwałę w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej i chodzi  

o Wieloletnią Prognozę Finansową. Czy wyrażają Państwo zgodę na to,  

aby przegłosować wprowadzenie do porządku obrad tych zmian w zakresie tych 

dwóch uchwał jednocześnie? Czyli głosowalibyśmy równolegle za zmianą porządku 

obrad, by punkt 3 otrzymał brzmienie: podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian 

uchwały budżetowej województwa lubuskiego na 2021 rok – druk nr 413/21, wersja  

5 oraz punkt 4 otrzymał brzmienie: Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej województwa lubuskiego na lata 2021-2033 – druk 

nr 414/21, wersja 5. Jeżeli Państwo jesteście za tym, aby nad oboma uchwałami 

zagłosować, proszę swoją wolę wyrazić – za wprowadzeniem oczywiście tych dwóch 

uchwał do porządku obrad. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw?  

Kto się wstrzymał? 

15 radnych za, 5 przeciw, 10 wstrzymało się od głosu. 

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Ale czego dotyczyło głosowanie? Tylko sposobu 

procedowania. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Przypominam, że głosowanie dotyczyło tylko i wyłącznie sposobu procedowania. 

Procedowania nad zmianą porządku obrad w punkcie 3 i to brzmienie,  

które dotyczyło: Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian i podjęcie uchwały  

w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej. Proszę o sekundę 

cierpliwości. Żebyście Państwo mieli jasność do sytuacji, która przed chwilą 

zaistniała, bardzo proszę Pani Mecenas. 

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Wniosek Zarządu dotyczył zmiany dwóch punktów 

porządku obrad. Pani Przewodnicząca zadała w pierwszej kolejności pytanie 

skierowane do Państwa, czy Państwo wyrażają zgodę aby w jednym głosowaniu 

rozstrzygnąć kwestię tych dwóch zmian. Natomiast to jeszcze nie było głosowanie 

nad wprowadzeniem porządku obrad. Tam był czas na to żeby Państwo ewentualnie 

wyrazili sprzeciw i dopiero po ewentualnym wyrażeniu zgody, czy braku sprzeciwu 

byłby kolejny etap czyli już przystąpienia do głosowania nad wprowadzeniem tych 

zmian, ponieważ to wprowadzenie zmian będzie polegać na tym, że odrębnie będzie 

się głosować nad wprowadzeniem zmian do punktu 3 i odrębnie nad wprowadzeniem 

zmian do punktu 4. Ale ponieważ te dwie uchwały są nierozerwalnie ze sobą 

związane, więc nie ma przeszkód żeby w jednym głosowaniu rozstrzygnąć kwestię 

wprowadzenia tych zmian, tak? Czyli to pierwsze pytanie dotyczyło tylko sposobu 

procedowania, czyli czy głosować od razu dwie zmiany czy rozdzielić to głosowanie 

na dwa etapy. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze. 

Szanowni Państwo, zatem wracamy do procedowania. Zadaję Państwu pytanie, 

proszę o zgłoszenia, czy wyrażają Państwo zgodę na to, by przeprowadzić 

głosowanie nad zmianą porządku obrad w zakresie obu uchwał jednocześnie? Pan 

Jan Świrepo, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

W sprawie formalnej.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Jan 

Świrepo, bardzo proszę. Pan Jan Świrepo? 
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Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Ja pomyłkowo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo, pozdrawiamy Panie Janie. Pan Sebastian Ciemnoczołowski, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

Ja tylko formalnie, Pani Przewodnicząca, bo jeżeli głosowaliśmy raz w tym punkcie, 

rozumiem, że teraz jest reasumpcja tego głosowania? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  

To głosowanie, w którym Państwo braliście udział zostało anulowane, ponieważ  

nie głosowaliśmy nad tym, czy wyrażamy zgodę nad tym by przeprowadzić 

głosowanie nad zmianą porządku obrad. Tę decyzję wyrażają Państwo w tej chwili  

i na taką decyzję Państwa oczekuję. Czy wyrażają Państwo Radni zgodę na to,  

by przeprowadzić głosowanie nad zmianą porządku obrad w zakresie obu uchwał 

jednocześnie? Bardzo proszę, Pan Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Dzień dobry. Szanowni 

Państwo, klasyk mawiał, że ważność sprawy jest liczona poziomem skomplikowania. 

I wydaje mi się, że dzisiaj już nikt nie rozumie o czym my dyskutujemy, bo ile my 

możemy jako Radni jeszcze połapać się w niektórych sprawach, to pytam  

się dlaczego wnioskodawca się gubi w tej samej sprawie? Coś tu jest nie tak. Myślę,  

że się opamiętajmy i róbmy to precyzyjnie, bo jak będziemy w każdej sesji jeszcze 

dodatkowe wrzutki robić, w których nie wiadomo, o co chodzi to ja nie wiem w końcu, 

nad czym my mamy głosować. Dziękuję,  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Przypominam wszystkim Państwu Radnym, że w tej chwili mamy sytuację, 

 w której mamy wyrazić swoje stanowisko czy przeprowadzamy głosowanie nad 

zmianą porządku obrad w obu uchwałach, jeśli chodzi o obie uchwały jednocześnie.  

I Pan Mirosław Marcinkiewicz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Wersja 5 była zamieszczona na naszej stronie i ona, jak zrozumiałem tutaj jasną 



24 

 

wypowiedź Zarządu, wynikała z jednej strony z rezygnacji, czy usunięcia z tejże 

uchwały jednej podstawowej pozycji i z przeliczenia sald – to się wszystko musi 

zgadzać. To po pierwsze. Ale pytanie moje brzmi przy tej okazji, dlaczego Pani 

Przewodnicząca anulowała głosowanie? Na jakiej podstawie prawnej, bo ja tego  

nie zrozumiałem. Przed chwilą usłyszałem, że Pani coś anulowała i proszę uprzejmie  

o powiedzenie na jakiej podstawie Pani to zrobiła. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

proszę Panią Mecenas o wyjaśnienie.  

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Proszę Państwa wystąpiła tutaj taka sytuacja  

nie do końca zrozumiała i była rozbieżność pomiędzy tym co było na tablicy, a tym  

co było przedstawione przez Panią Przewodniczącą. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Pani 

Przewodnicząca, przepraszam, ale ja w sprawie technicznej tylko. Przepraszam 

najmocniej, mogę? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

To chodzi o głos właśnie Pani Mecenas – mam taki sygnał z zewnątrz od osób,  

które słuchają nas w mediach społecznościowych, nie są uczestnikami naszego 

Sejmiku jak my, że mikrofon Pani Mecenas jest wadliwy albo jest problem 

techniczny, bo ludzie nie słyszą tych uzasadnień Pani Mecenas, a chyba to jest dość 

istotne. Przepraszam. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę Pani Mecenas.  

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Proszę Państwa, wystąpiła taka sytuacja,  

że zostało przeprowadzone głosowanie, jeśli dobrze zrozumiałam, bo ja nie widzę 

dokładnie tej tablicy, nad wprowadzeniem zmian do porządku obrad, podczas gdy 

Pani Przewodnicząca poddawała pod głosowanie inny problem, mianowicie tego 
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rodzaju czy głosowanie nad zmianą do porządku obrad ma być jednocześnie 

dotyczące obu punktów, czyli głosujemy nad zmianą w punkcie 3 i 4 jeden raz,  

czy też osobno, mianowicie zmiana najpierw punktu 3, a później punktu 4. Ponieważ 

te dwie uchwały są ze sobą nierozerwalnie związane, więc zasadnym i celowym 

byłoby głosowanie i przeprowadzenie jednego głosowania nad wprowadzeniem. 

Także to nie było jeszcze głosowanie nad wprowadzeniem zmian do porządku obrad, 

a na tablicy pojawił się taki komunikat, o ile ja dobrze zdążyłam się zorientować,  

a nie to było przedmiotem głosowania. Także tutaj nastąpił błąd w przekazie.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, w dalszym ciągu chciałabym żebyście Państwo wypowiedzieli się czy 

wyrażają Państwo Radni zgodę na to, by przeprowadzić głosowanie nad zmianą 

porządku obrad w zakresie obu uchwał jednocześnie? Przypomnę, że chodzi  

o uchwałę w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej i druga uchwała, która 

jest konsekwencją, tak jak Pani Mecenas powiedziała, tej pierwszej, czyli zmiany 

Wieloletniej Prognozy Finansowej. Czy głosujemy to osobno, czy głosujemy  

to razem? Pan Sebastian Ciemnoczołowski, bardzo proszę drugi głos.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Dziękuję. Ja w tym samym temacie, co Pan Radny Marcinkiewicz i mógłbym w sumie 

nie zadać tego pytania, ale ponieważ Pani Mecenas na nie nie odpowiedziała  

to proszę jeszcze raz o podanie podstawy prawnej oraz Panią Przewodniczącą 

proszę o wyświetlenie poprzedniego wyniku głosowania w tej sprawie. Dziękuję.  

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Zaraz znajdę stosowny przepis. Proszę Państwa 

jest to tak zwana zasada reasumpcji głosowania, jeżeli wystąpiła wada w toku 

przeprowadzonego głosowania, jest tu możliwość. Tutaj Pani użyła takiego 

sformułowania: anulowanie, bo ewidentnie istniała różnica w przekazie pomiędzy 

wnioskiem, który został sformułowany, a to co zostało wyświetlone na monitorze.  

Nie potrafię Państwu powiedzieć na jakiej zasadzie to działa, od tego jest Biuro 

Sejmiku. Pytanie dotyczyło czego innego, na tablicy był wywieszony zupełnie inny 

przedmiot głosowania, więc jest tu ewidentna… Pani mi tu szybko podsunęła:  

§ 26 – reasumpcji głosowania natychmiastowego ponownego w przypadku 

stwierdzenia nieprawidłowości przy ustalaniu lub w celu sprostowania oczywistej 
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omyłki. Tu na zasadzie analogii trzeba to stosować w przypadku głosowania nad 

kwestiami natury formalnej.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Pani Mecenas. Mamy kolejne zgłoszenie, a ja ciągle czekam na odpowiedź 

czy głosujemy obie uchwały jednocześnie, czy będziemy głosowali nad każdą 

osobno? Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję  

za udzielenie głosu. W dalszym ciągu mamy niejasność. To uzasadnienie jest  

w stylu: trzeba anulować, bo przegramy. Gdzieś to już słyszeliśmy. Proszę Państwa, 

8 marca odbyła się sesja nadzwyczajna. Ta sesja została przerwana przez Panią 

Przewodniczącą, urząd pracuje normalnie. We wtorek odbyło się posiedzenie 

Zarządu, proszę nie przerywać, odbyło się posiedzenie Zarządu, trzeba przeliczyć 

salda. My normalnie funkcjonujemy i pracujemy. 5. wersja nie dotyczy żadnych 

poprawek i zmian, wyłącznie przeliczenia salda i autopoprawki, którą Zarząd  

już złożył na sesji 8 marca, a mianowicie w zakresie wykreślenia zakupu 

nieruchomości od Uniwersytetu Zielonogórskiego. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

proszę Pani Mecenas.  

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Proszę Państwa, ja tylko chciałam przypomnieć,  

że głosowanie nad zmianą porządku obrad wymaga bezwzględnej większości 

ustawowego składu rady, przepraszam Sejmiku, czyli żeby wprowadzić tę zmianę 

„za” musi się opowiedzieć się 16 radnych. W głosowaniu było 15, więc ten wniosek 

byłby odrzucony gdyby przyjąć, że to było głosowanie nad zmianą porządku obrad.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: A to nie 

było głosowanie nad zmianą porządku obrad. Przypominam wszystkim Państwu 

Radnym, że jesteśmy w punkcie, że mamy w tej chwili decydować czy obie  

te uchwały głosujemy, wprowadzenie ich jednocześnie, czy będziemy nad każdą 

osobno głosować. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola, a my jesteśmy przy porządku 

obrad. Bardzo proszę. 
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Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, proszę Państwa trudno 

zrozumieć sytuację w jakiej się znaleźliśmy, już nie wspomnę o tym jak można 

zrozumieć to, o czym mówi Pani Marszałek. Mówiąc o niejasności cisną się na usta 

słowa: to jest jakaś „pomroczność jasna”, Pani Marszałek. Pani zmienia zdania, Pani 

wprowadza bałagan. To tylko oznacza w jaki sposób ten Zarząd pracuje.  

To, że Państwo nie potraficie określić własnego stanowiska, które się zmienia,  

nie wiem czy z dnia na dzień, ale z godziny na godzinę, to, że Państwo zwołaliście 

sesję nadzwyczajną, bo to przecież Zarząd, Klub Platformy Obywatelskiej na czele  

z Panem Przewodniczącym Ciemnoczołowskim są wnioskodawcami zwołania tej 

sesji nadzwyczajnej. Państwo nie potraficie dzisiaj określić jasnego stanowiska,  

co to znaczy? Proszę Państwa szanujmy naszych mieszkańców, Lubuszan, wreszcie 

Panią Przewodniczącą też bardzo o to proszę, wprowadzić porządek. My już sami 

nie wiemy nad czym głosujemy. Tym bardziej nie rozumiem co Pani Marszałek chce 

powiedzieć, że dzisiaj zgłasza nam wycofanie się z zakupu działki. Mówimy  

o wartościach związanych z milionowymi kwotami, o budżecie, a Państwo tylko 

narażacie mieszkańców województwa na to, że nie mają po prostu właściwej opieki 

dzisiaj, jeżeli chodzi o najważniejszą sprawę: bezpieczeństwo zdrowia. A Państwo  

po prostu się narażacie na śmieszność i nas wszystkich w to wciągacie. Proszę  

o zarządzenie właściwości głosowania i zaprzestanie tego bałaganu. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Drugi głos Pan Mirosław Marcinkiewicz, a ja przypomnę wszystkim Państwu 

Radnym, że ja czekam na odpowiedź czy wyrażają Państwo zgodę na to żeby 

przeprowadzić głosowanie nad zmianą porządku obrad w zakresie obu uchwał 

jednocześnie. Pan Mirosław Marcinkiewicz.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Szanowni Państwo, ja rozumiem, że jesteśmy w punkcie pod tytułem pomyłki 

Przewodniczącej Sejmiku i próbujemy wybrnąć z tego do czego Pani 

Przewodnicząca nas tutaj doprowadziła, to po pierwsze. Po drugie, dla Pani 

Małgorzaty Gośniowskiej-Koli: województwo żyje, żyje nie tylko tu na tej sali Sejmiku, 

tylko żyje w ogóle i Pani Marszałek myślę, że przed chwilą jasno o tym powiedziała. 

Pracuje Zarząd, podejmowane są kolejne decyzje i Koleżanko Małgorzato 
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Gośniowska-Kola, to na sesji nadzwyczajnej w dniu 8. została na wniosek zresztą 

wielu radnych, którzy mieli uwagi do zakupu działki, Zarząd podjął autopoprawkę  

i wycofał to, po to, żeby jeszcze raz przegadać to wszystko na komisjach, wyjaśnić 

wszelkie wątpliwości. I między innymi ta rzecz spowodowała, że trzeba było zrobić 

wersję 5. Przeliczyć odpowiednio salda, bo inaczej ta uchwała nie będzie przyjęta 

przez RIO. Słupki muszą się zgadzać, tak to się odbywa, to jest normalne, a w tej 

chwili, nie wiem, może Pani Przewodnicząca się zastanowi co my dalej robimy? 

Przed chwilą głosowaliśmy, nastąpiło jakieś anulowanie w dalszym ciągu właściwie 

nie wiadomo dlaczego. To, co Pani Mecenas tutaj częściowo prowadząc sesję 

powiedziała to nie bardzo tutaj jasno wyjaśnia całą rzecz. Ja też, na dobrą sprawę, 

nie wiem co my w tej chwili mamy robić, tak żebyśmy prawnie obradowali. Jesteśmy 

Sejmikiem, obowiązują nas określone… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, my w tej chwili jesteśmy w punkcie – ja przypominam i dyscyplinuję  

– czy głosujemy obie uchwały jednocześnie, czy głosujemy obie uchwały, zmiany 

porządku obrad? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Kto 

wnioskował Pani Przewodnicząca o takie procedowanie? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Zapisane 

zostało to w scenariuszu i nie jest to niczym niezwykłym. Szanowni Państwo, to było 

tylko pytanie porządkowe czy Państwo Radni chcecie głosować jednocześnie  

czy chcecie głosować osobno? Tyle i aż tyle, a zrobiła się z tego po prostu 

nieprawdopodobna burza. Zatem ja ogłaszam przerwę i obie te uchwały wyłączę  

i będziemy nad każdą głosować osobno. Wtedy będzie jasność sytuacji i Państwo 

nie będziecie mieli jakichś teorii spiskowych. 5 minut przerwy. 

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Wznawiam obrady. Poddaję pod głosowanie zmianę porządku obrad, by punkt  

3 otrzymał brzmienie: Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały 
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budżetowej województwa lubuskiego na 2021 rok – druk nr 413/21, wersja 5. Bardzo 

proszę. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Jeszcze nie mamy głosu 

Pana Tadeusza Jędrzejczaka, Pana Tadeusza Ardellego i Pani Aleksandry Mrozek. 

Pan Tadeusz Ardelli i Pani Aleksandra Mrozek? Pani Aleksandra Mrozek, czy Pani 

mnie słyszy? Mamy już. I Pan Tadeusz Ardelli. Czy jest z nami Pan Tadeusz Ardelii? 

Zaczekamy jeszcze chwilę, bo mamy łącze z Panem Ardellim, ale nie mamy 

oddanego głosu. Proszę o jeszcze chwilę cierpliwości. 

15 radnych za, 7 przeciw, 8 wstrzymało się od głosu. 

Wniosek o zmianę porządku obrad został odrzucony. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Zatem drugi wniosek o zmianę porządku obrad, by punkt 4 otrzymał brzmienie: 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej jest 

niezasadny. 

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Są one nierozerwalnie związane, ale formalnie 

wniosek jest.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Formalnie 

wniosek jest, zatem również poddaję go pod głosowanie. Poddaję pod głosowanie  

i Państwo Radni widzą u siebie zmianę porządku obrad, by punkt 4 otrzymał 

brzmienie: Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033 – druk nr 414/21, wersja 5. 

Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Pan Sławomir Muzyka, Pani Maria 

Jaworska? Dziękuję. 

15 radnych za, 8 przeciw, 7 wstrzymało się od głosu. 

Wniosek nie został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, w związku z tym przechodzimy do punktu 3, ale wersji 4, na której 

przerwaliśmy obrady. Szanowni Państwo, sesja została przerwana w punkcie 3,  

8 marca przy podjęciu uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 
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województwa lubuskiego. Przypominam, że na sesji 8 marca Zarząd Województwa 

zgłosił autopoprawkę do przedmiotowego projektu uchwały. Podczas wystąpień 

klubowych głos zabrał Edward Fedko w imieniu Klubu Radnych Samorządowe 

Lubuskie, a o głos poprosił również Radny Sebastian Ciemnoczołowski i Radna 

Anna Synowiec. Czy w tej sprawie są zgłoszenia klubowe? Proszę o zgłoszenia. 

Przypominam, że jesteśmy w wersji 4. Mamy zgłoszenie. Rozumiem, że Pan 

Ciemnoczołowski rezygnuje z głosu?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Pani 

Przewodnicząca to proszę mi wytłumaczyć, bo jeżeli wracamy do poprzedniej 

sytuacji to ja chyba się nie muszę ponownie zgłaszać dwukrotnie? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze, 

ok, ja tylko pytam. Chcę mieć tylko potwierdzenie, że Pan chce zabrać głos, 

ponieważ odczytałam, że wtedy poprosił Pan 8 marca o zabranie głosu. Przypomnę 

również, że było to w punkcie: wystąpienia klubowe, a zaraz po Panu z tego samego 

klubu również zgłosiła chęć zabrania głosu Pani Anna Synowiec. Natomiast  

ja przypominam Państwu, że wracamy do przerwanej sesji z dnia 8 marca, ponieważ 

wersja 5. przygotowanych projektów uchwał nie została przez Państwa Radnych 

przyjęta. Zatem musimy dokończyć sesję z 8 marca. Bardzo proszę, Pan Sebastian 

Ciemnoczołowski. Bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: W kwestii formalnej, 

Pani Przewodnicząca… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan 

Marek Surmacz w kwestii formalnej, bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Właśnie Pani 

Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, ja zwracam uwagę na to, że w świetle faktów  

i propozycji zmian zdezaktualizowały się projekty, które były przedstawione  

do debaty poprzedniego dnia tego samego posiedzenia Sejmiku, więc chciałbym 

usłyszeć opinię Państwa, głównie też prawnika, czy głosowanie jest w ogóle 
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przedmiotowe? Czy jest nad czym dyskutować dlatego, że w świetle tego 

uzasadnienia dla wersji 5. te zmiany już są zdezaktualizowane. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

dziękuję. Myślę, że to ważny głos Szanowni Państwo, bo pewnie też Państwo 

możecie czuć się pogubieni.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę o głos  

w kwestii formalnej.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Chwileczkę Pani Marszałek. Bardzo proszę, był konkretny głos w kwestii formalnej 

tak, żebyście Państwo mieli też wyjaśnienie jeśli chodzi o stanowisko mecenasa. 

Bardzo proszę Pani Mecenas.  

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: W trakcie debaty nad projektem uchwały mogą być 

zgłaszane poprawki czy też autopoprawki, więc finalnie dokument może być, poprzez 

poprawki wniesione do głosowanego dokumentu uzyskać treść taką, która będzie 

zgodna z obecnym stanem faktycznym i prawnym. Dlatego też wcześniej przed 

głosowaniem zwracałam Państwu uwagę, aby głosując nad zmianą porządku obrad 

mieliście Państwo na uwadze ten fakt, że ten wynik głosowania jaki był przy 

wprowadzeniu zmian do porządku obrad doprowadził w efekcie do takiego stanu,  

że są te dokumenty rzeczywiście zdezaktualizowane. Ale to jest efekt Państwa 

głosowania.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ja również w kwestii 

formalnej. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

proszę Pani Marszałek.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. 

Proszę Państwa, proponuję odbyć debatę nad wszystkimi zmianami. Ta uchwała 

została prawnie wprowadzona do porządku obrad. Po wysłuchaniu Państwa głosów, 
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opinii, zgłoszę prośbę o przerwę na posiedzenie Zarządu i Zarząd Województwa 

wniesie autopoprawkę, w której skorygujemy salda i zastanowimy się również z jaką 

propozycją kompromisową wyjść do Państwa Radnych tak, żeby zmiany w budżecie 

mogły zostać przyjęte. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

dziękuję. Mamy zgłoszenie. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola, bardzo proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Szanowna Pani Przewodnicząca, nie wiem czy nie powinny zabrać jeszcze głos 

osoby, które się zgłosiły na poprzedniej sesji przede mną. Mój głos jest dzisiaj jako 

stanowisko klubowe, ale tutaj nie mam wiedzy, czy ktoś jeszcze przede mną… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze, 

bo mamy zgłoszenie z poprzedniej sesji. W momencie, kiedy przerwałam sesję 

miałam zgłoszenie Pana Sebastiana Ciemnoczołowskiego i Panu oddaję teraz głos.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

I chyba też Pani Ani Synowiec. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak,  

ja pamiętam. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

Ok, dziękuję. Ja rozumiem to tak, nie zgadzam się albo może nie rozumiem, proszę 

mi jeszcze raz to wytłumaczyć, dzisiaj jest dużo zamieszania, ale ani głos Pani 

Mecenas, ani głos Pana Marka Surmacza mnie nie przekonuje, bo ja rozumiem,  

że te dokumenty, które zostały przygotowane do porządku sesji nadzwyczajnej  

– tego pierwotnego z powodu, którego my się zebraliśmy w ogóle – są aktualne.  

My natomiast odrzuciliśmy kolejną wersję, tak, piątą, nad którą nie będziemy  

się pochylać, więc w sposób legalny procedujemy dalej zgodnie z prawem. I wniosek 

Pani Marszałek uważam za rozsądny żeby przejść do debaty nad porządkiem obrad 

w konkretnym punkcie nad tymi zmianami w wersji 4. pozycji budżetowej  
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i na podstawie tej rozmowy albo Zarząd dokona zmian, albo będziemy procedować 

dalej. Proszę ewentualnie o potwierdzenie. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dokładnie 

tak jest Panie Radny, że w momencie, kiedy nie przyjęliśmy wersji 5. uchwał 

dotyczących zmian budżetowych, przeszliśmy do wersji 4., czyli dokończenia sesji, 

która została przerwana 8 marca. I tutaj, tak jak powiedziałam, w momencie 

przerwania również było zgłoszenie Pani Anny Synowiec, którą teraz proszę o głos.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Prosiłam o głos, bo miał być  

to głos formalny. Przepraszam, bo są problemy techniczne. Miał być to głos formalny 

dotyczący przebiegu poprzedniej części sesji, dotyczyło to wystąpienia Pana 

Radnego Edwarda Fedki. Miałam wątpliwości natury tego wystąpienia, ponieważ 

jako Radna w żaden sposób nie zostałam poinformowana choćby na piśmie jakie 

faktycznie wnioski Samorządowe Lubuskie zgłasza do uchwały, nad którą 

obradujemy. Ja do dnia dzisiejszego nie dostałam takiej informacji. Było  

to wystąpienie kilkuminutowe. Uważam, że z szacunku do innych Radnych,  

nie chciałabym, żeby to było wielką tajemnicą o co tak naprawdę Państwo wnoszą. 

Chciałabym też zapytać czy sposób, bo jakby w początkowej wypowiedzi Pana 

Radnego wywnioskowałam, że jest to projekt uchwały. Później, oczywiście słuchałam 

w innych przekazach Pana Radnego wypowiedzi, miał to być podobno wniosek  

do Zarządu. W związku z tym mam wątpliwości natury prawnej również, czy takie 

procedowanie w przypadku omawiania już konkretnej uchwały, projektu,  

w wystąpieniach klubowych jest zgodne z przepisami w tym z ustawą o finansach 

publicznych, Statutem i ustawą o samorządzie wojewódzkim. I w tym zakresie 

chciałam poinformować, że oczekuję, że jeżeli Państwo Radni będą chcieli 

wprowadzać takie zmiany to uważam, że dla równości i nas pozostałych Radnych 

zasadne jest, żeby przekazywać takie dokumenty na piśmie również nam  

do informacji, ponieważ podejrzewam, że gdybym dzisiaj zapytała Pana Radnego  

o konkretne punkty odczytanego przez niego dokumentu, sam by nie był w stanie 

tego powtórzyć. Ja nie jestem w stanie powtórzyć projektu jaki przedstawił Pan 

Radny w imieniu Samorządowego Lubuskiego. Dziękuję.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę mamy zgłoszenie, Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. Pani 

Małgorzata Gośniowska-Kola zgłosiła się wcześniej. Mamy jeszcze zgłoszenie Pani 

Aleksandry Mrozek i Pana Edwarda Fedko.  

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Pani Przewodnicząca, jesteśmy w punkcie 

wystąpienia klubów radnych. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Mamy 

punkt wystąpienia klubowe. Zatem Pani Aleksandra Mrozek i Pan Edward Fedko 

proszę się domówić, kto z Państwa chce zabrać głos.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Ja rezygnuję, ja będę  

w dyskusji… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Panie Radny. Bardzo proszę, oddaję głos Pani Małgorzacie Gośniowskiej-

Koli. Dziękuję Pani Mecenas za przypomnienie, że jesteśmy przy wystąpieniach 

klubowych w sprawie zmiany uchwały budżetowej – druk nr 413/21. Bardzo proszę 

Pani Małgorzata Gośniowska-Kola.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Bardzo 

dziękuję. Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, może  

dla uporządkowania całej tej sytuacji, pozwolę sobie raz jeszcze na powiedzenie 

tego, co jest przykre dla nas wszystkich, a mianowicie, że osoby, które zgłosiły 

wniosek o powołanie tej sesji nadzwyczajnej same nie wiedzą w jakim celu to zrobiły. 

Te wszystkie wypowiedzi Państwa, i Pani Marszałek, i Pana Przewodniczącego 

Klubu Platformy Obywatelskiej Pana Ciemnoczołowskiego na to wskazują. Wobec 

tego żeby uporządkować sytuację chcę przedstawić stanowisko Klubu Radnych 

Prawa i Sprawiedliwości, które z pewnością będzie dla wszystkich jasne. Stanowisko 

Klubu Prawo i Sprawiedliwość Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej województwa lubuskiego na 2021 rok. Klub 

Prawa i Sprawiedliwości popiera zmiany w dziale 851 – ochrona zdrowia rozdział 

85111 – szpitale ogólne oraz w rozdziale 85195 – pozostała działalność polegająca 
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na: zwiększeniu o kwotę 600 tys. zł planu wydatków na zabezpieczenie środków  

na doposażenie centralnej sterylizacji do możliwości przeprowadzenia zabiegów  

u pacjentów z podejrzeniem Covid-19 w Lubuskim Centrum Ortopedii im. dr Lecha 

Wierusza w Świebodzinie oraz dostawę i montaż kontenerowych pomieszczeń 

szpitalnych wraz z infrastrukturą i wyposażeniem, przeznaczeniu 800 tys. zł  

na karetkę transportową dla Lubuskiego Szpitala Specjalistycznego 

Pulmonologiczno-Kardiologicznego w Torzymiu  Sp. z o.o., zwiększeniu o 600 tys. zł 

planu wydatków na przebudowę pomieszczeń w oddziale chorób zakaźnych  

w Szpitalu Uniwersyteckim im. Karola Marcinkowskiego w Zielonej Górze Sp. z o.o. 

w zakresie dostosowania do działań związanych z zapobieganiem, 

przeciwdziałaniem i zwalczaniem Covid-19. Popieramy również zmiany w rozdziale 

85112 – szpitale kliniczne i przeznaczenie kwoty 15 mln zł na zwiększenie wydatków 

na zabezpieczenie środków dla Szpitala Uniwersyteckiego im. Karola 

Marcinkowskiego w Zielonej Górze Sp. z o.o. na dofinansowanie realizacji zadania 

pn. „zakup pierwszego wyposażenie medycznego i niemedycznego w Centrum 

Zdrowia Matki i Dziecka w Szpitalu Uniwersyteckim im. Karola Marcinkowskiego  

w Zielonej Górze”, zmiany w dziale 852 – pomoc społeczna w rozdziale 85295 – 

pozostała działalność – przeznaczenie kwoty 1 810 705 zł na wsparcie 

środowiskowych domów samopomocy, domów pomocy społecznej DPS-ów  

i placówek opiekuńczo-wychowawczych poprzez zakup środków ochrony osobistej 

dla pracowników środowiskowych domów samopomocy, zakup ozonatorów  

dla środowiskowych domów pomocy, DPS-ów i placówek opiekuńczo 

-wychowawczych, zakup lamp bakteriobójczych dla środowiskowych domów pomocy 

społecznej, zmiany w dziale 852 – pomoc społeczna, w rozdziale 85295 – pozostała 

działalność – przeznaczenie kwoty 10 225 513 zł na dofinansowanie 23 domów 

pomocy społecznej poprzez zapewnienie dodatków do wynagrodzeń pracowników 

DPS-ów w związku… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Mamy 

problem techniczny. Z przyczyn technicznych nie słyszeliśmy do końca wypowiedzi 

Pani Przewodniczącej Małgorzaty Gośniowskiej-Koli, zatem ja proszę jeszcze raz 

przedstawić tutaj stanowisko Klubu Prawo i Sprawiedliwość. Bardzo proszę Pani 

Małgorzato i przepraszam, to są sytuacje niezależne od nas. Bardzo proszę. Proszę 

włączyć mikrofon Pani Małgorzato, bo nie słyszymy.  
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Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, Szanowny Zarządzie, 

chciałbym Państwu przypomnieć w jakim celu zwołuje się sesję nadzwyczajną,  

a mianowicie z powodu nadzwyczajnych okoliczności. Z tego powodu też chciałabym 

uporządkować jasnym przekazem stanowiska Klubu Radnych Prawo  

i Sprawiedliwość czego ta sesja powinna dotyczyć. Nasze stanowisko w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok. 

Proponujemy i popieramy następujące zmiany: w dziale 851 – ochrona zdrowia 

rozdział 85111 – szpitale ogólne oraz w rozdziale 85195 – pozostała działalność 

polegająca na: zwiększeniu kwoty 600 tys. zł planu wydatków na zabezpieczenie 

środków na doposażenie centralnej sterylizacji do możliwości przeprowadzenia 

zabiegów u pacjentów z podejrzeniem Covid-19 w Lubuskim Centrum Ortopedii  

im. dr Lecha Wierusza Sp. z o.o. w Świebodzinie oraz dostawę i montaż 

kontenerowych pomieszczeń szpitalnych wraz z infrastrukturą i wyposażeniem, 

przeznaczeniem 800 tys. zł na karetkę transportową dla Lubuskiego Szpitala 

Specjalistycznego Pulmonologiczno-Kardiologicznego w Torzymiu Sp. z o.o., 

zwiększeniu o 600 tys. zł planu wydatków na przebudowę pomieszczeń w oddziale 

chorób zakaźnych w Szpitalu Uniwersyteckim im. Karola Marcinkowskiego w Zielonej 

Górze Sp. z o.o. w zakresie dostosowania do działań związanych z zapobieganiem, 

przeciwdziałaniem i zwalczaniem Covid-19. Popieramy również zmiany w rozdziale 

85112 – szpitale kliniczne i przeznaczenie kwoty 15 mln zł na zwiększenie wydatków 

na zabezpieczenie środków dla Szpitala Uniwersyteckiego im. Karola 

Marcinkowskiego w Zielonej Górze Sp. z o.o. na dofinansowanie realizacji zadania 

pn. „Zakup pierwszego wyposażenie medycznego i niemedycznego w Centrum 

Zdrowia Matki i Dziecka w Szpitalu Uniwersyteckim im. Karola Marcinkowskiego  

w Zielonej Górze, zmiany w dziale 852 – pomoc społeczna w rozdziale 85295 

– pozostała działalność – przeznaczenie kwoty 1 810 705 zł na wsparcie 

środowiskowych domów samopomocy, domów pomocy społecznej DPS-ów, 

placówek opiekuńczo-wychowawczych poprzez zakup środków ochrony osobistej  

dla pracowników środowiskowych domów samopomocy, zakup ozonatorów  

dla środowiskowych domów samopomocy, DPS-ów i placówek opiekuńczo 

-wychowawczych, zakup lamp bakteriobójczych dla środowiskowych domów pomocy 

społecznej, zmiany w dziale 852 – pomoc społeczna, w rozdziale 85295 – pozostała 

działalność – przeznaczenie kwoty 10 225 513 zł na dofinansowanie 23 domów 
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pomocy społecznej poprzez zapewnienie dodatków do wynagrodzeń pracowników 

DPS-ów w związku z pełnieniem większej ilości obowiązków opieki nad 

podopiecznymi seniorami lub osobami niepełnosprawnymi, zakup testów  

na obecność COVID-19, zakup środków ochrony osobistej dla pracowników DPS-ów. 

Ze wsparcia skorzysta 1184 pracowników DPS-ów i pośrednio 2000 mieszkańców 

DPS-ów. Klub Prawa i Sprawiedliwości stoi na stanowisku, że w czasie pandemii, 

zagrożenia życia i zdrowia mieszkańców województwa lubuskiego z powodu Covid-

19 jako Sejmik Województwa Lubuskiego powinniśmy maksymalnie wspierać 

wszystkich świadczeniodawców usług medycznych, aby sprawnie mogli leczyć  

nie tylko chorych na Covid-19, ale także chorych na choroby m.in. na choroby 

kardiologiczne, onkologiczne, a także rozwijać rehabilitację. Klub Prawa  

i Sprawiedliwości zaakceptuje zmiany uchwały budżetowej województwa lubuskiego 

na rok 2021, które poprawią sytuację finansową szpitali i innych podmiotów ochrony 

zdrowia, dlatego oczekujemy od Zarządu Województwa przedłożenia nowego 

projektu zmian do uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok gdzie 

będą uwzględnione potrzeby zdrowotne mieszkańców województwa lubuskiego. 

Oczekujemy również zmniejszenia deficytu budżetowego, który w obecnej wersji 

budżetu planowany jest na kwotę 52 975 061 zł. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pani Aleksandra Mrozek.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, żeby 

nie przedłużać to ja tylko przypomnę, że Klub Samorządowe Lubuskie tej treści 

propozycje zmian, które odczytała bardzo precyzyjnie Pani Gośniowska-Kola, 

przedstawił Zarządowi Województwa w formie wniosku jako autopoprawki, prosząc 

Zarząd Województwa aby została ona przyjęta jako autopoprawka Zarządu. Klub 

Samorządowe Lubuskie stoi na stanowisku, że wsparcie dla szpitali, domów pomocy 

społecznej jest priorytetem, dlatego też wnioskował o wyłączenie tych kwestii  

z uchwały, w której znalazły się inne zmiany, które powinny być w innym trybie 

procedowane. W innym trybie, w sensie wyłączone i procedowane oddzielnie. Taki 

wniosek został złożony na piśmie i nie naszym problemem jest to, że część Radnych 

koalicji nie jest zorientowana, że takie pismo zostało złożone. To jest kwestia 

przekazu wewnętrznego pomiędzy członkami Koalicji Obywatelskiej. Radny Edward 
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Fedko w sposób bardzo dokładny wyartykułował za czym Klub Samorządowe 

Lubuskie będzie głosował i o co Klub Samorządowe Lubuskie prosi Zarząd 

Województwa. Niestety nie zostało ono uwzględnione. My podtrzymujemy 

stanowisko. Głosujemy za zmianami w uchwale zmieniającej uchwałę budżetową  

w obszarach, które dotyczą służby zdrowia, pomocy dla służby zdrowia i kwestii 

społecznych. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pan Mirosław Marcinkiewicz.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Szanowni Radni… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Nie 

słychać Pana. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Teraz jestem. Przepraszam, bo kłopoty techniczne. W imieniu Klubu Koalicji 

Obywatelskiej chciałbym przekazać następujące stanowisko. Po pierwsze tutaj padło 

pytanie ze strony przedstawiciela Prawa i Sprawiedliwości: po co sesja 

nadzwyczajna? Szanowni Państwo, sesja nadzwyczajna jest po to, gdyż 

województwo żyje i radzi sobie z jednej strony z pandemią, ale też wszystkie inne 

dziedziny muszą się rozwijać. A przypomnę może, że rozmawiamy dzisiaj o projekcie 

zmian w uchwale budżetowej, która została przedłożona pierwotnie 15 lutego, więc 

praktycznie rzecz biorąc miesiąc czasu my procedujemy, ale zauważmy, że w tym 

momencie wszystkie podmioty, beneficjenci oczekujący na realizowanie różnych 

zadań w naszym województwie również czekają na te środki. W tym wystąpieniu 

chciałbym zapytać, bo prowadzimy długie dyskusje, usłyszałem przed chwilą  

za czym mogą zagłosować Kluby PiS-u oraz Samorządowego Lubuskiego,  

ale chciałbym zapytać dlaczego nie chcą zagłosować za kolejnymi rzeczami?  

Za zwiększeniem planu wydatków dla realizacji projektu: informatyzacja  

i modernizacja danych zasobów geodezyjnych powiatów województwa lubuskiego 

doświadczenia e-usług – to jest kwota 114 tys. z kawałkiem. Wydaje się niedużo,  

ale to jest bardzo potrzebne. To jest praktyczna, ale to bardzo praktyczna rzecz. 
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Kolejny projekt dotyczy również Wojewódzkiego Ośrodka Dokumentacji Geodezji  

i Kartografii w Zielonej Górze w ramach projektu: informatyzacja, modernizacja 

danych zasobów geodezyjnych powiatów województwa lubuskiego, doświadczenia 

e-usług. Tu są wskazani, nie będę tego czytał, partnerzy tego projektu. Dlaczego 

Szanowni Radni z tych dwóch klubów, które na razie się wypowiedziały, nie chcą 

zwiększyć planów wydatków przeznaczonych na zabezpieczenie środków  

dla Akademii Wychowania Fizycznego im. Eugeniusza Piaseckiego w Poznaniu 

Oddział w Gorzowie na realizację – robimy to zresztą co roku proszę Państwa, więc 

nie jest to żadna niespodzianka, nic nie wyskoczyło – chodzi o powstrzymanie 

migracji młodzieży, o czym wielokrotnie również tu na Sejmiku mówicie.  

My pomagamy dla AWF-u, a AWF oferują kierunki studiów, które gwarantują 

zdobycie interesującego, poszukiwanego na rynku zawodu i dzięki temu pracy  

dla tych ludzi. Kształcenie na kierunkach dietetyka i fizjoterapia wymaga poniesienia 

znacznych kosztów. Jako samorząd województwa od lat właśnie w takiej podobnej 

kwocie dokładamy się, bo zależy nam na kształceniu młodych ludzi po to żeby mieli 

perspektywę tu w lubuskim. Pytam Klub PiS-u, pytam Klub Bezpartyjnych 

Samorządowców dlaczego nie chcą pomóc młodzieży, tej młodzieży, która  

tu zdobywa wykształcenie? Pytanie dalej: kolejne środki przesunięte  

do Regionalnego Centrum Animacji Kultury – to jest wkład własny do rozbudowy  

i nadbudowy budynku, inwestycja, która realizowana jest kolejny rok. I teraz pytanie: 

czy mamy zatrzymać tę inwestycję, dlatego bo co właściwie? Znowu pytanie 

zasadnicze dlaczego Państwo nie chcecie dofinansować, co jest naturalną rzeczą, 

Regionalnego Centrum Animacji Kultury i w rezultacie zatrzymać tę inwestycję?  

Po prostu normalnie w świecie zatrzymać. Kolejna rzecz, przygotowywana jest 

inwestycja związana z rewitalizacją budynku oraz przygotowaniem Centrum 

Kompetencji Cyfrowych i Usług Wspólnych. Ten projekt jest przygotowywany w tej 

chwili. Obecnie kwota 350 tys. jest przeznaczona na zabezpieczenie środków 

dotyczących doradztwa prawnego, ekonomiczno-finansowego oraz technicznego,  

bo trzeba ten projekt w kolejnych etapach realizować i przygotować. To jeszcze  

nie jest budowa, to jest cały czas procedowanie. Jeżeli Państwo tych środków  

nie chcecie przyznać, pytanie dlaczego? To zostanie to po prostu wstrzymane  

i będziemy czekać, pytanie na co? Kolejne środki. Dlaczego nie chcecie Państwo 

dofinansować Zarządu Dróg Wojewódzkich? Tym bardziej po zimie jest niezbędne 

wykonywanie nowych „dywaników” asfaltowych, konieczne jest łatanie dziur  
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po prostu, żebyśmy bezpiecznie poruszali się po drogach. Oczywiście można tego 

nie przyjąć, tylko te dziury pozostaną. To może znowu pytanie do osób, które nie 

chcą się zgodzić na takie wydatki, dlaczego mamy tego nie przegłosować? 

Powiedzmy to, tu na sesji w trakcie dyskusji. Liczę na to, że Państwo będziecie mogli 

się do tego ustosunkować. I kolejna rzecz: promocja gospodarcza województwa 

lubuskiego. To nie tyle promocja gospodarcza, ile promocja turystyczna całej branży 

turystycznej. Pytanie jest proszę Państwa takie: czy nie chcemy pomóc dla całej 

branży przede wszystkim turystycznej, dla hoteli, dla osób, które prowadzą różnego 

rodzaju działalność o charakterze turystycznym? To nie będą środki przeznaczane 

jak ktoś tu próbował mówić na jakieś wyjazdy, które będą jeszcze Radni odbywali. 

Nie, dzisiaj nie jest czas wyjazdów, ale to jest czas na kampanię promocyjną atrakcji 

turystycznych województwa lubuskiego i w internecie, i w prasie, na Facebooku,  

na YouTube, wszędzie gdzie będziemy mogli dotrzeć z ofertą województwa 

lubuskiego to chcemy w ten sposób pomóc dla przedsiębiorców, którzy pracują  

w tym biznesie. Oni czekają na to. Czekają na to również być może mieszkańcy,  

do których dotrze ten przekaz. Dzisiaj musimy wszystkie siły skierować również  

na to żeby gospodarka, w tym branża turystyczna, miała szansę na odbudowanie 

się. Dlatego, grzecznie pytam Klub PiS-u, Klub Samorządowego Lubuskiego, 

dlaczego Państwo nie chcecie w tych dziedzinach pomóc, bo Wasza niezgoda  

i wybiórcze potraktowanie części tylko wydatków... – oczywiście, służba zdrowia 

najważniejsze, życie jest najważniejsze, tutaj środki idą, jak Państwo wiecie 

doskonale chyba z 230 mln w tej chwili, to jest kwota, która z w ogóle wszelkich 

środków z województwa lubuskiego została przeznaczona na pomoc. Tak, dbamy  

o szpitale i dbać będziemy dalej, ale poza szpitalami musi też żyć cała gospodarka, 

my wszyscy musimy żyć. Ja bardzo serdecznie proszę wszystkich Radnych, żeby raz 

jeszcze przemyśleli. Tu w tej propozycji zmian w uchwale budżetowej nie ma 

żadnych tzw. „wrzutek”, tu nie ma niczego co nie zostało omówione bardzo 

szczegółowo na wszystkich komisjach. Bardzo proszę o zastanowienie. Podejmijmy 

w końcu tę uchwałę, pokażmy społeczeństwu województwa lubuskiego, że dbamy  

o zdrowie, ale dbamy też o wszystkie dziedziny naszego życia. Z wielką uwagą 

wysłuchamy też uwag. Ja zadałem pytania. Jeżeli Państwo będziecie mieli 

zasadnicze uwagi dlaczego czegoś nie ujmować w tym budżecie jako nasz Klub 

przekazujemy, że wysłuchamy z uwagą, poprosimy również – każdy Klub może  

to zrobić – Zarząd, żeby pochylił się nad tym bardzo tak sensownie, rozsądnie, 
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poszukajmy kompromisu. Ale bardzo bym wszystkich prosił żebyśmy nie blokowali 

możliwości, które przed nami, które musimy podejmować, bo na to czeka nasze 

województwo. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, ja przypominam, że jesteśmy w punkcie wystąpienia 

klubowe. W imieniu klubu zgłosił chęć udziału w dyskusji Pan Zbigniew Kołodziej. 

Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Dziękuję Pani bardzo. 

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni Radni Sejmiku Województwa 

Lubuskiego, wsłuchując się w tą dyskusję, która tutaj trwa ponad pół godziny mam 

takie odczucie, że powstał bardzo duży węzeł gordyjski, a z obserwacji wystąpień 

niektórych Radnych, którzy się przewijają, kto bardziej go skomplikuje i utrudni 

sytuację, w której w tej chwili jesteśmy. Obawa moja jest taka, że w tej chwili ciężko 

będzie znaleźć porozumienie, bo wsłuchując się tutaj i z jednej i z drugiej strony 

każdy chce mieć własną rację i aby tutaj jego propozycja była na wierzchu. Z jednej 

strony wydaje mi się, że ta już 5. wersja, która nie została przyjęta to był w jakiś 

sposób kompromis sytuacji związanej z zakupem działki, która była tutaj najbardziej 

przez niektórych Radnych pokazywana, że budynek pasywny za 80 mln i Zarząd 

wsłuchując się w uwagi zaproponował wycofanie tej propozycji i ta propozycja widzę, 

że dzisiaj nie została zaakceptowana większością Radnych Sejmiku, wobec 

powyższego dyskutujemy nad wersją 4., która była przedstawiona przez Zarząd 

Województwa, zaopiniowana przez Komisję Budżetu, a cała ta procedura 

praktycznie ciągnie się od 1 marca, kiedy to Sejmik Województwa Lubuskiego  

nie przyjął poprawek dotyczących zmian w budżecie. I tutaj Radny Marcinkiewicz 

przed chwilą w swoim wystąpieniu przedstawił sytuację, czy ewentualnie opinie, 

które też podzielam, bo tutaj z wystąpień Pana Radnego Fedki i Pani Gośniowskiej-

Koli mowa jest tylko o służbie zdrowia, a co z innymi dziedzinami, za które też Sejmik 

odpowiada? Czy one są już w tej chwili nieważne dla pozostałych Radnych?  

Czy tylko służba zdrowia – wiadomo, że jest bardzo ważna, ale też w tej chwili 

podejmując uchwałę nawet w wersji tej 4. czy z propozycjami, jest możliwość taka, 

że te inne dziedziny, za które Sejmik województwa odpowiada również powinny 

zostać przyjęte. Tu akurat nie ma problemów większych. Gdyby były to wydaje  
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mi się do tego czasu to już by były przedstawione przez poszczególnych Radnych,  

a z tych uwag, które były na Komisji Budżetu, czy w międzyczasie, to najbardziej 

głośny temat był związany z zakupem działki, jak również w pewnym momencie 

pomoc dla powiatu słubickiego. W tej chwili chciałbym abyśmy tutaj jako Radni 

zakopali te topory wojenne – bo tak to odczuwam, że każdy chce jeden drugiemu 

dokopać, albo nóż w plecy wbić – i znaleźli porozumienie, które spowoduje, że w tej 

chwili to co się dzieje w Sejmiku wygląda fatalnie. Fatalny obraz sobie 

przedstawiamy nawzajem udowadniając, że każdy chce tutaj być najważniejszy,  

a tutaj propozycje żebyśmy zmienili projekt uchwały jeszcze raz i być może następna 

przerwa dwudniowa, żeby Zarząd pochylił się nad tą propozycją, nie jest dobrym 

prognostykiem na dalszą działalność w Sejmiku Województwa Lubuskiego. Dlatego 

prosiłbym o znalezienie kompromisu i tutaj wersja Zarządu, która jest przedstawiona, 

znaleźć wspólne fundamenty, aby można było tę wersję Zarządu ewentualnie  

z poprawkami, które byłyby przedstawione. Ale nie chciałbym, żeby tylko była tutaj 

mowa o służbie zdrowia wyłączając inne dziedziny, za które jak wcześniej 

powiedziałem Sejmik Województwa Lubuskiego odpowiada. Proszę tutaj Państwa 

Radnych o przemyślenie i żebyśmy tutaj znaleźli wspólny kompromis i w końcu  

tę uchwałę, która już od ponad miesiąca czasu czeka na rozstrzygnięcie, przyjąć  

dla dobra mieszkańców województwa lubuskiego, a również to żebyśmy też nie robili 

kompromitacji dla Radnych, dla osób, które nas oglądają w tej chwili jako sesję 

naszą w województwie lubuskim. Dziękuję bardzo. Jeszcze jedno słowo: Klub 

Radnych PSL-u będzie głosował za przyjęciem wersji przedstawionej przez Zarząd 

Województwa. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, ostatnie wystąpienie klubowe i za chwilę Państwo Radni 

będziecie mogli zgłaszać swoje uwagi i pytania. Ale ostatnie wystąpienie klubowe, 

Pan Sławomir Kowal. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal: Witam wszystkich 

Państwa, korzystam ze względu na techniczne, które się nie pierwszy raz dzieją  

po stronie technologii rzeczy, związanych chyba z wyłączeniem energii elektrycznej, 

która nastąpiła, w Urzędzie Marszałkowskim, korzystam z gościny Pana Wacława 

Maciuszonka i z jego sprzętu. Szanowni Państwo, wsłuchując się w to wszystko, 
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jakoś to tak dziwnie, bardzo się cieszę, że ze strony Pana Radnego Marcinkiewicza 

wybrzmiało: rozmawiajmy. Właśnie rozmawiajmy, a nie biegnijmy od razu  

na konferencję i nie używajmy inwektyw w stosunku do ludzi, którzy mogą mieć inne 

zdanie czy też inne spojrzenie na wiele wiele rzeczy, a już na pewno do ludzi, którzy 

będą bronili samorządu i tej Rady Samorządowej, która powstała i jest od czegoś,  

a nie tylko na papierze. Co do wystąpienia Pana Zbyszka Kołodzieja, to najbardziej 

skomplikowaliście go Wy Drodzy Państwo, Wasz Klub, ale już idę do mety. Szanowni 

Państwo, Klub Bezpartyjni Samorządowcy uczestniczący w tej dyskusji i wszystkich 

poprzednich sesjach uczestniczy dlatego, bo została ona zwołana na potrzeby służby 

zdrowia, tak? To przecież z Waszych ust padały oskarżenia, że potrzebne  

są pieniądze, służba zdrowia, opieka społeczna i inspiracją Pana Radnego Fedki 

była prośba do Zarządu Województwa właśnie żeby te działy, które zostały również 

odczytane i niepotrzebnie chyba tracimy na to czas, służby zdrowia znalazły się tutaj. 

I my przedstawiliśmy swoje stanowisko na spotkaniu z Zarządem Województwa,  

że jesteśmy jak najbardziej za. Natomiast inne potrzeby, które niewątpliwie  

są potrzebami, mogą poczekać do sesji zwyczajnej, bo jak choćby promocja 

turystyczna – chcemy większą wagę i mieć na to wpływ na tę promocję, jak ona 

powinna być prowadzona, przez co, przez kogo, jakie będą pomysły na tę promocję  

i chcemy mieć na to wpływ, więc może to poczekać jeszcze dwa tygodnie i nie 

spierajmy się, że nie, jak 350 tys. zabezpieczone na opracowanie dokumentacji 

aplikacyjnej i PFU. Szanowni Państwo, zebrałem informacje ile to kosztuje  

i powiedzmy troszeczkę się na tym znam i to jest kwota abstrakcyjna. Chyba, że jest 

coś czego my nie wiemy, więc chcemy o tym rozmawiać, więc to na pewno nie. 

Działka na dzień dzisiejszy wymaga wyjaśnienia oczywiście, ale tu Zarząd ostatnio 

wypowiedział się, że wycofuje się z tego na tym etapie. Dobrze. Słubice również 

budzą kontrowersje, kontrowersje związane właśnie z tym czy to województwo jest 

inwestorem budowy sali sportowej, a powiat słubicki jest inwestorem, możemy  

to nazwać zastępczym, bo na to to wygląda, więc usiądźmy, w dwa tygodnie chyba 

dach nie spadnie z tej sali sportowej, stwórzmy uchwałę, którą również przecież  

15 lutego omawialiśmy w gronie Radnych, żeby stworzyć uchwałę tożsamą z takimi 

samymi prawami dla wszystkich samorządów, nie dla wybranych samorządów,  

bo tak to niestety wygląda. Jesteśmy za konsolidacją, jesteśmy za tym żeby 

rozmawiać właśnie Szanowni Państwo. Cóż, ja oczekiwałem szybkiej dyskusji,  

bo gdyby przedsiębiorcy w Polsce i na świecie prowadzili tak biznes jak trwają  
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te sesje i te dyskusje, to nie byłoby chyba żadnego miejsca pracy, byłaby bieda 

ogólna, więc idźmy do celu. Zarząd Województwa rozumiem, że mówi „nie”  

na inspirację Pana Radnego Fedki, opowiedzmy się za tym kto jak głosuje i idźmy 

dalej. Róbmy przerwę, dajmy czas Pani Skarbnik na to żeby mogła poszukać 

cudownego rozwiązania dla wszystkich stron. Dziękuję,  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma 

uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Przypominam, że jesteśmy w punkcie 

dokonania zmian uchwały budżetowej województwa lubuskiego – druk nr 413/21, 

wersja 4. Bardzo proszę o zgłoszenia. Mamy zgłoszenia. Pan Tadeusz Ardelli, 

bardzo proszę. Rozpoczynamy debatę. Bardzo proszę Pan Tadeusz Ardelli.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Dzień dobry Państwu, 

chciałem zauważyć, w nawiązaniu do wystąpienia kolegi Marcinkiewicza i Kołodzieja, 

że jesteśmy na sesji nadzwyczajnej. Nadzwyczajnej sesji, na której omawiane  

są sprawy, które wymagają bieżącej i niezbędnej zwłoki, bo po to się powołuje sesje 

nadzwyczajne. Przy sprawie, o której Pan mówił Kolega Marcinkiewicz: geodezji, 

kartografii, czy też pomocy dla AWF-u, czy inne, o których mówił, które niezwiązane 

ze służbą zdrowia są tak pilne? Przecież jeżeli ja dobrze pamiętam to 15 lutego 

mieliśmy sesję. Za tydzień czy za dwa mamy następną sesję, więc te sprawy,  

o których Kolega mówił mogą być omawiane na zwykłych sesjach. To nie jest coś  

co wymaga natychmiastowego działania, w przeciwieństwie do służby zdrowia. Nie 

zgadzam się ze stwierdzeniami Kolegi Marcinkiewicza, że komisje przepracowały. 

Przecież nikt nie pracował, żadna komisja nie pracowała oprócz komisji budżetowej 

nad tymi wszystkimi zmianami, które dzisiaj nam są proponowane, więc nie można 

też mówić, że to było w jakiś sposób analizowane i przepracowywane przez 

wszystkich Radnych, tylko przez część Radnych. W związku z tym ja uważam,  

że jeżeli chcecie Państwo kompromisu to zróbmy ten kompromis na tę część, która 

dotyczy służby zdrowia, o której mówiliśmy, a wszystko inne omówimy sobie na sesji 

za dwa tygodnie, która będzie, gdzie będą przeprowadzone jakieś analizy i będą 

przeprowadzone i przepracowane na komisjach innych niż tylko budżetowa.  

W związku z tym jeżeli mówimy o tym żeby zastanowić się nad kompromisem, to ten 

kompromis powinien w tym kierunku zmierzać, aby ograniczyć się do służby zdrowia, 
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która wymaga dzisiaj dokapitalizowania, dofinansowania i bardzo dobrze, że tyle 

wydajemy. Natomiast pozostałe punkty i te zmiany, które dotyczą budżetu, omówimy 

sobie na zwyczajnej sesji. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę o głos prosi Pan Edward Fedko. Bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Dziękuję bardzo.  

Na wstępie chciałbym jeszcze raz odnieść się do wniosku Koleżanki Radnej Ani 

Synowiec – otóż to nie jest naszą winą, że ten wniosek nie dotarł do wszystkich 

Radnych. On natychmiast został złożony w Biurze Zarządu z pismem przewodnim, 

mówiła o tym Koleżanka Aleksandra Mrozek. W związku z tym prosiłbym bardzo 

Biuro Zarządu, aby ten skan wniosku i projektu uchwały – projektu,  

który proponowaliśmy, aby by był projektem własnym Zarządu – przekazać  

dla wszystkich Radnych, bo jeśli ja go prześlę ze swojego maila, to mogę być 

posądzany o jakieś tam nieścisłości, zmiany, a tak macie dokument. Proszę bardzo  

o przesłanie. Co do meritum sprawy:  bardzo sprytnie Mirek Marcinkiewicz tutaj 

wyłuskał pewne rzeczy, które są przedmiotem sporu. Zgadza się, że AWF jest  

do rozważenia przy pewnych wyjaśnieniach, RCAK podobnie, tylko pytanie dlaczego 

ta inwestycja tak się frymarczy, dlaczego przeciągane są terminy realizacji? 

Dlaczego – bo parę kwestii jest dotyczących Wojewódzkiego Ośrodka Sportu  

i Rekreacji w Drzonkowie – to trzeba wyjaśnić dlaczego jest w takiej sytuacji 

finansowej a nie innej, czy wszystko jest tam w porządku, czy należałoby sprawdzić 

niektóre rzeczy? Co do Zarządu Dróg Wojewódzkich – jak najbardziej, ale co?  

To oznacza, że jeśli my dzisiaj nie przekażemy 1 320 000 zł, a przekażemy  

go za dwa tygodnie to już się nic nie dzieje? Przecież Zarząd Dróg na bieżącą 

działalność ma środki zapisane i może z powodzeniem wszystkie zadania,  

które wynikają z bieżących remontów, napraw jak najbardziej realizować. Promocja 

gospodarcza – do wyjaśnienia i myślę, że jeśli będą przekazane szczegóły informacji 

i te sprawy, o których mówił również Sławek Kowal, to dlaczego nie? Ale bardzo 

skrupulatnie Mirek uniknął tematu, który budzi chyba jedno z największych, oprócz 

zakupu działki, kontrowersji – to jest kwestia wsparcia dla powiatu słubickiego  

w zakresie kolejnego powtarzam, kolejnego dofinansowania budowy hali sportowej. 

Zgadzam się z tym co powiedział Sławek Kowal, że należałoby się zastanowić  
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czy faktycznie my nie jesteśmy inwestorem, a zastępczym inwestorem jest powiat 

słubicki. Przecież na tą inwestycję przekazano, mówiłem już o tym kilkanaście razy, 

przekazano kwotę prawie 1,5 mln zł w dwóch dotacjach, że dzisiaj zaawansowanie 

tej inwestycji jest na poziomie 2 244 000 zł, a więc województwo dofinansowało 

prawie 60% do tej inwestycji i ile ma jeszcze dofinansować, bo nikt tego nie wie? 

Wnosiliśmy o to aby opracować czytelne, jasne kryteria dofinansowania infrastruktury 

sportowej w województwie lubuskim, że absolutnie 1 mln zł, który jest w budżecie  

nie wystarcza na wsparcie w tym zakresie dla samorządów gminnych i powiatowych, 

że dlaczego jest to tylko milion, a reszta jest wpisana w rezerwie, która będzie 

później wydawana po uważaniu? Na to po prostu nie ma zgody. Mówił Zbyszek 

Kołodziej, że musimy znaleźć kompromis. Zgadzam się, tylko Zbyszku, to Wyście 

proponowali żebyśmy Was wsparli w pewnych działaniach, które budzą już 

kontrowersje na etapie ustaleń Zarządu i między innymi kwestia wsparcia 

infrastruktury sportowej była tymżesz przedmiotem rozmów i wspólnie uznaliśmy jako 

Kluby, że to tak właśnie trzeba zrobić. Trzeba zrobić standaryzację, trzeba zrobić 

trasyfikację obiektów i trzeba ustalić kryteria przekazania dotacji w zależności  

od zasobności gmin, itd. itd. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  

Ja przepraszam Panie Radny, czy Pan prosi o drugi czas, ponieważ ten pierwszy 

skończył się? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: W zasadzie chciałem  

to powiedzieć co powiedziałem. Bardzo precyzyjnie określiliśmy w projekcie tej 

uchwały kierowanej do Zarządu. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze, 

dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, kolejny głos w dyskusji Pan Bogusław 

Motowidełko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Radni, słychać mnie? 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak, 

słychać. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Aha, dobrze, bo coś… 

Mówicie tylko o służbie zdrowia albo o tych częściach zmian w budżecie, w uchwale 

budżetowej, o których wspomniał Pan Radny Marcinkiewicz. Natomiast w propozycji 

zmian przedstawianej przez Klub Prawa i Sprawiedliwości jest również sprawa opieki 

społecznej. Przypominam Państwu, że opieka społeczna wchodzi w zakres szeroko 

pojętej służby zdrowia. Opieki społecznej, ale z podkreśleniem dużych wydatków  

na pracowników Domów Pomocy Społecznej. Pracownicy Domów Pomocy 

Społecznej od dłuższego czasu przyglądają się naszej debacie, dyskusji i z jednej 

strony mogą czuć się zaskoczeni, że tak długo trwa wyłączenie akurat tych wydatków 

dla nich, ale z drugiej strony też okazują dużą cierpliwość i proszą nas, abyśmy ten 

temat zdecydowanie podkreślali. Przypominam tylko zeszły rok, kiedy to wszyscy 

właściwie, ze wszystkich stron mówili o pracownikach Domów Pomocy Społecznej, 

gdyż to oni zdecydowanie jako pierwsi zostali najbardziej narażeni jako mówię grupa 

zawodowa, grupa pracowników, ale też i mieszkańcy Domów Pomocy Społecznej  

na zarażenie koronawirusem. Duża część tych Domów Pomocy Społecznej była 

zamykana, a przede wszystkim obawialiśmy się gdy zostali nawiedzeni tym wirusem. 

Wiemy co się wydarzyło w zeszłym roku w naszym województwie, przynajmniej  

w jednym z Domów Społecznych i byliśmy bardzo tym oburzeni. Nie wiem jeszcze 

jakie są skutki działań wobec tego kierownictwa w Domu Kombatanta, w Domu 

Pomocy Społecznej Kombatanta. Skutki to znaczy jakie konsekwencje poniosło 

kierownictwo w związku z szastaniem publicznych pieniędzy. Ale to nie tylko  

są pielęgniarki czy opiekunki z Domów Pomocy Społecznej, bo pielęgniarek, 

opiekunek czy salowych mamy też w innych jednostkach służby zdrowia,  

a przypominam są to w większości, w większości – dziewięćdziesiąt kilka procent  

– są to kobiety, czekają na rozwiązania i Państwo wiedzą o którym szpitalu 

wspominam – o szpitalu w Ciborzu, przy okazji apelując o to abyśmy jak najszybciej 

znaleźli też i porozumienie tutaj w tym zakresie, bo przecież ostatni tydzień znowu 

wszyscy mówili o kobietach, o równym traktowaniu, w tym równych zarobkach. 

Dlaczegóż to w takim razie w tym wspomnianym szpitalu w Ciborzu kobiety, salowe  

i opiekunki jako tylko one mają nieustaloną płacę minimalną zasadniczą od płacy 

minimalnej krajowej, a wszyscy panowie mają powyżej? I to są te znaki zapytania. 
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Mówię o tym, gdyż jako uczestnik kilku takich właśnie sytuacji, które zaistniały  

w zeszłym roku i obecnie występują, czuję się czasami można powiedzieć 

zaskoczony oporem wszystkich tych, którzy wypowiadają się później tak publicznie 

dobrze, tak z dużą empatią. Przypominam: Domy Pomocy Społecznej  

– zdecydowana większość zatrudnionych to kobiety, jednostki służby zdrowia  

– zdecydowana większość salowych, opiekunek, pielęgniarek to kobiety. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Przepraszam Panie Radny. Panie Radny, przepraszam czy mam włączyć drugi 

czas? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Już kończę. Tak. 

Sprawa pomocy społecznej jest bardzo istotna. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę  

o drugi czas dla Pana Radnego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

proszę, może Pan kontynuować. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Już właśnie, już nie 

przedłużam, ale dlaczego w stanowisku Prawa i Sprawiedliwości znalazły się te dwa 

wyłączenia? Czyli służba zdrowia jako całość i opieka społeczna w ramach służby 

zdrowia. A dlatego też, że właśnie w ostatnim czasie to tam dzieją się – można 

powiedzieć – takie sytuacje. Trzeba im niezwłocznie zapobiec, nie czekać  

na dyskusję o sprawach, o których wspominał Radny Marcinkiewicz. Zgadzam  

się Panie Radny – w najbliższym czasie należy podjąć dyskusję i tak jak moi Koledzy 

poprzednicy, Koleżanki mówiły o tym aby to było podczas sesji zwyczajnej, jest jak 

najbardziej daleko idące. Tutaj, w zakresie służby zdrowia i opieki społecznej 

właściwie ani Państwo ani opozycja – bo taki podział jest w Sejmiku, ale może 

mówmy razem jako Radni – przecież nie spieraliśmy się o to, że należy niezwłocznie 

podejmować decyzje i pomoc dla służby zdrowia. Mówiliśmy tylko jak szybko, kiedy  
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i jakie pieniądze. I dzisiaj też należy niezwłocznie takie działania podjąć, gdyż przy 

pandemii Domy Pomocy Społecznej i pracownicy DPS-ów – o nich teraz mówię – 

wymagają tego dodatku, o którym mowa w budżecie i o którym wspominamy 

wszyscy łącznie. Dlatego zabrałem glos, gdyż moi poprzednicy skupiali się tylko: 

służba zdrowia, służba zdrowia, ale ja przypominam, że to właśnie w ramach służby 

zdrowia, to w tej branży – tak nazwijmy – szeroko pojętej również jest opieka 

społeczna, Domy Pomocy Społecznej. I zwracam się tu do Państwa, zresztą Pani 

Marszałek zaproponowała, że po złożeniu różnego rodzaju uwag do tej 

proponowanej uchwały budżetowej przez mówców, przez Radnych, przez Kluby, 

Państwo – jako koalicja rządząca – będziecie je rozpatrywać w najbliższym  

– no może, zaproponowała Pani przerwę, czyli na posiedzeniu Zarządu w tej 

przerwie. Czy to jest dobre rozwiązanie, żeby kolejną przerwę robić? Jeżeli miałoby 

to rozwiązać problem, a jednocześnie też wysłuchać naszych wniosków to może  

i dobry. Oczywiście tu wypowiadam się w ten sposób, aby szukać rozwiązania.  

I jeszcze raz, kończąc, zwracam się o uwzględnienie poprawek, które  

są w stanowisku Prawa i Sprawiedliwości, ale i też niektórzy inni Radni z innych 

Klubów o tym wspominali. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, o głos poprosiła Pani Mecenas. Ja w tej chwili oddam 

Pani Mecenas głos. Bardzo proszę. 

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Chciałam Państwu, w związku z licznymi 

zgłoszeniami, przypomnieć o pewnych zasadach dotyczących procedowania  

tak szczególnego aktu jakim jest uchwała w sprawie zmiany uchwały budżetu.  

Ja przypominam, że wyłączna inicjatywa w tym zakresie należy do Zarządu  

i to Zarząd, jako organ uprawniony, decyduje o treści projektu uchwały – projektu, 

który jest następnie poddawany dyskusji. Zgodnie z naszym Statutem do projektu 

uchwały oczywiście mogą być zgłoszone poprawki, tylko zwracam uwagę, że projekt 

ten jest o określonej treści. To jest zarówno uchwała, jak i załączniki o szczególnym 

charakterze, do której zostały one dołączone. W związku z tym, jeśli miałyby być 

wniesione jakieś poprawki, to muszą być one na tyle precyzyjne, żeby było wiadomo 

w jakiej części przedłożonego projektu uchwały mają być one wprowadzone, żeby 

można było to poddać pod głosowanie. Bo pod głosowanie będzie poddany projekt 
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uchwały wraz z ewentualnymi poprawkami, które uzyskały wymaganą większość.  

Ja do tej pory nie usłyszałam takiego formalnego wniosku, który by odnosił  

się wprost do treści projektu uchwały, żeby ten wniosek mógł być przegłosowany.  

To są narazie tylko takie ogólne zadania i też opinie co do tego, że Państwo  

nie akceptujecie jakichś zapisów. Natomiast muszą być formalne wnioski odnoszące  

się do treści uchwały, żeby można je było głosować. Ponadto przypominam jeszcze 

o takim ograniczeniu – bo był taki wniosek o zwiększeniu wydatków – że bez zgody 

Zarządu nie można wprowadzić zmian, które zwiększają wydatki, zmniejszają 

dochody i zwiększają deficyt. Na to jest wymagana zgoda Zarządu, co wynika  

z ustawy o finansach publicznych. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Pani Mecenas. My doskonale znamy te procedury, ale dziękuję, że Pani nam 

przypomniała. Natomiast przypomnę, że wniosek o zmianę do uchwały budżetowej 

został złożony chociażby przez Klub Samorządowe Lubuskie, ze wskazaniem  

też dokładnych danych dotyczących zapisów, które powinny się pojawić. Szanowni 

Państwo, oczywiście będę chciała aby na koniec, po tej dyskusji, Zarząd 

ustosunkował się do wszystkich tych pomysłów, które Państwo zgłaszacie i tych 

postulatów. Mamy kolejnego Radnego – Pan Sebastian Ciemnoczołowski prosi  

o głos. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Dziękuję Pani Przewodnicząca. Ja bardzo dziękuję za głos Pani Mecenas, bo niby 

wszystko jest oczywiste, jak Pani Przewodnicząca powiedziała, ale słuchając moich 

Kolegów, niektórych wystąpień, wydaje się, że to jednak oczywiste nie było. Dlatego, 

że my nie możemy rozpatrywać teraz jakichś wniosków poszczególnych Klubów, 

tylko możemy się skupić nad porządkiem obrad i nad uchwałą, którą przygotował 

Zarząd Województwa. Jeżeli Państwo się odnosicie do tych poszczególnych zapisów 

i mówicie, że jesteście za konkretnymi zapisami, czyli np. za zapisami na służbę 

zdrowia, ale inne Wam nie pasują, to uczciwie powiedzcie, że jesteście przeciw tej 

uchwale i także przeciwko tym zapisom związanym z wydatkami na służbę zdrowia. 

To powinno jasno wybrzmieć. I do Kolegi Bogusława powiem tak: my nie musimy 

robić przerwy oczywiście, ale to wtedy zadeklarujcie, że poprzecie tą całą uchwałę 

przygotowaną przez Zarząd Województwa i przerwa nie będzie konieczna. 
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Natomiast ja rozumiem, że Zarząd, Pani Marszałek, chce jednak rozmawiać nad 

Państwa propozycjami no i zastanowić się nad możliwością ich uwzględnienia.  

I teraz tak – może przypomnę to, co jest najważniejsze i po co ta sesja nadzwyczajna 

się zwołała: Szanowni Państwo, my jako wnioskodawcy nie zwoływaliśmy jej dlatego, 

żeby przekazać środki finansowe wyłącznie na ochronę zdrowia czy sprawy 

społeczne. Nigdzie w uzasadnieniu nie ma takiego wniosku. Przypominam, żebyście 

Państwo nie nadużywali tych argumentów. My tą sesję zwołaliśmy dlatego,  

że Państwo – opozycja – w trybie w sesji normalnej 15 lutego tych wszystkich 

punktów nie chcieliście przyjąć mimo, że na Komisjach, które poprzedzały tą sesję 

15 lutego nie zgłaszaliście żadnych uwag merytorycznych, żadnych najmniejszych 

uwag merytorycznych. Więc dlaczego wówczas tego nie przyjęliście? W związku z 

tym, że te niektóre pozycje wymagały pilności, zawnioskowaliśmy o sesję 

nadzwyczajną. Tylko dlatego. Zresztą sesje nadzwyczajne były zwoływane w dużo 

błahszych sprawach już nie raz, różne odznaki honorowe, i nikt wtedy jakichś 

wielkich uwag nie miał. Edku, Marszałku Szanowny, zgłaszasz teraz uwagi  

do jakichś poszczególnych pozycji, jak na przykład RCAK-u. To trzeba było  

na Komisjach o tym rozmawiać. Czemu w tej chwili te sprawy poruszasz? Pracujesz 

tyle lat w Sejmiku, chyba jesteś jedynym z nas, pierwszym samorządowcem,  

który nieprzerwalnie od tylu kadencji pracuje, no wiesz, że na Komisjach można  

o tym rozmawiać. Dlaczego nie rozmawialiśmy o tym wcześniej? Nie zgłaszałeś 

żadnych uwag. No i na koniec – bardzo bym jednak prosił – Pan Radny 

Marcinkiewicz w imieniu naszego Klubu zadał konkretne pytania, przedstawiając 

konkretne wydatki budżetowe dla konkretnych instytucji, dla konkretnych ludzi,  

dla konkretnych branż. Dlaczego Państwo – z dwóch Klubów szczególnie – jesteście 

przeciwko tym inwestycjom? Byliście przeciwko tym inwestycjom na sesji zwyczajnej, 

gdzie omawialiśmy już na Komisjach i Komisje je przyjęły, jesteście dalej przeciwko 

na sesji nadzwyczajnej. Bardzo proszę, niech wszyscy usłyszą, mieszkańcy naszego 

województwa, szefowie wszystkich tych instytucji, które czekają na te środki 

finansowe, dlaczego na zwyczajnej sesji 15 lutego mimo, że Komisje pozytywnie 

wszystko przyjęły, byliście przeciwko tym inwestycjom czy zapisom finansowym  

i dlaczego nadal jesteście przeciwko tym zapisom? Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, pierwszy głos w dyskusji Anna Synowiec. 
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Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Szanowni Państwo, 

rzeczywiście – tak, jak powiedział mój przedmówca – nie jest niczym nowym  

w Sejmiku Lubuskim, że zwołujemy sesje nadzwyczajne. W sytuacji kiedy Państwo 

kwestionują jakby zwołanie tej sesji – a ja jestem jedną z wnioskodawczyń  

– chciałabym przypomnieć, że jednak wnioskodawcy wskazywali wprost, że jest 

istotnie pilna potrzeba, pilna potrzeba przegłosowania zmiany uchwały budżetowej. 

Tak jak słusznie zauważył Pan Radny Sebastian Ciemnoczołowski w zasadzie  

tą uchwałę, z drobną zmianą wycofania rzeczywiście kwestii związanych z zakupem 

działki, procedujemy nie od miesiąca prawie że, bo 15 lutego ta uchwała została 

wniesiona pod obrady Sejmiku, ale przecież właśnie ta uchwała była procedowana 

przez wszystkie Komisje i rzeczywiście – już to kilkukrotnie tutaj wybrzmiało  

– nie było do tego żadnych uwag. Jeżeli chodzi o kwestie nadzwyczajne,  

no to rzeczywiście było tak, że 5 lutego taka sesja była zwołana choćby właśnie  

po to żeby podjąć uchwały dotyczące odznak i uhonorowania osób, więc ja nie widzę 

nic dziwnego w tym, że wobec paraliżu w zasadzie budżetu województwa i skutków 

jakie to może przynieść, właśnie Radni wnioskujący złożyli wniosek o zwołanie sesji 

nadzwyczajnej, która w tej chwili trwa. Jeżeli chodzi o kwestie związane z poparciem 

uchwały, za którą jestem, przywołam tylko i powołam się na to co powiedział  

w wystąpieniu klubowym Radny Marcinkiewicz: ja też nie rozumiem dlaczego 

Państwo Radni kwestionują te wydatki, które zostały tu wymienione  

– czy na turystykę, czy na Wydział AWF-u w Gorzowie? Chciałabym się też zapytać 

i upewnić Pana Marszałka Poryckiego czy ja dobrze myślę, że wobec takiego 

projektu jaki proponuje Samorządowe Lubuskie, tych zmian projektu – może tak – 

uchwały, czy ewentualnie Radni PiS-u, czy rzeczywiście jest tak, jak ja myślę,  

że pracownicy zostaną pozbawieni odpraw emerytalnych? Pytam się dlaczego? 

Pytam się też jakie skutki przyniesie dla budżetu województwa i innych jednostek 

powiązanych to, że odkładamy tą uchwałę? To jest pytanie do Pani Skarbnik.  

Ja chcę wiedzieć jaką odpowiedzialność przyjmujemy. A chciałabym tylko 

przypomnieć, że to Zarząd Województwa ponosi pełną odpowiedzialność finansową 

za skutki działania również Sejmiku. Jesteśmy w tym przypadku powiązani. Jeżeli 

chodzi o kwestię przekazywania dokumentów to ja bym chciała, drogi Edwardzie, 

poprosić Cię żebyś korzystał z Biura Sejmiku. Naprawdę, nie oczekuję od Radnych, 

że będziecie Państwo wysyłać do mnie bezpośrednio maile, natomiast jeżeli 
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procedujemy i Państwo mają jakieś dokumenty, z którymi możemy się zapoznać,  

to bardzo proszę wykorzystać do tego Biuro Sejmiku. Ja nie czuję się lepszą Radną 

niż Radna z Klubu np. PiS. Zarząd jest nasz wspólny z uwagi na to, że jest organem, 

który reprezentuje samorząd województwa. Także bardzo bym prosiła, żebyśmy mieli 

równe szanse odnoszenia się, do pełnej argumentacji. Jeżeli dostanę od Państwa  

z Samorządowego Lubuskiego Waszą propozycję to się z nią oczywiście zapoznam, 

bo takiej możliwości na poprzednim posiedzeniu, w zasadzie sesji przerwanej,  

nie miałam. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, pierwszy głos w dyskusji Anna Chinalska. Bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Szanowna 

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Wysoka Rado, Szanowni Goście, jak wiemy 

uchwały budżetowe są procedowane prawie na każdej sesji i one to zapewniają 

ciągłość pracy Sejmiku Województwa Lubuskiego oraz instytucji jemu podległych.  

I jak widzimy w tej ostatniej uchwale, z którą są tak duże spory i tyle niejasności 

Państwo macie – nie wiem z jakiego powodu. Najwięcej przesunięć to są środki 

niewykorzystane w 2020 roku i dziwi mnie, a zarazem niepokoi takie zachowanie 

Państwa Radnych z Prawa i Sprawiedliwości, Samorządowego Lubuskiego  

i z Bezpartyjnych Samorządowców, bo odnosząc się do pracy wszystkich Radnych  

– jaka jest nasza sprawność działania skoro już mamy marzec, a te wszystkie 

pieniądze są zamrożone? I te pieniądze, to przypomnę tu Kolegom Radnym,  

którzy mówili nie tak dawno, że te pieniądze powinny być przydzielone już 15 lutego, 

a dodam, że od 1 stycznia nie było żadnej zmiany uchwały budżetowej, proszę 

Państwa, czyli tak praktycznie trzeci miesiąc – to już jest bardzo późno. I teraz czym 

grozi spóźnienie, Szanowni Państwo, którzy głosowali i ciągle mają opory przed  

tą uchwałą? Otóż to spóźnienie to jest zachwianie płynności finansowej a w dobie 

gdy trzeba ratować życie ludzkie, w dobie pandemii, to właśnie tutaj muszę 

powiedzieć, że Radni PiS blokują te środki właśnie na pomoc społeczną, te środki, 

które też do szpitali, na sterylizatornię, na karetkę, itd. No jak można też być tak 

zakłamanym i nie mówić prawdę w oczy? Jak wiemy też niestety mogą mieć 

problemy nasze jednostki z dyscypliną finansów publicznych. Przez takie działania, 

Szanowni Państwo Radni, generujemy w jednostkach podległych dodatkowe koszty. 
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I ci, co rozliczają środki unijne, to wiedzą. Trzeba dodatkowo płacić za wynajem 

pomieszczeń, trzeba płacić za obsługę projektu, itd. Czyli skoro mówimy, że taki dług 

ma Województwo Lubuskie, to dlaczego Państwo Radni przykładają rękę jeszcze  

do powiększania tego długu? Tego nie rozumiem, naprawdę. Tym bardziej,  

że konkretnych zapytań nie słyszałam ani dyskusji wcześniej podczas Komisji, jakie 

się odbyły. Chciałam powiedzieć, że razem mamy działać odpowiedzialnie, mamy 

działać dla dobra mieszkańców i mamy się sprawdzić w tym działaniu. I jeszcze mam 

taką ostatnią prośbę: ja bym prosiła, żeby szanować pracę Zarządu Województwa 

Lubuskiego, szanować pracę wszystkich pracowników samorządowych i jednostek 

podległych, bo to celowe nieprocedowanie to jest brak szacunku dla ich pracy, dla tej 

pracy, która ma być wykonana, czyli mają być i odnowy dywanikowe, mają być 

dalsze poczynania we wszystkich naszych jednostkach, a Państwo po prostu celowo 

to – no niestety – przedłużacie w czasie i blokujecie. My znamy te podteksty,  

my to wszystko rozumiemy, ale fałszywa idzie informacja, że to Wy właśnie bronicie 

zdrowia, bo to wcale nieprawda. Gdybyście bronili zdrowia, dawno byście byli  

i podnieśli rękę za tym budżetem, za tą zmianą uchwały budżetowej. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, pierwszy głos w dyskusji Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, 

Szanowni Państwo… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Słychać 

bardzo dobrze. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: To dobrze. Szanowni 

Państwo, im dłużej dyskutujemy to tym więcej emocji w sobie budzimy. Te słowa, 

które tutaj od szanownych przedmówców, zarówno ze strony Polskiego Stronnictwa 

Ludowego jak i Koalicji Obywatelskiej padły to są słowa, które imputują wiele, służą 

niewłaściwemu przekazowi. Jeżeli ktokolwiek blokuje pracę Zarządu, to blokuje  

to sam Zarząd z uwagi na to, że były wnioski składane, były propozycje i prośby  

o wydzielenie spośród uchwały budżetowej zmieniającej uchwałę budżetową kwestii 
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spraw dotyczących służby zdrowia i kwestii spraw dotyczących pomocy społecznej. 

W związku z tym, że Zarząd Województwa nie chce przyjąć, dokonać zmian w formie 

autopoprawki, my potykamy się już o siebie kolejny raz. I myślę, że nie dojdziemy  

do konsensusu jeżeli będzie ze strony Radnych, poza imputacją nieprawdziwych 

rzeczy. Ile razy Radny Marcinkiewicz powtórzył, że my nie chcemy, jakim prawem  

w naszym imieniu, że nie chcemy? Tak, chcemy rozmawiać, chcemy przekazać 

pieniądze na wszystkie inne sprawy jeżeli nie będą budziły wątpliwości,  

ale nie godzimy się na głosowanie w jednym pakiecie wszystkiego. Przekaz, 

komunikat poszedł do Państwa jasny. W związku z tym Szanowny Zarządzie,  

to w interesie nas wszystkich – szczególnie Zarządu Województwa – jest 

nieblokowanie kwestii przeznaczania pieniędzy, tylko wsłuchanie się też w głosy tych 

Radnych, którzy mają odmienne. My, jako Radni, pokazaliśmy Państwu, że można 

ugiąć się. Przyjęliśmy budżet, gdzie nie wnieśliście żadnych naszych poprawek.  

To był autorski budżet Zarządu Województwa, Koalicji Obywatelskiej i PSL. Byliśmy 

ponad. Teraz prosimy Państwa: wydzielcie to. Państwo się dalej upieracie.  

Ta praktyka do niczego nie zmierza, bo ani nie udzielimy pomocy służbie zdrowia  

i pomocy społecznej, ani nie udzielimy, nie rozwiążemy tych kwestii, które tam też  

są zapisane w uchwale. Nie możemy przepychać kolanem. To nie jest upór,  

który pojawił się tu i teraz. O tym mówimy tak długo jak trwa już ta kadencja.  

W związku z tym czas na refleksję. Szanowny Panie Radny Marcinkiewicz i Pani 

Radna Anna Synowiec: ja jestem za każdym racjonalnym wsparciem każdego 

podmiotu, który został wymieniony tu w uchwale, każdego działania, ale mam prawo 

do tego, żeby proponować inne rozwiązanie, czyli rozmowę na ten temat w innej 

wersji. Co znaczy, co znaczy, że Zarząd Województwa nie jest w stanie podzielić 

tego projektu uchwały? To jest tylko i wyłącznie zła wola. To Zarząd Województwa  

i Radni, którzy się uparli na taką treść uchwały, blokują rozwiązania. Możecie 

Państwo mówić – ja tu się zwrócę do przyjaciół z Polskiego Stronnictwa Ludowego  

– wszystko, cytuję Wasze słowa: „zakłamania”, „nieuczciwość”, szantaż”, „brak 

szacunku”, „trutnie”, w tle wypowiadane słowa, no i najgorsze ciężkie słowo,  

które nie chce się aż powtórzyć, które zacytował Pan Radny – czy powiedział – 

Kołodziej „nóż w plecy”. Panie Radny, proszę o troszeczkę więcej refleksji  

w stosunku do siebie… 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Przepraszam, przepraszam Pani Radna. Pani Aleksandro! Pani Aleksandra Mrozek, 

czy mam włączyć drugi czas? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ja jeszcze raz poproszę  

o głos. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  

To dziękuję bardzo. Pan Zbigniew Kościk, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dzień dobry. Witam Państwa 

bardzo serdecznie. Pozwólcie, że się odniosę do tej dyskusji i do tego nad czym 

pracujemy, czyli do którejś poprawki, którejś poprawki, itd., itd. Wiecie Państwo,  

ja równolegle prowadziłem – tak na marginesie – zajęcia z maturzystami z WOS-u  

i chciałem ich zaprosić na tą sesję, ale myślę, że oni wybraliby najtrudniejszą 

niezapowiedzianą kartkówkę niż przysłuchiwanie się temu i jakby analizowaniu 

sytuacji, do której doszliśmy. Moi Państwo, prawda jest taka: my jesteśmy ciałem 

politycznym. My nie jesteśmy stowarzyszeniem hodowców kanarków, na którym 

można wyciągać różne argumenty, apelować o różne sytuacje, itd. Zwracam się tak 

bardzo bezpośrednio do moich przyjaciół z obecnej koalicji rządzącej, po imieniu:  

do jednej i drugiej Ani, do Sebastiana, do Zbysia, do Mirka. Państwo za długo 

jesteście w polityce, żeby nas tu brać pod włos. Kochani, w tych Waszych 

wypowiedziach, to jeszcze brakuje tylko łez i chusteczek po prostu. Szanowni moi 

przyjaciele, my jesteśmy ciałem politycznym. Państwo nie macie dzisiaj większości. 

Zachowujecie się jak Grek Zorba, stworzyliście nam piękną tragedię po prostu. 

Oczywiście dla nas może być to miód na serce, jak pięknie przegrywacie każde 

głosowanie, jak z uporem maniaka jak kawaleria dalej atakujecie te czołgi. Państwo 

nie macie tej większości. I trzeba się z tym nauczyć żyć. W polityce to nie jest 

tragedia, naprawdę. Macie w związku z tym Szanowni Państwo, kilka możliwości 

wyboru i wyjścia z tej sytuacji. Po pierwsze to jest zarząd mniejszościowy.  

Ja przypominam – Sebastian też to pamięta, Mirek też bardzo dobrze – że był taki 

okres 2006 czy 2007 rok, kiedy przez przeszło rok rządziliśmy jako po prostu zarząd 

mniejszościowy, trzeba było szukać kompromisów i udawało się przez rok. To był 

czas, kiedy tak – nomen omen – Platforma chciała odwołać własnego Marszałka. 
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Zresztą ja – to taka moja teoria spiskowa – od 20 lat bez mała jak obserwuję sytuację 

w Sejmiku to uważam, że nie ma lepszej partii jak Platforma do rozwiązywania 

problemów, do których sama nas doprowadziła. To tak na marginesie. I Państwo  

się po prostu musicie nauczyć, że nie drogą jest po prostu iście na udry, kolejne 

sesje nadzwyczajne, używanie argumentów naprawdę z pogranicza hipokryzji. Jeżeli 

Państwo wierzycie w to, że dzisiaj Lubuszanie odeszli od miejsc pracy i z wypiekami 

na twarzy sprawdzają co się dzieje na naszym Sejmiku, to się absolutnie mylicie.  

Ja myślę, że to mogłaby być kara za jakieś bardzo poważne grzechy, żeby oglądać 

nasze posiedzenia. Rządzić można też zarządem mniejszościowym – to tak  

na marginesie – ale trzeba się nauczyć zawierania kompromisów. Klub Radnych 

Prawa i Sprawiedliwości przedstawił Państwu warunki. One są społeczne, one są pro 

zdrowotne i nic tylko po prostu w nie się wsłuchać. I jeżeli Państwo chcecie,  

to oczywiście możemy te kwestie bardzo szybko rozwiązać. Dlaczego znaleźliście 

się w takim miejscu? No to też musicie sobie popatrzeć w lustro i porozmawiać.  

To nie nasz Klub się podzielił, to nie z naszego Klubu odeszły osoby, tylko coś było 

tego przyczyną. A myślę, że to coś świadczy o tym, że Państwo nie wyciągnęliście 

wniosków z tego i dalej próbujecie – wracam trzeci raz do tego określenia – iść  

po prostu na skróty i na udry. Pozostaje Wam albo stworzyć większość,  

w której będziecie znowu mogli opozycję ustawiać po kątach i sprawować władzę… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Przepraszam Panie Radny, przepraszam… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Bardzo proszę o drugi czas. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  

Czy włączyć drugi czas? Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak, tak, bardzo proszę.  

Ja już zaraz kończę, ale jeszcze pozwolę sobie na dwa zdania, tak? Stworzenie 

większości albo nauczyć się zawierania kompromisów merytorycznych, na które 

opozycja – o dziwne, ja nie wiem czy Państwa przedstawiciele w Parlamencie 

mieliby tyle pokory i tyle otwartości wobec negocjacji jaką my mamy wobec Państwa. 

Ale jeszcze jest jeden scenariusz, czyli poddanie się Zarządu do dymisji, oczywiście  
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z pełnymi konsekwencjami tworzenia nowego Zarządu, a być może wyborów 

przyspieszonych. Dziękuję pięknie i pozdrawiam serdecznie, życząc dużo zdrówka. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. 

Kochani, tak właśnie wsłuchiwałam się w wypowiedź mojego Kolegi Zbyszka Kościka 

i Zbyszek bardzo się źle czuję, bo pominąłeś mnie wymieniając przyjaciół.  

A my – wydaje mi się – znamy się chyba najdłużej i to nie tylko... 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Bardzo przepraszam.  

Tak samo Elu, przepraszam Elu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: – no właśnie,  

dziękuję bardzo – ...nie tylko w tej przestrzeni politycznej. Proszę Państwa, dzisiaj 

debatujemy nad uchwałą w sprawie zmian w budżecie, która w normalnym trybie 

została przedstawiona Sejmikowi w dniu 15 lutego. Nie z naszego powodu sesja 

została przerwana i była kontynuowana 1 lutego – marca, przepraszam. Wtedy 

niestety nie doszło do jej podjęcia. Mieliśmy to o czym opowiadał Zbyszek Kościk, 

taką właśnie sytuację polityczną, że nie mamy większości i uchwała została 

zablokowana 15/15. I z tego właśnie powodu, w odpowiedzialności za realizację 

zadań, które zostały wpisane w budżecie – mamy w terminie przyjęty budżet 

województwa, mamy Strategię Województwa w perspektywie 2030, gdzie część  

tych zadań, które budzi tyle kontrowersji, jest właśnie w tej Strategii, jako projekty 

kluczowe, Zarząd Województwa nie wymyśla tutaj absolutnie jakichś nowych 

inwestycji, nowych zadań – my po prostu, jako organ wykonawczy, realizujemy 

budżet i swoje kompetencje, które są zapisane w ustawie o samorządzie, ale również  

w ustawie o finansach publicznych, mamy też w naszym Statucie bardzo dokładnie  

i szczegółowo omówiony tryb, w którym się teraz znaleźliśmy. Także ja bardzo 

proszę, żeby nie odwracać sytuacji. To takie – no, można powiedzieć kolokwialnie  

– „zawracanie Wisły kijem”, w którym jesteśmy miejscu. To wnioskodawcy 

zaproponowali rozwiązanie, natomiast Radni do tej pory nie zgłosili żadnych 

poprawek. My dzisiaj nie rozmawiamy na temat inicjatywy uchwałodawczej Pana 
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Edwarda Fedki, Klubu Samorządowe Lubuskie. Ona nie jest przedmiotem dzisiejszej 

sesji. Przedmiotem sesji nadzwyczajnej jest to, co przyjęliśmy w porządku obrad, 

czyli inicjatywa uchwałodawcza wnioskodawców. A zgodnie z § 29 naszego Statutu, 

należałoby złożyć poprawki – właśnie teraz, w dyskusji – o wykreślenie pozycji, które 

nam się nie podobają, czy też inne procedowanie i wtedy – ja już to powiedziałam 

dzisiaj, zabierając głos wcześniej – wtedy Zarząd Województwa przedstawi 

autopoprawkę. Jesteśmy otwarci i chyba dosyć tak wyraźnie to Mirek Marcinkiewicz, 

Radny Marcinkiewicz przedstawił, że będziemy zmierzać, jako również 

wnioskodawcy, do osiągnięcia kompromisu właśnie w odpowiedzialności za nie tylko 

sferę społeczną, ochronę zdrowia, za inne również zadania innych jednostek. Ja bym 

nie chciała tu ważyć czyje problemy są ważniejsze – czy Domów Opieki Społecznej 

czy kultury. Bez kultury nie ma narodu, żadna cywilizacja się nie rozwinie  

– też można tak podsumować. Więc ja mam takie pytanie: czy są jakieś wnioski, 

pytania do przedstawionego przez wnioskodawców uzasadnienia uchwały, którą 

dzisiaj procedujemy? Czy są wnioski w sprawie poprawek do tej uchwały?  

Bo chcielibyśmy, jako Zarząd Województwa, wyjść naprzeciw propozycjom w celu 

osiągnięcia kompromisu i zbudowania właśnie tej większości dla przyjęcia zmian  

w budżecie. Hala w Zbąszynku – to do Edzia Fedki, no muszę sobie pozwolić na ten 

komentarz – była procedowana w takim samym, w taki sam sposób, jak 

dofinansowanie powiatu słubickiego też w sprawie budowy hali. 8 czerwca 2020 roku 

Sejmik Województwa podjął uchwałę w sprawie udzielenia Gminie Zbąszynek 

pomocy finansowej. Warto podkreślić, że to nie są zadania samorządu 

wojewódzkiego, ale jednak postanowiliśmy wspierać niektóre samorządy, które mają 

problemy przy realizacji tych zadań, są w trudnej sytuacji. No nie wiem czy akurat 

Zbąszynek jest w trudniejszej sytuacji niż powiat słubicki, który ma program 

naprawczy, z którego wychodzi i przecież to są dokumenty publiczne, jawne,  

a wiemy, że w Regionie Kozła gminy mają się bardzo dobrze, nigdy nie miały 

bezrobocia. To tam ma swoją siedzibę największa firma w Województwie Lubuskim  

– w kilku zresztą lokalizacjach w Regionie Kozła, również w Zbąszynku – mam  

na myśli IKEA. Chciałabym więc poprosić Państwa, żebyśmy zmierzali do już 

konkretnych wniosków i chciałabym, żeby to dobrze wybrzmiało, że zależy nam  

na tym, żeby zbudować tą większość i przyjąć zmiany w budżecie. Bardzo dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, mam informację, że Pani Małgorzata Gośniowska-Kola chciałaby złożyć, 

chciałaby zabrać głos, ma zgłoszenie formalne. Ja oczywiście udzielę Pani głosu 

teraz, bardzo proszę. Wniosek formalny. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Tak, 

czy jestem słyszalna? Przepraszam, bo miałam problemy. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak, 

wszystko dobrze. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Tak? 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, składam wniosek 

formalny: proszę o przejście do głosowań zgodnie z porządkiem obrad. Szanowną 

Panią Marszałek i wszystkich Państwa Radnych bardzo proszę o to, żeby obraz z tej 

sesji, który jest widoczny dla nas wszystkich, ale także dla osób oglądających, jest 

obrazem fatalnym. Jeżeli Państwo chcecie umawiać się na kawę, w sensie „Elu,  

czy Aniu, czy Zbyszku”, to bardzo proszę to zrobić poza obradami sesji, a dzisiaj 

spełniamy mandat jako Radni i zgłaszam wniosek o przejście, zgodnie z porządkiem 

obrad, do głosowań. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Mamy wniosek formalny i przypomnę Państwu, że jeszcze mamy 4 osoby, 

które – ja chcę dokończyć, proszę mi dać dokończyć – mamy 4 osoby, które zgłosiły 

się jeszcze do dyskusji w tym punkcie. Natomiast Szanowni Państwo, ten wniosek 

może być również – kolejne zgłoszenie – przeciwnika tego wniosku i czekam  

czy mamy? Mamy głos przeciw wnioskowi Pani Gośniowskiej-Koli. Pan Sebastian 

Ciemnoczołowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Tak, 

ja mam właśnie głos formalny przeciwko temu wnioskowi – to po pierwsze, bo jak 

Państwo sobie przypominacie w wystąpieniu Pani Marszałek na samym początku, 

Pani Marszałek już zapowiadała zgłoszenie wniosku formalnego o przerwę  
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po debacie, która jeszcze się nie skończyła nadmieniam. Każdy Radny ma prawo 

kontynuować wypowiedzi w tym punkcie. Natomiast ja zgłaszam wniosek przeciwny. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Zgłaszam wniosek przeciwny. 

Uważam, że  jest to ograniczenie wolności wypowiedzi Radnych… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  

Ale ja nie udzieliłam Pani głosu, ja nie udzieliłam Pani głosu. Nie udzieliłam głosu 

Pani Annie Synowiec. Bardzo proszę pilnować tutaj porządku, który jest też dla 

Państwa przedstawiony na tablicy. Mamy wniosek formalny Pani Małgorzaty 

Gośniowskiej-Koli o przerwanie dyskusji i mamy wniosek przeciw Pana Sebastiana 

Ciemnoczołowskiego. W czasie kiedy Pani Małgorzata Gośniowska-Kola zgłosiła ten 

wniosek mieliśmy zgłoszonych jeszcze 4 Radnych, którzy chcieli zabrać głos: Pan 

Edward Fedko, Pani Beata Kulczycka, Pan Marek Surmacz i drugi głos w dyskusji 

Pani Aleksandra Mrozek. Zatem po… Mamy jeszcze w tej chwili zgłoszenie Pana 

Mirosława Marcinkiewicza. Szanowni Państwo, proszę o 4 minuty przerwy dlatego, 

że tutaj mamy rozbieżne informacje z Panią Mecenas. Proszę o 4 minuty przerwy. 

 

przerwa  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Wznawiam obrady. Wracając do kwestii, która została przed przerwą poruszona, 

dotycząca wniosku Pani Małgorzaty Gośniowskiej- Koli i przeciwnego wniosku Pana 

Sebastiana Ciemnoczołowskiego: Szanowni Państwo, ten wniosek może być 

rozpatrywany po zamknięciu debaty – Przewodniczący Sejmiku rozpoczyna 

procedurę głosowania nad tym wnioskiem. My debaty nie zamknęliśmy, bo w trakcie 

zgłaszania tego wniosku mieliśmy kolejne zgłoszenia mówców w tej samej sprawie. 

Zatem po zamknięciu – Pan Mirosław Marcinkiewicz jest jako ostatni w tym punkcie  

– zatem po Panu Mirosławie Marcinkiewiczu przegłosujemy wniosek Pani Małgorzaty 

Gośniowskiej-Koli. Bardzo proszę, Pan Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: W sprawie formalnej 

Pani Przewodnicząca, można? 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

proszę, Pan Marek Surmacz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani Przewodnicząca 

wydaje mi się, że chyba jakieś niezrozumienie nastąpiło, bo to było głosowanie  

o przejście – to był wniosek o przejście do głosowania, a nie o zamknięcie listy. 

Jeżeli listę byśmy zamykali uczestników dyskusji, to wtedy rzeczywiście wszyscy 

zgłoszeni – i jeszcze Pani Przewodnicząca komunikując tą sytuację – pozwala 

dopisać się do listy dwóm, trzem, ewentualnie następnym mówcom i zamykamy listę. 

Jeżeli chodzi o przejście do głosowania, to głosuje się to natychmiast. Tak uważam.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę 

Panią Mecenas o ustosunkowanie się. Ja czytając wprost to, co jest zapisane  

w naszym Statucie, to przeczytałam Państwu literalnie jak to jest zapisane, jeśli 

chodzi o zamknięcie dyskusji i przejście do kolejnego punktu jakim jest głosowanie 

nad uchwałą. Ale bardzo proszę Pani Mecenas o zabranie głosu. 

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Z przekazanej mi informacji wynika, że Pani 

Gośniowska-Kola zgłosiła wniosek o przejście do głosowania. Przejście  

do głosowania jest możliwe dopiero wtedy, kiedy dojdzie do zakończenia debaty. 

Trwa w tej chwili dyskusja. Nie został złożony wniosek o zakończenie dyskusji,  

bo to wtedy dopiero można byłoby tę kwestę rozstrzygnąć. Bo dyskusja trwa, tak? 

Więc najpierw, skoro nie został złożony wniosek o zakończenie dyskusji, no to nie 

można przejść do głosowania nad wnioskiem w sprawie przystąpienia  

do głosowania. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  

A ja Szanowni Państwo przypomnę, że na liście osób, które chcą zabrać głos w tym 

punkcie mamy w tej chwili Pana Edwarda Fedko. To jest drugi głos w dyskusji. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Dziękuję bardzo. 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowna Pani Marszałek, Szanowni Państwo,  

w  pierwszej części chcę się odnieść do wypowiedzi Pani Marszałek dotyczącej 

dofinansowania infrastruktury sportowej. Pani Marszałek, Droga Elu, no przecież 
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wiesz doskonale o czym mówimy, o czym rozmawiamy, co proponujemy. I podam,  

że Zbąszynek dostał dofinansowanie na poziomie 700 tys. – to jest 4,8% do wartości 

inwestycji. Natomiast Słubice już dostały 60% do zrealizowanego programu,  

który dzisiaj, stan dzisiejszy to wykazuje. Także o to mi chodzi, żebyśmy wszystkich 

innych traktowali równo. Mówiliśmy wcześniej, że trzeba zakończyć te inwestycje, 

które zostały rozpoczęte i na to przecież zgoda jest. No tylko jeszcze raz pytanie: 

znać proporcje mocium panie trzeba. Natomiast jeszcze krótkie odniesienie  

do Sebastiana. Sebastian, Ty wytrawny samorządowiec i wiesz doskonale – tutaj nie 

czaruj rzeczywistości – rzeczywiście te tematy były przedmiotem dyskusji, ale tylko 

Komisji Budżetowej, której ja nie jestem członkiem, więc siłą rzeczy nie mogłem  

się odnieść do przedmiotowej sprawy. A w sytuacji gdyby było to przedmiotem 

wszystkich Komisji to sądzę, że dzisiejsza debata nad tym projektem uchwały byłaby 

zbyteczna. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Pani Beata Kulczycka, pierwszy głos w dyskusji. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Szanowni 

Państwo, witam Państwa. Dużo zostało już powiedziane, dużo czasu nam to zabrało. 

Ja chciałabym przypomnieć, że 21 grudnia mieliśmy sesję, na której przyjmowaliśmy 

budżet województwa. Chciałabym również podkreślić, że słowa, które tu padają, 

takie górnolotne, że pozbawimy kogoś odpraw emerytalnych, zachwiejemy płynność 

finansową jednostek, dyscyplinę finansów publicznych – Szanowni Państwo,  

to jak wyglądały te plany 2 miesiące temu w kontekście odpraw emerytalnych skoro 

one nie były zaplanowane w budżecie, a dzisiaj o tym mówimy w kontekście 

przesunięć do budżetu uchwały budżetowej? To zaczyna wyglądać niepoważnie.  

Ja rozumiem stany newralgiczne, stany wyjątkowe, stany przesunięć środków 

zatrzymanych dla szpitali, dla sfery społecznej, ale naprawdę mówienie o tym,  

że zachwiejemy płynność finansową jednostek – Pani Radna Chinalska – to są słowa 

i oskarżenia za daleko idące. Chciałabym prosić Zarząd Województwa  

o uszanowanie naszych racji, o uszanowanie naszej woli tego żeby wyłączyć z tej 

uchwały budżetowej wszystkie rzeczy poza sferą społeczną i zdrowia. Chciałabym 

formalnie tak naprawdę zgłosić wniosek a contrario, nie mając tutaj przed sobą 

szczegółów uchwały budżetowej, bo zostało to już niejednokrotnie powiedziane 
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przez Panią Radną Kolę i przez mojego Kolegę Fedkę - proszę o wyłączenie całej 

pozostałej sfery do konkretnego działania jeszcze na zwykłej sesji Sejmiku 29 marca. 

I Szanowni Państwo, o tak zwanych problemach i kontrowersjach: to nieprawda,  

że pozostałe rzeczy są niekontrowersyjne oprócz Słubic, bo Słubice są wyjątkowo 

kontrowersyjne. Zwrócę uwagę na fakt, że to jest trzecia z kolei pomoc finansowa  

do Słubic. Ja bardzo wyraźnie przejrzałam sprawozdanie Słubic i w przypadku 

drugiego sprawozdania 500 tys. zł przyznane dla Starostwa Powiatowego. Szanowni 

Państwo, pieniądze województwa zastąpiły wydatki powiatu słubickiego dlatego,  

że nie było tam w tej drugiej pomocy żadnego zaangażowania środków finansowych, 

tylko i wyłącznie nasza pomoc. Zwracam uwagę na słowo „pomoc”. Pomoc  

to są dodatkowe środki, a one nie zastępują środków publicznych innych instytucji. 

Dlatego ta sprawa jest tak kontrowersyjna i myślę, że ona będzie przedmiotem 

jeszcze innej dyskusji. I Szanowni Państwo, jeśli chodzi o konkret: 350 tys. zł  

na zmianę planu w zakresie doradztwa kompleksowego na rewitalizację budynku 

szpitala w Gorzowie na powstanie Centrum Kompetencji Usług Wspólnych. Ja przed 

sobą mam budżet województwa, gdzie ten temat już jest przedmiotem analizy  

i przedmiotem zapisu w Wieloletniej Prognozie Finansowej. Na ten cel w tym roku 

było 60 tys. zł i my chcemy przesunąć 350. Ja uważam, że to jest nadużycie z innego 

powodu niż zostało powiedziane, ponieważ zaczęła się w Urzędzie Marszałkowskim 

robić praktyka zlecania na projekty własne Urzędu Marszałkowskiego  

tzw. doradztwa. W tym naszym uzasadnieniu mówi się, że to jest tylko Studium 

Wykonalności Dokumentacji Aplikacyjnej. Ale Szanowni Państwo, kilka lat temu  

– 3 lata temu, bądź, przepraszam, 2 lata temu – zleciliście jako Urząd Marszałkowski 

doradztwo na Centrum Badań Kosmicznych i tam też 353 tys. zł na ten cel były 

wydatkowane. Tylko jak Państwo już zlecaliście tą usługę to była koncepcja, analiza, 

dokumentacja przetargowa, udział w procedurach przetargowych. Ja Szanowni 

Państwo zwracam uwagę, że my mamy Departament Projektów Własnych i niektóre 

z tych wydatków są po prostu nieracjonalne. I proszę mi nie mówić, że one  

są nieracjonalne z tego powodu, że nie powinniśmy tych usług zlecać na zewnątrz, 

bo niektóre na pewno powinny być przedmiotem zewnętrznej ekspertyzy, ale prawda 

jest taka, Szanowni Państwo, że one wkraczają w kompetencje Urzędu 

Marszałkowskiego i zwykłych obowiązków, które przynależą do Biura Projektów 

Własnych. A to, że one są refundowane ze środków RPO nie zwalnia tak naprawdę  

z uzasadnienia potrzeby racjonalności wydatkowania tych środków. Także bardzo 
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proszę o to, żeby dzisiaj, w kontekście sesji nadzwyczajnej, przyjąć tylko te uchwały, 

tą treść uchwały, która już została niejednokrotnie tu powiedziana. I Pani Marszałek, 

bo Pani często mówi, że my przyjmujemy Strategię, przyjmujemy budżet,  

a ja się czuję później w takiej niewoli tego, że jak przyjęłam Strategię i budżet,  

to konsekwentnie muszę później głosować za wszystkim co tam było. Otóż mówię 

Pani:  nie, ponieważ my przyjmujemy ten budżet w kontekście pewnych zapisów 

ogólnych. To jest nasza bardzo wyważona decyzja, że ten ostatni budżet przyjęliśmy 

pomimo wielu wątpliwości. I proszę mi nie mówić, że jak przyjęłam Strategię i jest 

tam zapis o budowie centrum, nowego centrum urzędniczego urzędu, to ja muszę 

konsekwentnie później głosować za tym centrum. Ja się po prostu z tym  

nie zgadzam. Jeżeli przyjmiemy dzisiaj tą uchwałę budżetową i tę zmianę do uchwały 

budżetowej z Słubicami, to kwestia pomocy dla Słubic będzie znów działaniem, 

konsekwencją tego co ja zrobię. A ja się nie czuję zniewolona, Szanowni Państwo, 

poprzez moje głosowanie za Strategią, za budżetem w taki sposób, żebym dzisiaj  

do tych spraw…  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, ja wznawiam obrady. Wznawiam obrady i przypominam, że jesteśmy  

w punkcie: Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2021 rok – druk nr 413/21, wersja 4 i jesteśmy  

w trakcie dyskusji. Głos zabiera Pan Marek Surmacz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Witam Państwa raz 

jeszcze, po przerwie. Proszę Państwa, więc tak: mój głos właściwie został już  

– i kwestię, które chciałem poruszyć – został już wyczerpany, bo i Zbyszek Kościk  

o tym mówił i następni mówcy. Jedno mnie tylko ruszyło, że Państwa popierających 

Zarząd Województwa – to trochę zrozumiałe, ale wydawało mi się, że przyjdzie jakaś 

refleksja – i Państwo dojdziecie do wniosku, że jednak nasze wnioski czy nasze 

stanowisko, tak jak Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości, uznacie jako wniosek 

do przyjęcia przez połowę Sejmiku i wtedy byśmy te problemy, o których w tym 

naszym oświadczeniu podnosiliśmy, uregulowali. No ale widzę, że w wielu głosach 

bardzo silnie brzmi arogancja i absolutna pewność siebie, że kierunek w którym 

postępujecie jest kierunkiem spełniającym Wasze zamiary – czy oczekiwania opinii, 

to jest inna zupełnie kwestia. Ale jest szansa, jest możliwość, żeby to o czym  
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my w swoim stanowisku Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości powiedzieliśmy 

było przyjęte jeszcze dzisiaj. To jest tylko kwestia nadania tym propozycjom kształtu 

formalnego. My o tym, o czym Pani Mecenas i Pani Skarbnik mówiła, doskonale 

wiemy żeby w trakcie roku budżetowego, po przyjęciu uchwały budżetowej, tylko 

Zarząd ma prawo, czy Marszałek ma prawo, inicjatywy zmiany, ale to nie zmienia 

postaci rzeczy, że Zarząd czy Pani Marszałek może zaaprobować naszą propozycję  

i w związku z tym wtedy uznawana jest za dopuszczalną i podlegającą 

przegłosowaniu. Właśnie na takiej procedurze nam zależy. Nie nazywam tego 

procedurą kompromisu, tylko procedurą rozsądku. Bo są potrzeby pilne i są potrzeby 

mniej pilne, są potrzeby, do których trzeba pochylić się z większą refleksją i głębszą 

analizą, a są takie, które bezdyskusyjnie Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości  

– jak myślę też pozostali Radni opozycyjni – podejmą popierając – i tylko  

to od Państwa większości – do niedawna większości – popierających Zarząd zależy 

czy, czy Wam zależy na tym o czym mówicie, czy to jest czysta hipokryzja.  

Czy mówicie, że zależy, a tak naprawdę próbujecie grać politycznie do końca żeby 

opozycję wrabiać we wszystkie klęski i plagi w naszym województwie. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję, 

dziękuję bardzo. Bardzo proszę, drugi głos w dyskusji Pani Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, 

kontynuując to, co powiedziałam wcześniej, jeszcze raz apeluję do Zarządu 

Województwa, bo to w rękach Zarządu Województwa leży to czy dzisiaj przyjmiemy 

uchwałę, która pomoże i rozwiąże te palące problemy związane ze wsparciem służby 

zdrowia i pomocy społecznej czy też nie. Gdyby nie upór Zarządu Województwa,  

to myślę, że w tym czasie – od 15 lutego – byłyby już przeprocedowane dwie 

uchwały: jedna uchwała, o której mówimy – ta potrzeba pomocy dla służby zdrowia  

i sfery społecznej, a druga uchwała to ta, w której są te inne tematy, tematy 

kontrowersyjne, pewno byśmy dyskutowali. Myślę, że dłużej nie da się grać  

na emocjach. W pełni podpisuję się pod tym, co powiedział mój przedmówca,  

że rzeczywiście nie przekonacie już opinii społecznej, że całe zło to jest po stronie 

opozycji. W tym przypadku to zło, Pani Marszałek, ten upór, ta hegemonia jednej 

tylko strony nie służy województwu. Pani Marszałek, dwa Kluby wyraźnie 
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wyartykułowały jakie są oczekiwania już wcześniej, dzisiaj zrobił to Klub Prawa  

i Sprawiedliwości i Państwo próbujecie siłowo rozwiązywać problem, problem palący, 

odwracając uwagę rzeczywiście. Jeżeli dzisiaj nie przegłosujemy pomocy dla służby 

zdrowia, dla szpitali, dla sfery społecznej, to za to odpowiedzialność z tytułu uporu 

ponosi Zarząd Województwa. Pani ma służby, które są w stanie w czasie, który Pani 

określi, rozdzielić te dwa obszary, te dwie części, o które my prosimy. Jeżeli tego 

Pani nie dokona, no to będziemy tkwić w martwym punkcie, narażając emocjami  

już nie tylko tu nas, Radnych, bo to jesteśmy najmniej w tym momencie ważni,  

ale opinię społeczną i przede wszystkim podmioty, które tego oczekują. Apeluję: trzy 

Kluby proszą Zarząd Województwa o to, żeby dokonał zmian w budżecie tak, 

żebyśmy dzisiaj temat rozwiązali. Pani Marszałek, wszystko jest w Pani rękach.  

A zatem proszę przyjąć ten apel, proszę określić czas ile potrzebuje Pani na to, 

aczkolwiek był cały tydzień – ale pomijając to – i będziemy mieli rozwiązany temat. 

Pozostałe rzeczy będziemy procedować 29 marca. Ja Panią proszę w imieniu 

Lubuszan. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Pan Mirosław Marcinkiewicz, pierwszy głos w dyskusji. Bardzo proszę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Czy jestem teraz słyszalny? Tak? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Słychać, 

tak. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Dziękuję, przepraszam. Szanowni Państwo, właściwie zacznę tylko od tego, że to,  

co przed chwilą usłyszałem – z przykrością bardzo wielką to mówię – to jest 

oburzające jakoby to my nie chcemy czegoś uchwalić. Proszę Państwa, znam kogoś 

kto mówił, że czarne jest białe, a białe czarne, ale my może nie mówmy w ten 

sposób, tylko do rzeczy. W wystąpieniu klubowym chciałem Państwa poprosić  

– to zrobiłem – o to, żebyśmy, zadając szereg pytań, dotyczących tego co w naszej, 

Zarządu propozycji uchwały, zmiany uchwały budżetowej, jest zawarte.  

Nie usłyszeliśmy do tej pory właściwie żadnego uzasadnienia dlaczego te przeróżne 
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pozycje dotyczące różnych rzeczy – od kultury, geodezji po inne sprawy poczynając, 

naprawy dróg chociażby – dlaczego właściwie nie możemy tego uchwalić? I przed 

chwilą Pani Radna Aleksandra Mrozek mówi: „to Wasza wina”. No proszę Państwa, 

bądźmy poważni. Jeżeli Państwo nie chcecie zagłosować... A jeszcze jedna rzecz – 

to za realizację budżetu odpowiada Zarząd. No więc oczywiście, że Zarząd podejmie 

jakąś tutaj decyzję w tej sprawie, ale Zarząd odpowiada nie tylko za służbę zdrowia  

i opiekę społeczną, ale za wszystkie sfery naszego życia. I dlaczego my, jako Sejmik, 

mamy być tym hamulcowym, który to zatrzymuje? Wybaczcie, ale ja tego nie 

rozumiem. Jeszcze raz wracam do tego: na żadne z pytań, które tu zostały zadane  

– czemu Państwo nie chcecie głosować nad konkretnymi propozycjami, które w tym 

budżecie są zawarte – odpowiedź nie padła. Nie chcecie, bo nie. Ja rozumiem, takie 

bywają czasem odpowiedzi, ale wybaczcie to nie są wypowiedzi merytoryczne.  

I jedna tylko jeszcze rzecz: usłyszałem tutaj od Pani Radnej Beaty Kulczyckiej,  

że wprawdzie uchwała budżetowa jest przyjęta, że Strategia jest przyjęta,  

a to są pewne drogowskazy, to są kierunki w jakich mamy się realizować, w jakich 

kierunkach ma następować rozwój naszego województwa. A Pani Radna przed 

chwilą była uprzejma powiedzieć: „nie, to mnie nie interesuje, ja chcę iść w inną 

drogę”. To przepraszam bardzo, ale to po co my przyjmujemy te strategiczne  

dla rozwoju naszego województwa uchwały? Proszę po prostu tylko i wyłącznie  

o refleksję, bo w ten sposób, jeżeli przyjęte kierunki, które mamy realizować, 

odłożymy do kąta i nie będziemy na nie patrzeć – przepraszam, ale mi nie po drodze 

z takim podchodzeniem do realizacji zadań samorządu województwa. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Mamy zgłoszenie Pana Bogusława Motowidełko. Niestety Panie Bogusławie, 

Pan dwa razy zabierał głos. Ja poproszę o drugi głos Panią Małgorzatę... 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Właśnie chciałem 

powiedzieć. Pani Przewodnicząca, chciałem powiedzieć, że to przez pomyłkę,  

jak sprawdzałem swoją skuteczność w głosowaniu podczas przerwy. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo, 

bardzo dziękuję Panu. Dziękuję. Drugi głos w dyskusji, Pani Małgorzata Gośniowska-

Kola. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola? Nie mamy połączenia. Pani Małgorzata 
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Gośniowska-Kola jest niepodłączona. Proszę o chwilę cierpliwości, zadzwonimy. 

Czekamy na Panią Małgorzatę Gośniowską-Kolę, ale mamy zgłoszenie też Pani 

Anny Chinalskiej. Pani Anna Chinalska jest? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Ja dziękuję bardzo, rezygnuję 

z tego głosu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. I drugi głos w dyskusji też, mamy zgłoszenie Pana Marka Surmacza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Dziękuję bardzo. 

Tylko dodam jeszcze polemicznie do głosu sprzed chwili, że wszystkie dokumenty 

strategiczne nie są dokumentami określającymi przymus wykonania, tylko możliwość 

wykonania. Dopiero kolejno roczne budżety, uchwały budżetowe rozstrzygają  

o konkretnych zadaniach, które są realizowane z poszczególnych dokumentów 

strategicznych. Nie jest możliwe wykonywanie zadań, których w dokumentach 

strategicznych nie ma, ale możliwe jest niewykonywanie zadań opisanych  

w dokumentach strategicznych. Tak dla informacji. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Czy Pani Małgorzata Gośniowska-Kola jest z nami? Jeszcze chwilę. Pani 

Radna Małgorzata Gośniowska-Kola rezygnuje, zatem oddaję głos Pani Marszałek 

Elżbiecie Annie Polak. Bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. 

Szanowni Radni, po wysłuchaniu wszystkich Państwa uwag, głosów w dyskusji, 

Zarząd Województwa powinien się zastanowić nad autopoprawkami do projektu 

uchwały. W związku z tym, że jest ich bardzo dużo, proponuję przerwę w celu 

zwołania posiedzenia Zarządu i przyjęcia autopoprawki, którą Państwu po przerwie 

przedstawimy. Proponuję godzinną przerwę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, jest godzina 13:30. Ogłaszam przerwę do godziny 14:30. Dziękuję. 

przerwa 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, wznawiam obrady. Głos oddaję Pani Marszałek, która poprosiła o przerwę  

i ma dla Państwa komunikat. Pani Marszałek, bardzo proszę. Pani Marszałek  

nie słychać, proszę włączyć głos. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Jest włączony, 

słychać mnie? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak, 

słychać.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Radni, Zarząd Województwa przed sekundą zakończył posiedzenie. 

Zarząd Województwa przygotował autopoprawkę. Ta autopoprawka została  

do Państwa wysłana na maile, żebyście mogli Państwo śledzić, zapoznać się czego 

ona dotyczy. Poproszę w tej chwili Panią Przewodniczącą o jeszcze no myślę  

15 minut przerwy, żeby każdy mógł się zapoznać z tą autopoprawką spokojnie i po 

tej przerwie – ponieważ to są zmiany w budżecie, to są kwoty – będziemy mogli 

przystąpić do głosowania uchwały w sprawie zmian w budżecie z autopoprawką 

Zarządu Województwa. Cały tekst jednolity też został przez Panią Skarbnik 

przygotowany. Proszę o 15 minut przerwy, żeby każdy się mógł zapoznać  

z autopoprawką. 

 

Autopoprawka Zarządu Województwa Lubuskiego do projektu uchwały Sejmiku 

Województwa Lubuskiego w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2021 rok stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Informuję, że na mailu 

nie mam takiej autopoprawki. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę odświeżyć. 
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Boguś sprawdź w spamie.  

W spamie. Ja często dostaję informacje... 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Nie mam, nie mam  

na razie nic. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo Radni, mamy komunikat od Pani Marszałek. Żebyśmy też mieli czas 

zapoznać się z tym dokumentem ogłaszam pół godziny przerwy. Dziękuję. 

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Wznawiam obrady. Wszyscy Państwo Radni otrzymaliście autopoprawkę Zarządu 

Województwa Lubuskiego do projektu uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego  

w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 

rok. Ja bardzo się cieszę, że Zarząd doszedł do takich wniosków, choć też  

i oczekiwania Radnych w związku z tą uchwałą były dużo większe i myślę, że też 

uzasadnione. Szanowni Państwo, czy mamy wnioski jakieś? Wiem tylko i chcę 

Państwa poinformować, że Radni też zgłaszali, że nie wszyscy mogli „ściągnąć”  

te poprawki, te autopoprawki ze strony internetowej i też nie mogli wszyscy się z nimi 

zapoznać. Pani Marszałek, bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. Pani 

Przewodnicząca, Szanowni Radni, autopoprawkę Zarząd przyjął jednogłośnie, 

pięcioma głosami. Autopoprawkę wysłaliśmy na Państwa maile, dlatego prosiłam  

o tą przerwę, żebyście mogli spokojnie się zapoznać z autopoprawką. Została ona 

również umieszczona na serwerze. Również na serwerze Sejmiku znajduje się tekst 

jednolity uchwały, którą dzisiaj procedujemy oraz kolejnej uchwały w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej. Mówiąc w skrócie, ponieważ są tutaj również 

uzgodnione salda, ale mówiąc tak w zupełnym skrócie Zarząd Województwa  

po przeanalizowaniu wszystkich niezbędnych zmian w budżecie oraz wysłuchaniu 

wnioskodawców, czyli Dyrektorów naszych jednostek, Prezesów naszych instytucji, 

ustaliliśmy, które są terminowe i prosimy o procedowanie dzisiaj i przyjęcie,  
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a które możemy przesunąć na 29 marca. Ustaliliśmy w zgodzie również z Klubem 

Koalicji Obywatelskiej, PSL-u i SLD, że możemy przesunąć, wyłączyć zmiany 

dotyczące promocji gospodarczej, turystyki, możemy wyłączyć z uchwały zakup 

działki od Uniwersytetu, możemy wyłączyć dotację dla powiatu słubickiego  

w wysokości 1 mln zł oraz możemy zmniejszyć wydatki na Centrum Usług 

Wspólnych, doradztwo w przygotowaniu tego projektu kluczowego ze Strategii 

Rozwoju Województwa poprzez zmniejszenie kwoty w wydatkach z 350 tys.  

na 100 tys. Od razu uzasadnię, że utrzymujemy w wydatkach ten projekt w dalszym 

ciągu, bo są terminy, przygotowania. Będzie on finansowany jeszcze z tej 

perspektywy, zależy więc nam bardzo na tym, żeby ten projekt mógł być 

zrealizowany jeszcze w tej perspektywie – on jest dla północnej części bardzo 

ważny. W Gorzowie no niestety niewiele inwestycji ostatnio zaproponowaliśmy, stąd 

też chcielibyśmy utrzymać ten wydatek, nie w takiej wysokości. Te zwiększenia będą 

potrzebne później. To są cztery praktycznie merytoryczne zmiany. Pozostałe dotyczą 

uzgodnienia, w związku z tymi zmianami, sald przychodów, dochodów i innych 

wydatków. Jeżeli jeszcze Państwo macie pytania co do szczegółowości  

po autopoprawce Zarządu, Pani Skarbnik jest przygotowana na udzielanie takich 

odpowiedzi. Bardzo dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. Bardzo proszę. Pani 

Małgorzata Gośniowska-Kola? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Pani Przewodnicząca,  

ja zgłosiłem w sprawie formalnej. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Ja widzę 

to zgłoszenie, natomiast mam zgłoszenie Pani Małgorzaty Gośniowskiej-Koli.  

Czy mamy połączenie z Panią Małgorzatą Gośniowską-Kolą? Pani Małgorzato,  

my Panią widzimy, bardzo proszę. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. Słyszymy 

Panią. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Tak, 

ale ja Państwa w ogóle nie słyszę, tak. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: My Panią 

widzimy i słyszymy. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Przepraszam, to już, sekundę, dobrze? Sekundę. Dobra, dziękuję. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Głośnik na komputerze. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę 

bardzo, Pani Małgorzata. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Gośniowska-Kola: Szanowni 

Państwo, mam nadzieję, że jestem słyszalna? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Chciałabym złożyć wniosek, bo – przepraszam najmocniej, ale nie słyszę Państwa. 

Wobec tego chciałabym złożyć wniosek związany z dzisiejszym posiedzeniem sesji 

nadzwyczajnej i z pracą Zarządu, z którą w tej chwili mamy do czynienia. Chciałabym 

złożyć wniosek o przerwę dlatego, że mam na uwadze zaangażowanie obecne 

pracowników Urzędu Marszałkowskiego – głównie pewnie Pani Skarbnik  

– i wszystkich pozostałych Członków Zarządu. Niemniej jednak zgłaszam potrzebę 

przerwy po to, żeby przeanalizować cały ten projekt. Jest to zbyt mało czasu. Mój 

wniosek to przerwa do poniedziałku, do godz. 10:00. Mam nadzieję, że jestem 

słyszalna. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak. 

Dziękuję bardzo. Pan Edward Fedko jeszcze. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Ja mam pytanie natury 

formalnej. Ktoś tam chyba nie wyłączył głośników. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie 

Edwardzie? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Czy teraz mnie słychać? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak, 

słychać. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Gdzieś jest pogłos.  

Czy wszyscy wyłączyli głośniki? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Wszystkie są wyłączone, Panie Edwardzie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Ja mam pytanie natury 

formalnej. Jest to wysoce zmieniony projekt uchwały, czy Komisja Budżetowa jest 

wymagalna przy wydaniu opinii dla tego projektu, tak naprawdę nowej uchwały?  

Nie wiem, być może zwołaliście, bo ja nie jestem członkiem, być może zwołana 

została ta Komisja i jest opinia Komisji Budżetowej w tej sprawie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Mamy 

jeszcze głos Pana Mirosława Marcinkiewicza, bardzo proszę. Pan Mirosław 

Marcinkiewicz? 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Halo? Teraz jestem słyszany, tak? Po pierwsze, gdy Komisja przyjęła zmiany  

do uchwały budżetowej – bo tutaj zadane było pytanie – wszystkie te rzeczy były 

omawiane i przypomnijmy była opinia Komisji pozytywna. W tej chwili i na wniosek 

wynikający z dyskusji jakby, która tutaj się odbywała, Zarząd w tym momencie 

wycofał tylko właściwie poszczególne rzeczy. Wydaje się, że tu nie ma potrzeby, 

żeby taką Komisję jeszcze w tej chwili odbywać. Jako, że padł wniosek  

o przerwę ja Szanowni Państwo myślę tak: kolejny, czwarty już chyba raz, 

dyskutujemy na ten temat. Każda z pozycji budżetowej właściwie to już kilkakrotnie 

została omówiona z każdej jednej możliwej strony. Wnoszę o to żebyśmy 
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przeprowadzili głosowanie zgodnie z porządkiem obrad i być może zakończymy  

tę sesję. Wiele spraw innych jest, które będą się działy. Za 2 tygodnie właściwie 

następna sesja. Nie odkładajmy tego i przeprowadźmy po prostu głosowanie w dniu 

dzisiejszym, zgodnie z porządkiem obrad. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Pani Mecenas prosi o głos. 

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Zgodnie z § 76 ze Statutu, który stanowi podstawę 

do przedstawienia przez Zarząd Sejmikowi autopoprawek w trakcie sesji, przepis  

ten stanowi, że Przewodniczący Sejmiku przyjmuje zgłoszenie jeśli właściwa Komisja 

nie wniesie sprzeciwu. Więc w tym przypadku właściwa Komisja powinna  

się oświadczyć czy wnosi sprzeciw czy też nie. Przyjęcie – tak jak § 76 ust.2 stanowi 

– przyjęcie tego zgłoszenia jest możliwe tylko przy braku wniesienia sprzeciwu przez 

właściwą Komisję. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo, Pani Mecenas. Mamy jeszcze jeden głos – Pan Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: No w zasadzie Pani 

Mecenas potwierdziła moje wątpliwości, ponieważ Komisja powinna  

to przeanalizować, bo ja nie wiem, która jest właściwa informacja: czy ta,  

że chcieliśmy przesunąć 350 tys. zł, a teraz redukujemy to do kwoty 100 tys. zł,  

czy też w innym przypadku z kwoty 2,3 mln zł do 1 mln zł.? No to pytam się jakie były 

szacunki właściwe? Czy który szacunek jest właściwy? Pierwszy czy drugi? Stąd też 

Komisja Budżetu powinna się tą kwestią zająć. Jeśli będzie ogłoszona przerwa  

– bo nie wiem – to jest czas na to, żeby Komisja skrupulatnie nad tym popracowała. 

A w związku z tym, żeby mi Kolega Sebastian nie zarzucał, że mogłem to zgłosić  

na Komisji i nie jestem członkiem wprawdzie tej Komisji, ale poproszę o termin  

to się chętnie włączę do dyskusji. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Pani Marszałek, bardzo proszę. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dziękuję  

za udzielenie głosu. Jeżeli jest taka potrzeba zmiany, a które są w autopoprawce, 

mogę powtórzyć: są to tylko 4 propozycje. Oczywiście uzgodnienie sald wynika  

z tych propozycji. One są bardzo czytelne. Państwo o nie wnioskowaliście.  

A mianowicie jest to usunięcie wydatków związanych ze zmianami w projekcie 

„Promocja gospodarcza” – rezygnujemy z tego bloku, tam jest też turystyka, czyli to, 

co Państwo chcieliście. Nie ma promocji gospodarczej w tej uchwale. Usuwamy 

wydatki na zakup działki pod budowę inkubatora i budynku dla Urzędu – to jest kwota 

1 mln 675 zł – usuwamy to do procedowania na Komisjach. Trzeci wydatek dotyczy 

dotacji dla hali sportowej, sali sportowej w Słubicach – 1 mln zł. I czwarta poprawka 

dotyczy zmniejszenia wydatków na doradztwo w przygotowaniu projektu w zakresie 

cyfryzacji Centrum Usług Wspólnych w Gorzowie Wielkopolskim – zmniejszenie  

z 350 tys. do 100 tys. Wszystkie zapisy, które są w projekcie procedowanym, muszą 

dotyczyć określonych rozdziałów, paragrafów, uzgodnień saldowych,  

ale te merytoryczne poprawki są 4, konkretne. Nie powinny budzić wątpliwości,  

bo też Państwo zgłaszaliście co do nich uwagi. Natomiast pozostałe propozycje też, 

które były składane przez Państwa sprawdziliśmy – one są terminowe i wymagają 

wprowadzenia do budżetu. Dlatego również wnioskodawcy poprosili o zwołanie sesji 

nadzwyczajnej. Ja już kończę. Ponieważ są to sprawy pilne, sesja zwyczajna jest  

29-ego, do 29-ego te sprawy, które wyłączyliśmy z procedowanego projektu uchwał 

będą mogły być omówione, wyjaśnione szczegółowo. Myślę, że wniosek Kolegi 

Marcinkiewicza jest jak najbardziej zasadny, żeby przystąpić do głosowania. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pani Beata Kulczycka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Szanowni 

Państwo, ja jednak mam wątpliwości, a szczególnie w kontekście ograniczenia kwoty 

350 tys. do kwoty 100 tys. zł. Ja chciałabym poznać z jakiego powodu kwota została 

w tak znaczny sposób ograniczona i mieć pewność taką, że Państwo nie 

potraktowaliście tej kwoty jako refundacja z Unii Europejskiej i tak naprawdę z RPO, 

a 100 tys. zł to jest tylko zapewnienie udziału własnego 15% do tego wydatku.  

My krytykowaliśmy ten wydatek pod kątem treści. Natomiast ja chciałabym wiedzieć 

czy ten wydatek został tutaj zredukowany tylko z tego powodu, że Państwo nie 
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potraktowaliście w tej kwocie refundacji z RPO. To jest dla mnie istotne znaczenie. 

Ten wydatek jest dla mnie – z punktu widzenia wydatkowania środków publicznych  

– za duży. Jak już mówiłam, nie zgadzam się z wydatkami na poziomie pomocy 

prawnej, technicznej i księgowej do obsługi projektów, gdzie jest Biuro Projektów 

Własnych Urzędu Marszałkowskiego. Dziękuję. Proszę o wyjaśnienie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Proszę, Pan Marek Cieślak. Pan Marek Cieślak, przypomnę wszystkim 

Państwu, jest Przewodniczącym Komisji Budżetu. 

 

Przewodniczący Komisji Finansów i Budżetu Marek Cieślak: I w tej sprawie. Pani 

Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, jest zapis, który Pani Radca zacytowała, 

że „jeśli nie ma sprzeciwu Komisji Finansów i Budżetu”. Moja propozycja jest taka: 

członkowie Komisji są wszyscy obecni. Jeśli Pani Przewodnicząca zechce nas 

odpytać w trybie takim jak Pani zapytała tych Radnych, którzy zgłosili wniosek  

o sesję nadzwyczajną na początku dzisiejszego spotkania to uważam, że sprawę 

załatwimy. Jeśli będą sprzeciwy no to zrobimy z pełną pompą posiedzenie sesji  

i niestety cała sprawa znowu przejdzie do historii, do takiej niechlubnej historii,  

bo mi to coraz – pozwolę sobie na mały komentarz – bardziej to przypomina  

mi chocholi taniec, tylko nie wiem kto tutaj gra, a kto tańczy. Na mój ogląd to raczej 

skłaniałbym się ku temu, że Państwo opozycja gracie, a Zarząd tańczy tak jak gracie,  

bo po prostu tak moim zdaniem wygląda. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: ...Pan się już więcej 

nie wysilał na nasz temat, dobrze? 

 

Przewodniczący Komisji Finansów i Budżetu Marek Cieślak: Przepraszam, 

powiedziałem, że skomentuję. Mam prawo do takiego samego głosu, jak i Państwo. 

Nie jestem z tych, którzy zabierają często głos, dlatego skoro zabrałem to proszę  

mi pozwolić sensownie go zakończyć. Ja oczywiście nie twierdzę, że tak jest, bo jest 

bardzo wielu Radnych, którym wiem, że leży na sercu dobro województwa, dobro 

jego mieszkańców. Natomiast nie rozumiem, tego nie rozumiem co się dzieje. 

Trudno mi powiedzieć co to jest, jeśli Państwo czujecie się obrażeni takim po prostu 

porównaniem. Dziękuję bardzo. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, mamy jeszcze dwa głosy. Pani Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Tak. Szanowni Państwo, 

chcę powiedzieć, że już rozpoczęła się dyskusja na temat tych zmian,  

które zaproponował Zarząd Województwa. W związku z tym propozycja taka,  

że przepytamy członków Komisji i ktoś powie, członkowie podniosą rękę na „tak”  

albo „nie” no nie jest poważne traktowanie sprawy. Pani Mecenas wyraźnie zwróciła 

uwagę, że to powinno być stanowisko Komisji, a nie jakieś przepytywanie  

na okoliczność. Druga rzecz, na którą chcę zwrócić uwagę to to, że 5 godzin Zarząd 

Województwa zastanawiał się czy jest gotów do tego żeby dokonać zmian, o które 

wnosimy od blisko tygodnia. Czekaliśmy cierpliwie, natomiast mamy teraz prawo  

do rzetelnej oceny tych zmian. Nie będziemy przepychać kolanem, bo – Szanowny 

Panie Radny Cieślak – to nie jest tak, że Radni Województwa w części  

są za województwem. Wszyscy Radni są za województwem, za jego rozwojem,  

ale też za przestrzeganiem takich standardów, które powinny obowiązywać dużo 

dużo wcześniej. Ponieważ teraz o nie się upominamy, więc nie można mówić,  

że uprawiamy tutaj – bo taki był przekaz – taniec chocholi, bo do tego tańca  

to zazwyczaj trzeba dwóch stron. Niestety, nie ma takiej woli, więc proszę nie 

imputować, bo każda wypowiedź Państwa, członków koalicji rządzącej, do niczego 

innego się nie sprowadza jak do kąśliwych uwag. A może trzeba je przyjąć po prostu 

do siebie i powiedzieć, że najwyższy czas, żeby troszeczkę zmienić sposób 

procedowania? Czy to jest tak dużo? I czy aż tak dużo oczekujemy? Wobec tego  

5 godzin czekaliśmy na ustępstwa, żeby Zarząd Województwa mógł w ciągu godziny 

podjąć decyzję. No to pytanie: komu rzeczywiście zależy na przeciąganiu w czasie? 

Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. I Pan Marcin Jabłoński. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Pani 

Przewodnicząca, Szanowni Państwo, chciałem się odnieść do kwestii wygłoszonej 

przez Panią Radną Kulczycką. Wydaje mi się, że tego typu dyskusje oczywiście 

mogą mieć miejsce, pytania tego typu można formułować, ale znacznie lepszym 
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miejscem do prowadzenia tego typu dyskusji są czy posiedzenia Komisji czy różne 

inne formy spotkań. Przypominam, że mamy do czynienia tutaj z projektem, który był 

wielokrotnie omawiany przy różnych okazjach zanim został w Strategii Rozwoju 

Województwa. Żyjemy od wielu miesięcy w szczególnych okolicznościach, trwającej 

pandemii i nieprawdopodobnie wzmożonym zapotrzebowaniu na różnego rodzaju 

publiczne usługi elektroniczne. Dzisiejsze kłopoty prawdopodobnie związane  

też z przebiegiem naszej sesji są wynikiem spalenia się jednej z największych 

serwerowni w Europie, w Niemczech i ten deficyt tego typu instytucji i takich platform, 

w oparciu o które można budować szereg usług publicznych, jest wciąż ogromny.  

I ten właśnie projekt ma stworzyć taką platformę w regionie lubuskim po to żeby 

ułatwić funkcjonowanie nie tylko w czasie pandemii, ale w ogóle w sytuacjach,  

które wymagają różnego rodzaju komunikacji zdalnej, ale oprócz tego w oparciu  

o taką platformę można będzie świadczyć mnóstwo bardzo ważnych usług 

publicznych dla mieszkańców, instytucji samorządowych i nie tylko samorządowych. 

I to jest duże przedsięwzięcie o sporej wartości i nie można sugerować, że Biuro 

Projektów Własnych, które tak naprawdę składa się z 5-6 osób, byłoby w stanie 

opracować dokumentację pozwalającą na realizację takiego projektu, który wymaga 

szereg opracowań w kwestii własnościowych, przez planistyczne, budowlane, 

różnego rodzaju infrastrukturę, opis różnych elementów składowych bardzo 

profesjonalnych. Do tego trzeba wyłonić osoby, które mają uprawnienia  

w określonych branżach, doświadczenie, itd., itd. Długo by o tym mówić. Pieniądze 

zostały zapisane w budżecie, prace trwają, czas biegnie, perspektywa właściwie 

zbliża się do końca i ten harmonogram trzeba potraktować w odpowiedzialny sposób  

i sprawnie realizować te kolejne zadania i nie ma sensu się tutaj jakby spierać  

o naprawdę już teraz drobiazgi, bo finansowanie tego projektu jakby jest 

zarysowane. Żeby nie komplikować, bo to jest też dowód – wśród wielu innych 

podczas tej sesji i w ramach tego przygotowanego przez Zarząd projektu uchwały  

– gotowości do kompromisu, więc proponujemy żebyśmy na razie zostawili  

to finansowanie, z tych zapisanych w całości pieniędzy w budżecie, w wysokości  

100 tys., a o reszcie możemy rozmawiać i jakby rozwiewać różne Państwa 

wątpliwości. Niemniej jednak bardzo bym Panią Radną prosił – to już nie po raz 

pierwszy – żeby nie formułować tak radykalnych ocen typu „niezasadny”, 

„nieracjonalny”, „niezrozumiały”, itd. Proszę pamiętać, że jesteśmy wszyscy w gronie 

Radnych i wszyscy czujemy się – mam nadzieję – odpowiedzialni za to województwo. 



80 

 

Ja też wśród takich osób siebie lokuję, nie wspominając o doświadczeniu 

zawodowym, które myślę, że nie jest jakby dużo mniej bogate niż Pani i staram  

się zachowywać w sposób odpowiedzialny i racjonalny i współpracuję z osobami, 

które mają równie wysokie kompetencje jak Pani Radna. Są ich dziesiątki  

w Departamentach, które mam przyjemność nadzorować i nie mam powodu żeby 

sądzić, że ktokolwiek proponuje rozwiązanie niekorzystne dla województwa,  

dla finansów publicznych, środków publicznych jako takich i z przykrością odbieram 

tego typu komunikaty z Pani strony. Uważam, że to jest zasadne żeby tę kwotę 

pozostawić, bardzo ważne dla regionu, interesów mieszkańców i proszę  

o uwzględnienie tego wniosku. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Pan Grzegorz Potęga. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Pani 

Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, po tych wyjaśnieniach i dyskusji, która 

tutaj trwała chciałbym poprzeć wniosek, który złożył wcześniej Mirek Marcinkiewicz, 

mianowicie wnoszę o zamknięcie dyskusji i przejście do głosowania. I bardzo proszę 

o poddanie pod głosowanie tego wniosku. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Zaraz 

zanim Pan zgłosił ten wniosek, zgłosiła się jeszcze Pani Beata Kulczycka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Szanowny Panie 

Marszałku, ja Panu dziękuję, że mi Pan wytłumaczył, bo praktycznie mi Pan 

odpowiedział na pytanie, że jest to redukcja natury sztucznej, czyli wydatek będzie 

poniesiony w takiej samej kwocie 350 tys., a 100 tys. jest to tylko udział własny.  

Ja tylko o to proszę – o rzetelny przekaz, o nic więcej. W żaden sposób  

nie kwestionuję rzeczy, które trzeba zlecać na zewnątrz. Natomiast uważam,  

że niektóre rzeczy trzeba robić na miejscu. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, ja przychylając się do wniosku Pani Małgorzaty 
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Gośniowskiej-Koli, ogłaszam przerwę do poniedziałku do godz. 10:00. Dziękuję 

bardzo. 

 

przerwa w obradach do dnia 15 marca 2021 r. do godz. 1000 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, wznawiam po przerwie XXIX nadzwyczajną sesję Sejmiku Województwa 

Lubuskiego kadencji 2018-2023, która rozpoczęła się 8 marca 2021 roku w trybie 

zdalnym. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak wita radnych 

i zaproszonych gości. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo informuję, iż na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie 

województwa obrady Sejmiku Województwa są transmitowane i utrwalane za pomocą 

urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest udostępniane  

w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej samorządu województwa. 

Szanowni Państwo, obradujemy na sesji w trybie zdalnym, a zatem sprawdzenie 

obecności i głosowanie odbywa się przy wykorzystaniu zdalnego systemu  

do głosowania. Bardzo proszę, aby w czasie sesji Sejmiku nie wylogowywać  

się z sytemu do głosowania i platformy wideokonferencji, bo zakłóca to prowadzenie 

obrad. Szanowni Państwo Radni, przechodzimy do sprawdzania obecności. Proszę 

przejść do okna, w którym mają Państwo otwarty system do głosowania. 

Rozpoczynam sprawdzanie obecności, proszę kliknąć w pole „tak”. Pan Tadeusz 

Jędrzejczak? Pan Wacław Maciuszonek? Pan Tadeusz Jędrzejczak?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Jestem. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy Pan 

Tadeusz Jędrzejczak potwierdza swoją obecność? I Pan Wacław Maciuszonek? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Jestem, ale coś  

mi Elector nie działa. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

Wacku, już odnotujemy. Pan Tadeusz Jędrzejczak potwierdza swoją obecność. 

Dziękuję bardzo. Dziękuję. Mamy potwierdzenie Pana Tadeusza Jędrzejczaka 

również. Proszę zakończyć. Szanowni Państwo, stwierdzam, że na stan 30 Radnych 

Województwa Lubuskiego na sesji w trybie zdalnym obecnych jest 29 radnych, 

wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał.  

Szanowni Państwo, informuję, że chęć zabrania głosu będzie możliwa w momencie 

zarządzenia przeze mnie dyskusji. Jeżeli wyrażają Państwo chęć zabrania głosu, 

wcisnąć należy przycisk „żądanie głosu”. Głos będzie udzielony zgodnie  

z kolejnością zgłoszenia. Jeżeli chcą Państwo zgłosić wniosek formalny w czasie 

dyskusji, proszę użyć funkcji „zgłoszenie formalne”. Zabrać głos mogą Państwo 

dwukrotnie w jednej sprawie, czas jednej wypowiedzi to max. 4 minuty. Jeżeli chodzi 

o głosowania to przypomnę, że wygląda to następująco: w momencie zarządzenia 

przeze mnie głosowania po lewej stronie w Państwa oknie wyświetlać się będzie 

temat, który będziemy głosować, natomiast po prawej stronie podświetlą się pola 

wyboru: „za/przeciw/wstrzymuję się”. Klikając w odpowiednie pole oddają Państwo 

swój głos.  

Szanowni Państwo, chciałabym poinformować, że w związku z sytuacją kadrową  

w Biurze Sejmiku od dnia dzisiejszego obowiązki Dyrektora Biura, na pół etatu, pełni 

Pani Teresa Sekuła. Obsługę prawną dzisiejszej sesji prowadzi Mecenas Pan Robert 

Kornalewicz, którego serdecznie witam. Chciałabym, żeby Państwo zobaczyli  

– to jest Pan Mecenas, który dzisiaj obsługuje naszą sesję. Dziękuję bardzo. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Szanowni Państwo, sesja została przerwana w punkcie 3 porządku obrad – Podjęcie 

uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2021 rok – druk nr 413/21. Przypomnę, że przed przerwą Radny Pan Edward 

Fedko zwrócił się z wnioskiem, by 4. wersję projektu uchwały w sprawie dokonania 

zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok oraz 4. wersję 

projektu uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033, wraz z autopoprawkami Zarządu 

Województwa Lubuskiego, zaopiniowała Komisja Budżetu i Finansów. Komisja 
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obradowała w dniu 11 marca br. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów 

proszę Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. Panie Marku, proszę włączyć głos. 

Nie słyszymy Pana. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Dobrze. Już jestem, 

już jestem. Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, Komisja projekt 

zmian do uchwały, którą wielokrotnie wcześniej opiniowała, przyjęła pozytywnie 

stosunkiem głosów 6, przy braku sprzeciwu i przy 1 wstrzymującym się. Dziękuję. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, w związku z tym, że wersję 4 projektu uchwały w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok – druk 

nr 413/21 z autopoprawkami Zarządu otrzymaliście Państwo Radni pod koniec sesji, 

czy są jeszcze pytania, wnioski do projektu uchwały? Proszę o zgłoszenia. Proszę  

o tablicę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: W sprawie formalnej. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze, 

mam zgłoszenie Pana Grzegorza Potęgi w sprawie formalnej. Natomiast ja chciałabym 

w imieniu Państwa powitać Senatora Pana Wadima Tyszkiewicza, który właśnie 

podłączył się i jest razem z nami. Witamy Pana Senatora. Proszę bardzo, mamy 

zgłoszenie – Pan Grzegorz Potęga. Ja rozumiem… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Pani 

Przewodnicząca, dziękuję. Chciałbym zwrócić tylko uwagę, że razem z Mirosławem 

Marcinkiewiczem zgłaszaliśmy wniosek formalny o zamknięcie dyskusji. I w związku 

z tym prosiłbym o poddanie pod głosowanie tego wniosku, bo taka jest kolej rzeczy  

– tak przynajmniej to powinno wyglądać. Dziękuję uprzejmie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, wniosek formalny o zamknięcie dyskusji poddam pod głosowanie. Proszę 
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chwilę zaczekać, bo to wymaga też prac pracowników Biura, aby wpisali temat nad 

którym będziemy głosować. Proszę jeszcze o chwilę cierpliwości. Szanowni 

Państwo, za chwilę będziemy głosować wniosek, który został zgłoszony,  

o zamknięcie dyskusji. Niestety mamy problemy techniczne, które są niezależne  

od nas. Ile czasu Państwu potrzeba? Ale ja w tym czasie wykorzystam oczywiście 

obecność Pana Mecenasa, żeby wyjaśnił tą sporną kwestię związaną z głosowaniem 

nad wnioskiem formalnym, który został zgłoszony. Bardzo proszę Panie Mecenasie. 

 

Radca Prawny Robert Kornalewicz: Chodzi o wniosek drugi, o otwarcie dyskusji, 

tak? Jeśli mamy dwa kolidujące ze sobą wnioski, to rozstrzygnięcie pierwszego 

wniosku rozstrzyga też kwestię drugiego wniosku, ponieważ jeśli Radni podejmą 

decyzję o zamknięciu dyskusji, to to zamyka też kwestię ponownego jej otwarcia.  

Nie trzeba będzie głosować nad drugim wnioskiem formalnym. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, mam informację, że wszystko wróciło do normy, zatem Szanowni Państwo, 

wniosek formalny o zamknięcie dyskusji. Kto jest za? Kto jest przeciw?  

Kto się wstrzymał?  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Jestem za. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan 

Edward Fedko? 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Czy Pani 

Przewodnicząca mnie słyszy?  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę  

o wyniki. Szanowni Państwo, mamy wyniki.  

13 radnych za, 13 przeciw, 1 wstrzymał się od głosu. 
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Stwierdzam, że dyskusja dalej trwa. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Pani Przewodnicząca, 

przepraszam bardzo, ale czy głos Tadeusza Jędrzejczaka jest zaliczony tutaj, w tym 

akurat? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę 

pokazać jeszcze raz tablicę, gdzie głosowano – imienną, szczegóły. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: No nie widzę tutaj Tadeusza 

Jędrzejczaka. Tadeusz Jędrzejczak zdalnie wyraził swój głos „za”. I w mojej ocenie 

jest 14/13. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze, 

zaraz, sekundę. Proszę jeszcze raz o wyniki. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan  Świrepo: Mnie także nie ma. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak, 

mamy problem z systemem, tutaj nie ma wszystkich Radnych.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Jak by Pani Przewodnicząca 

po prostu odczytała. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  

Ale gdyby, ale gdyby Państwo pozwolili mi jednak prowadzić do końca. Szanowni 

Państwo, w tej chwil operator wyświetlił tablicę, na której mamy nazwiska i sposób 

głosowania przez Radnych. I mamy tutaj… Nie ma tutaj Pana Jana Świrepo, nie ma 

Pana Edwarda Fedki. Jest Pan Fedko? Nie ma Pana Jędrzejczaka, który potwierdził 

głosem swoją decyzję. Szanowni Państwo, ponieważ nie ma tutaj też konkretnego 

wyjaśnienia ze strony operatora programu musimy też mieć na uwadze to,  

że niektórzy z Państwa mają problem z systemem przez co wyrażają swoją opinię  

za pomocą głosu, który dochodzi albo nie dochodzi, zatem uznaję, że wniosek Pani 
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Aleksandry Mrozek jest jak najbardziej słuszny. Zatem ogłaszam reasumpcję 

głosowania. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Pani 

Przewodnicząca, proszę o wskazanie podstawy ze Statutu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Oczywiście Panie Radny, Statut jest i Pan zaraz dostanie informację. Bardzo proszę 

Panie Mecenasie, bo ja posługuję się właśnie wiedzą prawniczą, co niektórzy  

z Państwa mi zarzucają, ale po to jest Mecenas, żeby wyjaśniał sporne kwestie. 

Bardzo proszę. 

 

Radca Prawny Robert Kornalewicz: Kwestia reasumpcji głosowania jest 

uregulowana w § 26 ust. 3 pkt. 11 Statutu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Panie Mecenasie, proszę mikrofon. 

 

Radca Prawny Robert Kornalewicz: On się sam włącza i wyłącza, przepraszam. 

Kwestia reasumpcji głosowania została uregulowana w § 26 ust.3  pkt.11 Statutu, 

który stanowi o reasumpcji głosowania definiując, że jest ona możliwa w celu 

natychmiastowego poddania podjętej uchwały ponownemu głosowaniu w przypadku 

stwierdzenia nieprawidłowości przy ustalaniu wyniku głosowania lub w celu 

sprostowania oczywistej omyłki w tekście uchwały podjętej na tym posiedzeniu. 

Zakładam, że możemy w tym przypadku mieć do czynienia z sytuacją, że doszło  

do nieprawidłowości przy ustalaniu wyniku głosowania, jeśli Pani Przewodnicząca tak 

to interpretuje.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Panie Mecenasie. Zatem ogłaszam reasumpcję głosowania. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Wniosek formalny. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan 

Ciemnoczołowski, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

Ja mam pytanie do Pana Mecenasa: czy Pan Mecenas może się odnieść w tym 

paragrafie do ust. 10 i w związku z tym czy jest konieczne to, co zarządziła Pani 

Wioleta Haręźlak i prosiłbym o wstrzymanie głosowania do wyjaśnienia tej sprawy? 

Dziękuję. 

 

Radca Prawny Robert Kornalewicz: Pan Radny miał na myśli zapewne pkt 10,  

nie ust. 10, tego ust. 3 § 26. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Punkt, punkt. Tak, przepraszam. 

 

Radca Prawny Robert Kornalewicz: Dokładnie, który mówi o tym, że poza 

kolejnością udziela się głosu w sprawie zgłoszenia wniosku formalnego w sprawach 

ponownego przeliczenia głosów. Musiałby zapaść, musiałby zostać zgłoszony 

wniosek formalny o ponowne przeliczenie głosów i dopiero wtedy w takiej sytuacji, 

należałoby taki wniosek przegłosować, rozpoznać i ewentualnie przeliczyć głosy  

od nowa. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

To ja zgłaszam taki wniosek formalny na podstawie tego pkt. 10. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Ja już 

postanowiłam. Panie Mecenasie, ja już decyzję wydałam. Czy ten wniosek Pana 

Radnego Ciemnoczołowskiego ma jakieś znaczenie? Proszę o odpowiedź Panu 

Radnemu Sebastianowi Ciemnoczołowskiemu Pana Mecenasa. 

 

Radca Prawny Robert Kornalewicz: Pani Przewodnicząca poinformowała i podjęła 

decyzję o reasumpcji głosowania. W związku z tym mamy kolizję ewentualnego 

wniosku Pana Radnego z tą decyzją i w tym przypadku jednak głos decydujący 

przyznałbym Pani Przewodniczącej, która prowadzi obrady i kieruje nimi. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Zatem Szanowni Państwo przechodzimy do reasumpcji głosowania, a Panu 

Sebastianowi Ciemnoczołowskiemu przypominam, że jeszcze jestem 

Przewodniczącą, zatem bardzo proszę żeby z grzeczności używać tego tytułu. 

Szanowni Państwo, zarządzam reasumpcję głosowania. Proszę o tablicę. Wniosek 

formalny o zamknięcie dyskusji – reasumpcja głosowania. Kto nie oddał głosu? 

Proszę wrócić do tablicy. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Jestem za. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan  Świrepo: Świrepo. Jestem za. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Tadeusz 

Jędrzejczak – jestem za. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tadeusz 

Jędrzejczak „za” zamknięciem dyskusji. Pan Jan Świrepo „za” zamknięciem dyskusji. 

Dziękuję bardzo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan  Świrepo: Świrepo. Jestem za. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

Panie Janie, odnotowaliśmy. Pan Jan Świrepo „za”. Proszę o wyniki. 

14 radnych za, 15 przeciw, 0 wstrzymało się od głosu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Dyskusja jest otwarta zatem. Proszę tablicę dla Państwa Radnych i proszę  

o zgłoszenia. Bardzo proszę, żeby Państwo Radni zgłaszali się. Szanowni Państwo, 

jeżeli Państwo widzicie tą tablicę, kolorem czerwonym zaznaczeni są Radni,  

którzy brali udział w dyskusji. Natomiast mamy nowe zgłoszenia. I tutaj mamy drugie 

zgłoszenie Pana Grzegorza Potęgi. Bardzo proszę. Nie słyszymy Pana. 
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Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Nie Pani 

Przewodnicząca. Przepraszam bardzo, ja zgłaszałem się tylko w kontekście wniosku 

formalnego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, mamy zgłoszenie – Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

Bardzo proszę, Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Dzień 

dobry Państwu. Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, 

Szanowni Państwo Członkowie Zarządu, rozumiem, że jestem słyszalna,  

bo też problemy techniczne widzę że są u mnie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Słyszalna. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola:  

Czy Pani Przewodnicząca może mi tylko potwierdzić? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Dziękuję bardzo, dziękuję. Szanowni Państwo, w nawiązaniu do ostatniej sesji 

Sejmiku chcę raz jeszcze powiedzieć, że ten czas był wykorzystany przez pewnie 

wszystkich Radnych co do tego żebyśmy z odpowiednią starannością zagłosowali 

nad naszym budżetem, budżetem Województwa Lubuskiego... 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Mamy 

problem. Mamy problem ze słyszalnością. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola?  

Co się dzieje? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

…także na ręce Pani Przewodniczącej oraz do sekretariatu Biura Sejmiku z prośbą  



90 

 

o umieszczenie tego stanowiska na stronie Urzędu Marszałkowskiego, jako 

informację publiczną. Stanowisko Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość, 15 marca 

2021 roku: Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości stoi na stanowisku, że w czasie 

pandemii, w okresie zagrożenia życia i zdrowia mieszkańców Województwa 

Lubuskiego z powodu COVID-19, jako Sejmik Województwa Lubuskiego powinniśmy 

wspierać solidarnie szpitale I poziomu zabezpieczenia w Województwie Lubuskim. 

Konsekwentnie domagamy się wsparcia wszystkich świadczeniodawców usług 

medycznych, aby mogli sprawnie leczyć nie tylko chorych na COVID-19,  

ale także chorych m.in. na choroby kardiologiczne, onkologiczne, jak również 

rozwijać rehabilitację. Mając na uwadze utrwaloną przez Zarząd Województwa 

Lubuskiego naganną zasadę zadłużania finansów, oczekujemy zmniejszenia deficytu 

budżetowego, który na dzień 10 marca br. wskazuje kwotę 52 975 061 zł. 

Warunkowo akceptujemy zmiany uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na rok 2021, wnosząc o realizację potrzeb sprzętowych kierowanych do Urzędu 

Marszałkowskiego od 2020 roku i nie zrealizowanych do dnia dzisiejszego. Składam 

w załączeniu wnioski o wyposażenie i zakup dla: Wielospecjalistycznego Szpitala 

SPZOZ w Nowej Soli, Dolnośląskiego Centrum Serca im. prof. Zbigniewa Religii 

Medinet Sp. z o.o. Szpital w Nowej Soli, Lubuskiego Centrum Ortopedii im. dr. Lecha 

Wierusza Sp. z o.o. Świebodzin, Szpital Międzyrzecki Sp. z o.o. Międzyrzecz, 

Niepubliczny Zakład Opieki Zdrowotnej Szpital im. dr. n. med. Radzimira 

Śmigielskiego Skwierzyna, Samodzielny Publiczny Zakład Opieki Zdrowotnej 

Sulęcin, Nowy Szpital w Szprotawie Sp. z o.o. Szprotawa, Nowy Szpital  

w Świebodzinie Sp. z o.o., Nowy Szpital we Wschowie Sp. z o.o., Szpital na Wyspie 

Sp. z o.o. w Żarach, Samodzielny Publiczny Zakład Opieki Zdrowotnej Ministerstwa  

Spraw Wewnętrznych i Administracji w Zielonej Górze, Zachodnie Centrum 

Medyczne Sp. z o.o. Krosno Odrzańskie, Nowy Szpital w Kostrzynie nad Odrą  

Sp. z o.o. Kostrzyn nad Odrą, Samodzielny Publiczny Zakład Opieki Zdrowotnej  

w Sulechowie Sulechów. Jednocześnie wskazujemy na konieczność pilnego 

rozwiązania sytuacji kryzysowej w szpitalu w Ciborzu, niezwłocznego i pozytywnego 

dla pracowników szpitala rozwiązania konfliktu i spełnienia ich słusznych oczekiwań. 

Tak jak powiedziałam, w załącznikach są konkretne wskazane urządzenia  

i zapotrzebowanie, które szpitale złożyły do Urzędu Marszałkowskiego  

i nie otrzymały tego, nie zrealizowano tego zadania. Wobec tego jeszcze raz  

o to proszę. Wysyłam do Państwa na Sejmik cały załącznik związany  
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z zapotrzebowaniem tych szpitali z prośbą o umieszczenie na stronie Urzędu 

Wojewódzkiego, Marszałkowskiego przepraszam. Dziękuję bardzo. 

 

Stanowisko Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość stanowi załącznik nr 20  

do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę Pan… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Pani Przewodnicząca, proszę w sprawie formalnej. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: bardzo 

proszę, Pan Mirosław Marcinkiewicz w sprawie formalnej. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Zwracam się do Pani Przewodniczącej – jest to głos nie na temat. Jesteśmy  

w punkcie – Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2021 rok, z autopoprawkami i o tym powinniśmy 

dyskutować. Jest to przedłożenie Zarządu, który jest jedynym organem uprawnionym 

do złożenia takiejże uchwały. Jeżeli są co do tego wątpliwości proszę Pana 

Mecenasa o wyjaśnienie tej sprawy, gdyż to co zgłosiła Pani Małgorzata 

Gośniowska-Kola jest zupełnie inną całkowicie sprawą. Jest to sesja nadzwyczajna, 

zwołana z podanym porządkiem obrad i powinniśmy tę sesję może skutecznie 

wreszcie zakończyć i zająć się – tak, jak powiedziała Pani Gośniowska tutaj, w tym 

momencie Pani Radna – innymi sprawami. Ale zakończmy najpierw jedną sesję. 

Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Absolutnie widzę związek w tym, co mówiła Pani Gośniowska-Kola z tym o czym 

rozmawialiśmy przy okazji podejmowania decyzji z tą uchwałą. Zatem uznaję,  

że Pani Gośniowska-Kola mówiła w temacie. Pan Sławomir Kowal, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal: Dzień dobry Państwu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

proszę, Pan Sławomir Kowal. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal: Już, czy słychać mnie? 

Słychać? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Słychać. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal: Dobrze. Witam 

wszystkich Państwa. Szanowni Państwo, Panie Mirosławie, wydaje mi się, że to było 

na temat – jestem pewny – i chciałbym iść dalej tym tropem. Przede wszystkim 

skwitować to na początku tak, że można, a jednak można rozmawiać konsolidacyjnie, 

konsolacyjnie, razem podejmować tak ważne rzeczy dla Województwa Lubuskiego.  

I tu ukłon do Pani Marszałek. Pani Marszałek dziękuję, ale można było również  

to przecież zrobić miesiąc temu, a to przed chwilą słyszeliśmy głos Pani 

Przewodniczącej Klubu Prawa i Sprawiedliwości, ale to też jest głos usłyszany  

od Państwa i chyba każdy się z tym zgadza, iż w dobie tego co nas otacza  

– COVID-u, pandemii – najważniejsza jest służba zdrowia. Nie wiem, bo nie 

słyszałem Pani Małgorzato, czy mówiła Pani o szpitalu w Żaganiu. Jeżeli mówiła,  

to zwracam honor. Jeżeli nie, to proszę o uzupełnienie. On podlega pod Żary,  

a oddział jest i w Żarach covidowy i w Żaganiu cały szpital jest covidowy. Więc tak, 

Szanowni Państwo: Klub Bezpartyjni Samorządowcy nie ma dyscypliny w tym 

głosowaniu, czy też na tej sesji. Natomiast warunkowo, warunkowo – jak już 

powiedziałem na wstępie – akceptujemy tą autopoprawkę. Jeszcze raz powiem: 

szkoda, że ta sesja tak długo trwa, ale Szanowni Państwo również chcielibyśmy  

do naszej propozycji, którą wytoczyłem jako Klub Bezpartyjni Samorządowcy też  

ok. 2-3 tygodnie temu, by usiąść do tzw. umownego okrągłego stołu i porozmawiać 

na temat tego, co nas boli, co chcemy wiedzieć czy dowiedzieć się więcej, bo cały 

czas to zarządzanie województwem to są takie skoki – trochę w stronę Zielonej Góry 

jak damy, to później trochę oddamy do Gorzowa. No nie bardzo nas to interesuje. 

Chcemy przede wszystkim w dobie pandemii, w dobie tak fajnie rozwijającego  

się kierunku na Uniwersytecie Zielonogórskim – medycznego – Szpitala 

Uniwersyteckiego, chyba już najwyższy czas do podjęcia naprawdę ważnych, 

strategicznych decyzji do tego, a nie takie skoki z jednego miejsca w drugie miejsce. 
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Także bardzo dziękuję dzisiaj, bo słyszałem konferencję Polskiego Stronnictwa 

Ludowego, Szanowni Państwo – Panie Marszałku Stanisławie Tomczyszyn. 

Jesteśmy, jako Klub Bezpartyjni Samorządowcy, jesteśmy „za”, chcemy w tym 

uczestniczyć, mamy swoje pomysły, mamy swoje uwagi, chcemy o tym dyskutować. 

Przede wszystkim chcemy dyskutować na temat ochrony zdrowia, gospodarki, 

rozszerzenia składu Lubuskiej Rady Samorządowej o przede wszystkim 

przedstawicieli Euroregionów. Ale to też jest głos w to, co się dzieje na scenie 

ogólnopolskiej. My chcemy również, jako samorządowcy, mieć wpływ  

na to co się dzieje na scenie tutaj naszej, lokalnej – naszych samorządów. Czyli 

„okrągły stół” – jak najbardziej tak. Powinniśmy jak najszybciej go zwołać, rozmawiać 

i wspólnie na pewno osiągniemy kompromis. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pani Aleksandra Mrozek. Pani Aleksandra Mrozek, bardzo 

proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Halo? 

  

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Słychać, 

słychać. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo? 

Szanowni Państwo? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Słychać. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ja Ola, Ciebie słyszę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Słychać. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Słychać, słychać. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Tzn., że wszyscy, bardzo 

dziękuję. Witam Państwa. Na początku chciałam wyrazić swoją dezaprobatę  
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dla stanowiska Radnych koalicji rządzącej i za niechęć do tego żebyśmy dyskutowali 

w kwestiach bardzo istotnych. Składane wnioski pozostają bez odpowiedzi,  

a blokowanie głosu jest niedorzecznością w czasach w jakich żyjemy, a żyjemy  

w czasach demokracji. I chciałabym żeby to było uszanowane. A wracając, proszę 

Państwa, do uchwały, która za chwilę zostanie poddana głosowaniu – uchwały 

zmieniającej uchwałę budżetową – to chcę powiedzieć, że Klub Samorządowe 

Lubuskie stoi na stanowisku, iż ta ostateczna wersja jest taką namiastką kompromisu 

ze strony Zarządu Województwa, ale w żaden sposób nie oddaje oczekiwań i nie 

spełnia oczekiwań Klubu co do wniosków dwukrotnie – podkreślam – składanych 

przez Klub do Zarządu Województwa Lubuskiego właśnie w kwestii tej 

kontrowersyjnej uchwały. Jednocześnie chcę zwrócić w imieniu Klubu uwagę na to, 

że tak długi termin, miesięczny termin, procedowania uchwały jest wynikiem 

absolutnego uporu Zarządu Województwa. Po miesiącu Zarząd Województwa,  

nie mając szansy na przegłosowanie pierwotnego projektu, cofa się o krok.  

Po 4, 5 praktycznie tygodniach usuwa z projektu zapisy najbardziej kontrowersyjne. 

A zatem jest jedno pytanie: dlaczego Zarząd Województwa nie zrobił tego  

w momencie zgłaszanych uwag, wniosków? Dlaczego tego nie zrobił skoro 

wielokrotnie podkreślał, że przesunięcia są konieczne? Chce powiedzieć,  

że rozumiemy konieczność przesunięcia środków na służbę zdrowia, środków  

na opiekę społeczną. Widzimy też ten krok w tył, który wykonał Zarząd. Dlatego  

też Klub Samorządowe Lubuskie zagłosuje za tą uchwałą, natomiast wyraźnie 

podkreślamy jednoznacznie, że jest to opieszałość Zarządu i brak dobrej woli  

do rozwiązywania kwestii spornych. Ponadto jesteśmy zaniepokojeni taką  

oto sytuacją, że kiedy zostały usunięte te kontrowersyjne zapisy i była sugestia  

żeby głosować już, po informacji przekazanej o usunięciu, że mieliśmy głosować  

to bez opinii Komisji Budżetowej – a przecież wciąż pracujemy nad uchwałą 

budżetową – mieliśmy głosować to bez możliwości zapoznania się i analizy.  

A jesteśmy na tym etapie teraz, że niekoniecznie darzymy zaufaniem wszystko,  

co Państwo nam przekazujecie. Szanowni Państwo, jeszcze jedna taka uwaga,  

która nie wymaga komentarza, niemniej jednak trzeba ją podkreślić – jest to zupełnie 

niezwyczajna sytuacja, kiedy podczas trwania jednej sesji zmienia się obsługę 

prawną. Ostatnia sesja – ta, która miała parę dni temu miejsce -  ci którzy  

ją obserwowali i my Radni… 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Przepraszam Pani Radna, przepraszam Pani Radna… 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: ...odnieśliśmy 

jednoznaczne wrażenie.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani 

Radna, Pani Radna! 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: I teraz, kończę już... 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Głos nie  

na temat! To jest głos nie na temat. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

proszę… 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Kończę już Pani 

Przewodnicząca i chcę przekazać, że w trosce o interes województwa zwracamy 

uwagę, że głosy Radnych, wnioski Radnych, którzy nie należą do koalicji rządzącej 

są tak samo ważne, bo reprezentują głos Lubuszan. I gdyby były brane pod uwagę, 

to proces procedowania, uchwalania znacznie byłby szybszy i sprawniejszy. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Przypominam Państwu o dyscyplinie czasowej. Pani Anna Chinalska, bardzo 

proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Tyle jest przerw,  

że ja się pomyliłam w ostatnim głosowaniu. Bardzo przepraszam za to i bardzo 

proszę o głosowanie w sprawie uchwały budżetowej. Dziękuję bardzo. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Mamy 

zgłoszenie – proszę do góry, bo ja nie widzę – Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak. 

Bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. 

Dzień dobry Państwu. Proszę Państwa, chciałabym skorzystać z tego głosu żeby 

odpowiedzieć na pytania, które się pojawiły w tej dyskusji. Pani Gośniowska-Kola 

zwróciła się no nie na temat, bo w tej uchwale nie zajmujemy się innymi szpitalami, 

ale zwróciła się o pomoc również i dokonanie zmian w budżecie w sprawie wsparcia 

innych szpitali, również tych, dla których organem prowadzącym nie jest samorząd 

województwa. Chciałabym na początku wszystkim Radnym przypomnieć,  

że za bezpieczeństwo zdrowotne w regionie odpowiada Wojewoda, za walkę  

z pandemią, natomiast za poprawę dostępności do leczenia rząd polski. Wszyscy 

mamy zagwarantowany – mamy mieć – zagwarantowany bezpłatny dostęp, 

nieograniczony dostęp do świadczeń leczniczych i procedur leczniczych.  

My nie finansujemy procedur leczniczych. Za to odpowiada płatnik – Narodowy 

Fundusz Zdrowia i Minister Zdrowia. Natomiast samorząd wojewódzki od dekady 

bardzo mocno wspiera szpitale wojewódzkie, dla których jest organem 

prowadzącym, bo jest to nasza odpowiedzialność. Każdy organ prowadzący  

– właściciel – odpowiada za swoje szpitale, dlatego uzupełniamy te braki  

w finansowaniu ochrony zdrowia w Polsce. Przypomnę, że w innych krajach 

europejskich jest ono dwukrotnie większe. Tutaj najbliżej, u naszych sąsiadów. 

Podejmowaliśmy takie stanowiska, domagamy się zwiększenia przede wszystkim 

finansowania ochrony zdrowia i to nie tylko w zakresie finansowania świadczeń 

leczniczych, ale również inwestycji. W czasie pandemii to samorząd Województwa 

Lubuskiego, jako pierwszy w Polsce, przekierował środki unijne i wszystkie środki  

z rezerwy w ubiegłym roku do walki z pandemią, ponieważ rząd nic nie robił w tym 

zakresie. Pierwsze pieniądze przekierowaliśmy już w lutym z rezerwy na zakup 

ECMO i urządzeń ratujących życie, zlikwidowaliśmy całkowicie nasze wydatki 

również na promocję – imprezy zbiorowe w terenie nie mogły się odbywać, więc  

te pieniądze przeznaczyliśmy na środki ochrony osobistej dla wszystkich szpitali, 

tych, które zgłaszały się do nas z prośbą o wsparcie i o pomoc, ale również  

dla Domów Opieki Społecznej chociaż nie jesteśmy organem prowadzącym. I widzę, 

że niektórzy Radni zapomnieli o tym jakie są zadania ustawowe w ustawie  
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o samorządzie wojewódzkim dla nas, jako jednostki prowadzącej szpitale. Niemniej 

jednak wychodząc naprzeciw wnioskom starostów, którzy też prowadzą szpitale i nie 

otrzymywali żadnego wsparcia, Zarząd Województwa ze środków unijnych 

postanowił przekierować bardzo duże wsparcie dla szpitali postawionych w stan 

gotowości. Przecież to w stan gotowości swoją decyzją powołuje szpitale Wojewoda. 

I kierując się właśnie takim kluczem udzieliliśmy bardzo dużego wsparcia dla szpitala 

w Sulechowie w wysokości 3 900 000 zł, dla szpitala w Żarach, który również 

prowadzi szpital żagański 2 067 000 zł, dla szpitala w Żarach „Na Wyspie” 1 760 000 

zł, dla szpitala w Szprotawie, który był objęty również gotowością w pierwszej fali 

910 000 zł. Również dla innych szpitali powiatowych, jak Słubice, które zostały 

postawione w stan gotowości w II półroczu ubiegłego roku 924 000. Dla szpitala  

w Drezdenku – szpital powiatowy przypomnę – 505 000, dla szpitala w Krośnie pół 

miliona, dla szpitala jednoimiennego przeznaczyliśmy w Gorzowie aż 17 mln.  

I te 17 mln Szanowni Radni, mogliśmy przekazać na inne szpitale powiatowe,  

które do nas się zgłaszały z prośbą o pomoc, ale niestety Wojewoda nie wywiązał  

się z finansowania wyposażenia szpitala jednoimiennego, co potwierdził, że zrobi 

kwotą 19 mln zł. Byłam przy tej rozmowie – nie tylko ja, również prezesi naszych 

szpitali – ale niestety te środki nie zostały przekazane. Dlatego Zarząd 

Województwa, w odpowiedzialności za zdrowie i życie mieszkańców, przeznaczył  

ze środków unijnych Regionalnego Programu Operacyjnego – na co uzyskał zgodę 

Komisji Europejskiej – 17 mln na szpital jednoimienny. Podkreślę raz jeszcze,  

że sprawa zabezpieczenia szpitali, wyposażenia w środki ochrony osobistej  

to Agencja Rezerw Materiałowych, w urządzenia ratujące życie to Minister Zdrowia. 

Również samorząd wojewódzki zakupił respiratory, które miały być też przekazane 

do tych szpitali powiatowych, o których mówi Pani Gośniowska-Kola, ale respiratory 

przekazaliśmy do szpitala tymczasowego w Zielonej Górze, ponieważ ich nie 

otrzymaliśmy z Agencji Rezerw Materiałowych. To tak w skrócie. Oczywiście,  

gdy będziemy rozmawiać szerzej na ten temat, oceniając stan zabezpieczenia 

wszystkich szpitali lubuskich przed pandemią, to przygotujemy bardzo szczegółową 

informację. Dzisiaj chciałabym przede wszystkim poprosić Państwa o przyjęcie tej 

uchwały, którą przedstawiliśmy. Rozmawiamy cały czas, podczas tych sesji,  

co do zmian. Staramy się, jako Zarząd Województwa, osiągnąć kompromis dlatego 

pomimo wielu wątpliwości, postanowiliśmy przedstawić Państwu autopoprawkę.  

I ta autopoprawka została przedstawiona na ostatniej sesji z szerokim 
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uzasadnieniem. W uchwale w sprawie zmian w budżecie pozostawiliśmy  

te wszystkie pozycje, które są terminowe, z których nie możemy w krótkim czasie 

zrezygnować, natomiast wszystkie zmiany, które budziły najwięcej wątpliwości, 

kierujemy na Komisję, na następną sesję Sejmiku, która będzie obradowała w trybie 

zwyczajnym. Przypomnę, że dotyczy to nieruchomości, zakupu nieruchomości pod 

budowę budynku energooszczędnego pasywnego, druga dotyczy dotacji dla powiatu 

słubickiego, promocja gospodarcza i zmniejszenie dofinansowania doradztwa w celu 

przygotowania projektu w Gorzowie – Zakład Usług Wspólnych. To są te pozycje, 

które budziły wątpliwości i na ten temat były pytania. Co do innych zmian w budżecie 

Szanowni Radni nie zgłaszali na tych sesjach pytań. Chcę jeszcze podkreślić,  

że to nie Marszałek i nie Zarząd Województwa – my nie prowadzimy sesji.  

Za prowadzenie sesji, debatę i ogłaszanie przerw w sesjach odpowiada 

Przewodnicząca Sejmiku. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Pani Marszałek. Bardzo proszę, Pan Sebastian Ciemnoczołowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dzień 

dobry. Ja w tym temacie dlatego, że wydaje mi się, że ponad miesiąc rozmowa, 

dokładnie miesiąc, bo 15-ego lutego odbyła się sesja zwyczajna w tych sprawach, 

które dzisiaj omawiamy, przez miesiąc omawiamy już je chyba po raz czwarty  

na sesjach, a wcześniej na Komisjach bardzo wnikliwie, w związku z tym wypowiedź 

Pani Radnej Mrozek – nie chcę jej nazywać niemerytoryczną, ale chyba tu inaczej 

nie można – zrzucająca odpowiedzialność na Zarząd Województwa za to, że miesiąc 

czasu debatujemy, bo sesje są zrywane, no jest wypowiedzią nie na miejscu. Cała 

odpowiedzialność za tą sytuację spada jedynie na Panią Mrozek i tych Radnych, 

którzy w ten sposób procedują, mogąc miesiąc wcześniej już na Komisjach w tych 

sprawach zabierać głos. Zarząd poszedł na daleko idące kompromisy. Mogliśmy  

już w zeszłą środę przyjąć tą uchwałę budżetową i nie trzeba było tracić kolejnego 

prawie że tygodnia po to, żeby jeszcze raz nad bardzo dobrze znanymi punktami 

Radni się musieli zastanawiać. No nie taki cel był tej przerwy. Cieszę się, że dzisiaj 

część Radnych się zreflektowała. Natomiast bardzo bym prosił o uczciwość w tej 

sprawie, nieprzerzucanie odpowiedzialności na tych, którzy tej odpowiedzialności nie 

mają. Mam nadzieję, że po następnych sprawach budżetowych, na następnej sesji, 
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te rzeczy, z których Zarząd się wycofał, Państwo znajdą czas na ich 

przedyskutowanie tak, żeby te instytucje, które czekają na te środki już ponad 

miesiąc, dłużej nie czekały. Ja jeszcze mam prośbę i apel też do Pani 

Przewodniczącej, żeby szanując swobodę wypowiedzi wszystkich Radnych jednak 

próbować tak dyscyplinować prowadzenie tej sesji, żeby te wypowiedzi rzeczywiście 

były na temat, a w tym przypadku konkretnej uchwały. Zgłaszanie wniosków 

dodatkowych, innych przez Radnych, które nie mogę być procedowane w tym trybie, 

jest niezasadne. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, pozwólcie że teraz ja również się wypowiem. Ponieważ 

najwięcej kontrowersji wokół tej uchwały zmieniającej budżet budziła budowa sali  

w Słubicach, ja bardzo się cieszę, że ta autopoprawka właśnie dotyczyła  

tej inwestycji, natomiast tak naprawdę nie załatwia to sprawy w żaden sposób, zatem 

chciałabym aby wszyscy Radni pochylili się nad propozycją Samorządowego 

Lubuskiego, który przygotuje taki program budowy infrastruktury sportowej,  

który będzie jasny, czytelny i który pozwoli w konsekwencji głosować za takimi 

inwestycjami bez obciążenia, że w taki sposób wspomagamy powiaty, miasta, gminy, 

które są przychylne chociażby ze względów politycznych. Mają to być jasne zasady, 

takie zasady, które będą akceptowalne przez wszystkich samorządowców, przez 

wszystkie samorządy, które będą też dawały możliwość jasnego udziału  

w takim rozdaniu tych środków. Dziękuję bardzo. Mamy kolejne zgłoszenie, to Pan 

Marek Surmacz. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani 

Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, ja bym chciał się zwrócić bezpośrednio do Pani 

Marszałek żeby już dała spokój z tymi opowieściami o tym, że rząd czegoś nie robi. 

Proszę, żeby Pani się skupiła na tym, co do Pani należy, jakie ma Pani obowiązki 

Pani Marszałek i Zarząd. Doskonale pamiętamy sytuację początku pandemii, 

pamiętamy też mnogość manipulacji informacyjnych, które płynęły z Urzędu 

Marszałkowskiego i potęgowanie konfliktu, narastanie właściwie, potęgowanie, 

prowokowanie konfliktu z władzami rządowymi. Mam prośbę, żeby Pani zaniechała 

tego typu działań, bo one szkodzą przede wszystkim Lubuszanom i źle świadczą  

o tym co, w jaki sposób Pani tę funkcję wypełnia i uważam, że po tym co, w jaki 
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sposób eskalowała Pani konflikt z władzami administracji rządowej, wyjątkowo 

szkodliwy dla lubuskiego, prędzej czy później Pani będzie musiała za to zapłacić  

i najchętniej bym widział Pani osobistą rezygnację ze stanowiska Marszałka 

Województwa Lubuskiego, jako tego stanowiska, które w Pani wydaniu w Pani roli  

i wykonaniu już się wyczerpało. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

proszę, ostatni głos w dyskusji, Pan Kazimierz Łatwiński. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: W zasadzie to,  

co chciałem powiedzieć, to powiedział Pan Marek Surmacz w zakresie tego,  

że te zaczepki antyrządowe są zupełnie nie na miejscu i niepotrzebne. I niestety 

wpisuje się to… Ja po prostu z zażenowaniem słucham jakiś takich wypowiedzi 

osoby pełniącej ważną funkcję marszałka województwa, że rząd w czasie COVID-u 

nie udzielił żadnej pomocy i nic nie zrobił. Tak mniej więcej tę wypowiedź można było 

zrozumieć. Zupełnie się to wpisuje w taką radę byłego polityka Platformy 

Obywatelskiej, a potem Przewodniczącego partii nazwanej od jego imienia, który 

mówił, że „z PiS-em na programy nie wygracie, no to kłamcie, wykazujcie fake 

newsy”. To w niczym nie rozwiązuje problemów i właściwie pokazuje prawdziwe 

Państwa zainteresowania, jakieś totalnej opozycji, instrukcji, łącznie  

z zahamowaniem funduszy europejskich i z zahamowaniem współpracy z Unią 

Europejską poprzez zablokowanie programów pomocowych dla Polski. Dlatego 

apeluję tutaj żeby unikać tego typu retoryki, która właściwie burzy wszelkie 

możliwości współpracy. Ja mam nadzieję, że Pan Karol Zieleński będzie mógł 

przekazać cyfry, które potwierdzą jak wielka pomoc związana z COVID-em płynie  

ze strony rządu do Województwa Lubuskiego. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Rzeczywiście Pan Karol Zieleński – Dyrektor Biura Wojewody Lubuskiego 

prosi o głos, a nie ma możliwości zgłoszenia. Bardzo proszę, Pan Karol Zieleński. 

 

Dyrektor Biura Wojewody Lubuskiego Karol Zieleński: Dzień dobry Państwo 

Radni, dzień dobry Pani Marszałek. Mam nadzieję, że słychać mnie dobrze. Pani 

Przewodnicząca, proszę potwierdzić. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Słychać. 

 

Dyrektor Biura Wojewody Lubuskiego Karol Zieleński: Dziękuję bardzo. 

Chciałbym się tutaj odnieść lekko do słów... 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Pani 

Przewodnicząca, jak ktoś z zewnątrz zabiera głos? Ja nie bardzo rozumiem, jaki jest 

powód, że ktoś z zewnątrz zabiera głos? 

 

Dyrektor Biura Wojewody Lubuskiego Karol Zieleński: Nie wiem  

kto mi przeszkadza w wypowiedzi. Ja tego nie czynię mimo, że śledzę Państwa sesję 

już czwarty dzień w przeciągu miesiąca. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

W jakim trybie Pan przemawia? 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Na jakiej 

podstawie?  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan 

Marcin Jabłoński, bardzo proszę jeżeli Pan chce zabrać głos, proszę się zgłosić. 

 

Dyrektor Biura Wojewody Lubuskiego Karol Zieleński: Otrzymałem głos od Pani 

Przewodniczącej.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ale w jakim trybie Pan 

Zieleński odpowiada? 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Na jakiej 

podstawie osoba z zewnątrz zabiera głos w punkcie, który go nie dotyczy? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Przepraszam bardzo… 
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Dyrektor Biura Wojewody Lubuskiego Karol Zieleński: No troszeczkę dotyczy,  

bo jeżeli Pani Marszałek tutaj w trakcie dyskusji wykorzystuje argumenty,  

że to Wojewoda ma generalny wpływ na całą służbę. Ma, oczywiście: organizuje 

ochronę zdrowia, organizuje wsparcie. Nie ingerujemy w pieniądze jakie Urząd 

Marszałkowski przekazuje, ma do tego mnóstwo mechanizmów. Natomiast, proszę 

Państwa, żyjemy troszeczkę w innej rzeczywistości covidowej. Dzisiaj mamy bardzo 

dużo przypadków zachorowań, mamy bardzo duże obłożenie w szpitalach.  

W szpitalu tymczasowym w Zielonej Górze leży 133 pacjentów, od początku 

leczonych było 400. W szpitalu w Gorzowie od początku pandemii leczonych było 

2200 pacjentów. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ja bardzo 

przepraszam, ale jesteśmy w punkcie „dyskusja radnych”. Na temat walki  

z pandemią ja też mogę przedstawić olbrzymią... 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani Marszałek, Pani 

nie zarządza w Sejmiku. Proszę się uspokoić. Obrady prowadzi Przewodnicząca. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Ja bardzo 

proszę Państwa Radnych o spokój, natomiast Pana Tadeusza Zieleńskiego bardzo 

proszę o krótszą wypowiedź. Szanowni Państwo! Proszę wyłączyć wszystkim głos. 

Wszystkim. Szanowni Państwo Radni, ja przypominam, że gdybym miała 

cenzurować wszystkie wypowiedzi i powiedzieć, że Pani Marszałek też mówiła  

na temat zmian w uchwale budżetowej, to też nie byłaby to prawda. Zatem prośba 

Pana Zieleńskiego o to żeby zabrać głos przeze mnie została uznana za właściwą  

i udzieliłam mu głosu. Proszę to uszanować. Mamy jeszcze wśród rozmówców Pana 

Mirosława Marcinkiewicza. Bardzo proszę, Pan Karol Zieleński – proszę dokończyć 

swoją wypowiedź. 

 

Dyrektor Biura Wojewody Lubuskiego Karol Zieleński: Dziękuję bardzo Pani 

Przewodnicząca. Postanowiłem zabrać głos, ponieważ Pan Wojewoda został 

wywołany. Informuję, że aktualnie w szpitalu w Zielonej Górze leży 133 pacjentów, 

od początku było leczonych 400 za łączną kwotę 34 mln zł na same leczenie tylko  

od 7 grudnia, kiedy tutaj szpital tymczasowy funkcjonuje. Kontrakt roczny dla Szpitala 
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Uniwersyteckiego w Zielonej Górze to jest ok. 140 mln zł. Dlatego proszę nie mówić, 

że rząd nie daje jakiś pieniędzy. Zupełnie jeszcze inne liczby mamy w Gorzowie 

Wielkopolskim, gdzie tutaj szpital od początku pandemii leczył 2200 pacjentów, 

otrzymał za to kwotę ok. 80 mln, przy czym kontrakt roczny także wynosi 140. Proszę 

bardzo nie angażować Pana Wojewody w bieżące spory w Sejmiku, bo to jest 

kompletnie niekonstruktywne. Te 19 mln, o których wspomniała Pani Marszałek,  

no to to poszło od Pani Marszałek dwoma ścieżkami: z jednej strony w ramach RPO 

zwróciła się Pani do Wojewody o pozytywną opinię, co oczywiście Wojewoda 

pozytywnie opiniuje budowę OIOM-u w Gorzowie Wielkopolskim, ale równocześnie 

zwróciła się Pani z takim samym wnioskiem do Ministra Zdrowia. W Polsce 

obowiązuje zasada zakazu podwójnego finansowania tego samego, proszę  

się zdecydować czy robicie to Państwo w ramach RPO czy próbujecie szukać 

środków zewnętrznych. To tylko tyle na tym etapie. Życzę Państwu dalszych 

owocnych obrad. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pan Mirosław Marcinkiewicz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Szanowni Państwo, przypominam z uporem, że jesteśmy w punkcie „uchwała  

w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

z autopoprawkami”. Dyskusja na temat stanu zdrowotności i to, co przed chwilą 

usłyszałem – ilu pacjentów jest w Zielonej Górze, Gorzowie czy w pozostałych 

szpitalach – są to dane przerażające, ale dziś nie o tym mówimy. A ja chciałbym 

tylko tutaj do Kolegów, którzy są tacy oburzeni jeszcze raz powiedzieć: za ochronę 

zdrowia odpowiada rząd i Wojewoda. Jeżeli się jakieś deklaracje składa, to trzeba 

później je wykonać. Jeżeli nie są wykonane to nie oburzajcie się, że jest  

to powiedziane. Podobnie NFZ finansuje świadczenia, nie kto inny. A samorząd 

województwa co do swoich jednostek, w tym właśnie szpitali, zajmuje  

się prowadzeniem tych jednostek – jednostek. Więc szukajmy tu raczej zgody.  

Ja bardzo wszystkich proszę o to, żebyśmy właśnie może dociągnęli tą sesję z takim 

uporem, z takim trudem prowadzoną i przegłosowali po prostu jedną, drugą uchwałę 

i zajęli się właśnie tymi innymi wieloma rzeczami, w tym – po pierwsze – zdrowiem, 

ale wieloma innymi sprawami, które ułatwiać mają nam życie, bo po to też jesteśmy. 
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A jeżeli się zwracamy do Pani Przewodniczącej żeby na temat rozmawiać,  

to nie po to żeby ot tak sobie mówić, tylko wszyscy słyszymy w jakim kierunku  

ta dyskusja ucieka od tematu głównego. I to jest być może też jedna z przyczyn,  

dla których został zgłoszony wniosek o odwołanie Pani Przewodniczącej. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo, ale również do Pana Radnego Mirosława Marcinkiewicza odnosi się hasło 

„ad rem”. Zatem mamy jeszcze zgłoszenie, Pani Elżbieta Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. 

Proszę Państwa, w swojej wypowiedzi zwróciłam uwagę i to pragnę powtórzyć:  

za walkę z pandemią, zarządzanie kryzysowe w regionie, ponosi odpowiedzialność 

Wojewoda. My wspieramy działania Wojewody dlatego, że widzimy taką potrzebę 

oraz widzimy braki w tym zakresie w finansowaniu. I to właśnie w swojej wypowiedzi 

pragnęłam podkreślić, wymieniając również kwoty, duże kwoty, które przyznaliśmy 

dla szpitali, dla których nie jesteśmy organem prowadzącym, za które nie ponosimy  

– jako samorząd wojewódzki – odpowiedzialności. Kupiliśmy również sprzęt ratujący 

życie – nie tylko sprzęt ochrony osobistej – i został on już przekazany. Do walki  

z pandemią samorząd wojewódzki zaangażował kwotę grubo ponad 200 mln zł, 

kosztem oczywiście innych zadań. Wyznaczyliśmy sobie taki priorytet w ubiegłym 

roku i również w obecnym, bo jest taka konieczność, ponieważ widzimy jak bardzo 

są niewydolne służby, które są do tego zobowiązane. Bez wahania samorząd 

wojewódzki oddał nowy szpital – Centrum Zdrowia Matki i Dziecka – wybudowany za 

kwotę 160 mln na szpital tymczasowy. Przypomnę, że rząd polski w kraju setki 

milionów przeznaczył na budowę od podstaw szpitali tymczasowych. My, w naszym 

województwie, staramy się bardzo mocno wspierać Wojewodę. Ja bez wahania jadę 

do Gorzowa do Wojewody żeby prosić i rozmawiać o tym w jaki sposób lepiej 

jeszcze możemy się do trzeciej fali przygotować, ponieważ widzimy jak wielka jest  

w tej chwili zachorowalność. Zarówno w Gorzowie Wielkopolskim jak i w Zielonej 

Górze, dla których to szpitali jesteśmy organem prowadzącym, postanowiliśmy 

zwiększyć liczbę łóżek o kolejne 30, postanowiliśmy również przekazać kolejny 

sprzęt. Udało nam się również pozyskać sprzęt ratujący życie z Saksonii  

i Brandenburgii. Ten sprzęt – kardiomonitory, respiratory, pulsoksymetry – ten sprzęt 

już jest w szpitalach, ale zawsze jest to nasza działalność wspomagająca. Zabieram 
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ten głos tylko dlatego, że padły przykre słowa i oskarżenia pod moim adresem  

i Zarządu, które są nie na miejscu, bo raczej powinniśmy się spodziewać 

podziękowań za zaangażowanie i pomoc dla służb rządowych w tym trudnym czasie 

światowej pandemii. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, nie ma już zgłoszeń, bardzo się cieszę. Natomiast 

poziom napięcia wśród Radnych moim zdaniem może tylko i wyłącznie wyciszyć 

wspólny stół, wspólne rozmowy. Zatem Samorządowe Lubuskie też jest gotowe  

do tego, aby w końcu domówić się w bardzo ważnych tematach dla Lubuszan. 

Szanowni Państwo, przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok – druk 

nr 413/21, wersja 4 wraz z autopoprawkami, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Pan Kazimierz Łatwiński, Pan 

Marek Surmacz, Pani Zofia Dajczak? Pani Zofia Dajczak proszę o oddanie głosu. 

Pan Tadeusz Jędrzejczak? 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Tadeusz 

Jędrzejczak – jestem za. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Pani Zofia Dajczak? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Zofia Alicja Dajczak: Jestem za. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Proszę o zakończenie głosowania. 

28 głosów za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania  stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIX/412/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 15 marca 2021 

roku w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2021 rok stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 
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Punkt 4. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033 – druk nr 414/21. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jest  

z nami Pani Alicja Woźniak, którą serdecznie witam – Skarbnik Województwa 

Lubuskiego. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Autopoprawka Zarządu Województwa Lubuskiego do projektu uchwały w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego  

na lata 2021-2033 stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: W tej sprawie opinia 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji  stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę  

o zgłoszenia. Nie widzę. Przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego  

na lata 2021-2033 – druk nr 414/21, wersja 4 wraz z autopoprawkami, poddaję  

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał? 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Tadeusz 

Jędrzejczak – jestem za. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Pani Zofia Dajczak? Pani Zofia Dajczak? Pani Zofia Dajczak? Proszę zakończyć 

głosowanie. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Zofia Alicja Dajczak: Halo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Tak? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Zofia Alicja Dajczak: Jeszcze… ja mam 

problemy techniczne – ani terminal, wyłączyło mi się również łącze. Jestem za. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Pani Zofia Dajczak – za. Proszę o zakończenie głosowania. 

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania  stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIX/413/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 15 marca 2021 

roku w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2021-2033 stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Punkt 5. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Powiatowi Słubickiemu pomocy 

finansowej – druk nr 426/21. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo Radni, Szanowni Państwo Radni. Proszę, żebym dokończyła. Szanowni 

Państwo, ponieważ przyjęliśmy uchwałę w sprawie dokonania zmian uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok, w której nie została ujęta pomoc 

finansowa dla Powiatu Słubickiego, podjęcie uchwały w sprawie udzielenia 

Powiatowi Słubickiemu pomocy finansowej stało się bezprzedmiotowe. W imieniu 

wnioskodawców o zabranie głosu proszę Panią  Marszałek Elżbietę Annę Polak.  
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Radni, w związku z tym, że w uchwale w sprawie zmian w budżecie  

nie skierowaliśmy wniosku w sprawie przeniesienia z rezerwy kwoty 1 mln zł w celu 

przeznaczenia na budowę hali sportowej, uchwała w sprawie udzielenia dotacji 

powinna być konsekwencją. Skoro więc nie mamy w budżecie tej kwoty, w imieniu 

Zarządu Województwa wycofuję uchwałę jako nieprzedmiotową. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Pani Marszałek. Przechodzimy zatem do kolejnego punktu. 

 

Punkt 5a. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Międzyrzeckiemu – druk nr 427/21. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Mamy 

zgłoszenie? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Tak, 

poproszę o głos. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan 

Sebastian Ciemnoczołowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, proszę w imieniu Klubu o 10 minut przerwy. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 10 minut 

przerwy. 

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Wznawiam obrady. Przechodzimy do punktu – Podjęcie uchwały w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Międzyrzeckiemu – druk nr 427/21.  
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Na zebraniu jest obecny Pan Sławomir Kotylak – Dyrektor Departamentu 

Infrastruktury i Komunikacji, a ja proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu  

i Finansów Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja wydała 

opinię pozytywną. 

 

Opinia Komisji  stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Panie Przewodniczący. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę  

o zgłoszenia. Proszę o tablicę. Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa 

Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Mamy zgłoszenie. Pani 

Aleksandra Mrozek, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, 

dlaczego w sesji nadzwyczajnej został wprowadzony ten projekt uchwały? Z uwagi 

na to, że nasz Statut Sejmiku Województwa Lubuskiego w § 17 mówi wyraźnie,  

że sesję nadzwyczajną zwołuje się w sprawach ważnych i wymagających 

niezwłocznych rozstrzygnięć, ta uchwała wprowadzona w takim trybie, wydaje  

się ustawą, która narusza zapisy Statutu, ponieważ nie jest to rzecz, która musiałaby 

być rozstrzygnięta w takim trybie. Pytanie: dlaczego wprowadzono w trybie sesji 

nadzwyczajnej uchwałę o udzieleniu pomocy Powiatowi Międzyrzeckiemu? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Nie mamy więcej zgłoszeń. Czy ktoś z Państwa chciałby odpowiedzieć  

na to pytanie? Zamykam zatem dyskusję. Mamy zgłoszenie – Pani Marszałek 

Elżbieta Anna Polak. Bardzo proszę. Pani Marszałek, proszę włączyć mikrofon. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Teraz dobrze mnie 

słychać? 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo 

dobrze. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Gdy zgłaszaliśmy  

w imieniu Zarządu ten punkt, uzyskaliśmy zgodę wnioskodawców. Korzystając  

z okazji, że jest sesja w trybie nadzwyczajnym uznaliśmy, że należy bez zbędnej 

zwłoki przystąpić do realizacji zobowiązania, co do którego Zarząd przystąpił wiele 

lat temu. Przypomnę, że jest realizowane porozumienie. Właśnie tuż przed jedną  

z sesji, już nie pamiętam – chyba przed 8 marca – Zarząd Województwa podjął 

decyzję o przyjęciu tej uchwały, która miała być procedowana w zwykłym trybie.  

Ale ponieważ byliśmy przygotowani, a zarówno Burmistrz jak i Pani Starosta prosili  

o przyspieszenie realizacji zobowiązania finansowego, które jest po stronie 

samorządu województwa – przypomnę: zarówno w budżecie wprowadziliśmy  

te środki, jak i w naszej prognozie finansowej. Wkład samorządu województwa 

wynosi sporą kwotę, bo aż 14 mln zł. Ale oczywiście nic nie stoi na przeszkodzie, 

żeby w normalnym trybie procedować. Uznaliśmy jednak, że skoro są obrady, 

również mieliśmy uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Słubic, więc 

w tym stanie prawnym i faktycznym nie budziło to żadnych wątpliwości żeby również 

tą uchwałę wprowadzić. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pan Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Dzień dobry Pani 

Marszałek, dzień dobry Pani Przewodnicząca, dzień dobry Państwu. Ja oczywiście 

będę głosował za tą uchwałą, chociaż we wtorek na spotkaniu z Radnymi starałem 

się wytłumaczyć, że jest to kwestia nie niecierpiąca zwłoki, tym bardziej, że środki 

przeznaczone na realizację zadania, które jeszcze nie zostało rozpoczęte, ponieważ 

jest na etapie pisania specyfikacji istotnych warunków zamówienia publicznego  

i mrożenie tych środków jest przedwczesne. Ale jeśli Zarząd tak uważa, że tak ma 

być, to niech tak będzie. Przypomnę tylko, że w budżecie mamy zapisaną kwotę  

2 mln zł na tegoroczny montaż finansowy zgodnie z porozumieniem, które Państwu 

również cytowałem z 3 lutego. Gro środków przeznaczonych na tą inwestycję jest  

z Funduszu Dróg Samorządowych, bo to jest kwota ponad 12 mln zł. Naprawdę 
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trzeba wesprzeć wszystkich i wszystko co się wokół tego dzieje, aby przyspieszyć 

proces rozpoczęcia tej inwestycji, bo póki co to jest rozstrzygnięta kwestia inżyniera 

kontraktu i inwestora zastępczego oraz jest rozstrzygnięty przetarg na budowę ronda 

na drodze krajowej 92, które finansowane będzie z budżetu państwa, konkretnie  

z budżetu Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad. Także tutaj naprawdę 

kwestia dofinansowania jest przesądzona, to nie ulega żadnej wątpliwości.  

Ja głosowałem przeciwko umieszczaniu w trybie nadzwyczajnym tego punktu,  

ale skoro on się znalazł w porządku obrad, to oczywiście będę dzisiaj głosował za. 

Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, drugi głos w dyskusji, Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, mój 

przedmówca Radny Fedko potwierdził, że ta uchwała nie wymaga procedowania  

w trybie sesji nadzwyczajnej. Ja oczywiście jestem za, jak najbardziej za udzieleniem 

pomocy finansowej dla Powiatu Międzyrzeckiego, ale jestem przeciwnikiem 

stwarzania precedensów, dla których to jedne powiaty będą miały udzieloną pomoc 

w trybie nadzwyczajnej sesji, inne w trybie zwyczajnej, jedne wnioski czekać będą 

1,5 roku, inne wnioski będą wymagały składania interpelacji kilkakrotnie Radnych 

żeby ujrzały – że tak powiem – miejsce wśród porządku obrad na sesjach 

zwyczajnych. Myślę, że zaczynamy się gubić, Pani Marszałek, co ma być w sesji 

zwyczajnej, co w nadzwyczajnej. Te kwestie są regulowane. Dlatego też ja, 

Szanowni Państwo, całym sercem jestem za rozwojem infrastruktury komunikacyjnej, 

za pomocą dla samorządów, ale za uporządkowaniem tych kwestii, nie działaniem 

wybiórczo, przypadkowo, na zasadzie: wprowadzę albo nie wprowadzę. Nie.  

To powinien być jeden wyraźny schemat, a on jest opisany zwyczajnie w naszym 

Statucie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Gośniowska-Kola: Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Pani Marszałek, Państwo Radni, to właśnie odniosę się do tej 
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kwestii, o której od początku dzisiaj, podczas tej sesji nadzwyczajnej rozmawiamy,  

a mianowicie o wprowadzaniu bałaganu i chaosu przez Panią Marszałek i Zarząd 

Województwa. Dzisiaj, w sytuacji nadzwyczajnej zagrożenia bezpieczeństwa zdrowia 

Lubuszan mamy tzw. „wrzutkę”, dotyczącą wspaniałomyślności Zarządu Województwa 

co do procedowania uchwał, które nie są na tym etapie konieczne. To właśnie jest 

odpowiedzialność Pani Marszałek, którą Pani przerzuca zawsze na Wojewodę,  

na rząd, a dzisiaj Pani nie potrafi się w tej sytuacji odnaleźć. Chcę także powiedzieć, 

że w związku z tym chaosem my konsekwentnie, jako Klub Radnych Prawa  

i Sprawiedliwości, będziemy głosowali przeciwko takiemu wprowadzaniu bałaganu. 

Zaznaczę także, że nie tak dawno rozmawialiśmy na temat stanu naszego 

województwa. Zarzucała Pani Marszałek nam nieprawdę. Wobec tego jeszcze raz 

przypomnę, że Pani działania, Pani działania związane z budżetem Województwa 

Lubuskiego, wprowadzają nasze województwo w stan zagrożenia. Przypomnę,  

że kwoty, o których Pani tak ochoczo opowiada, miliony, to między innymi 0,5 mln na 

czasopismo „Region” jako wkładkę, papierową gazetę, w roku ubiegłym, kiedy 

mieliśmy pandemię. To także coś, o czym Pani także zapomniała – 60 tys. zł  

na uroczystą kolację dla uczestników Forum Regionów Polski i Chorwacji oraz wizyta 

na polu golfowym w Przytoku. To są te „wrzutki”, które powodują, że jesteśmy 

właśnie w takim miejscu, w takim zagrożeniu. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pani Anna Synowiec. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Szanowni Państwo, ja bym 

chciała jednak, żeby Państwo odnosili się do wnioskodawców, bo jeżeli chodzi  

o zwołanie sesji nadzwyczajnej to wnioskodawcy taki wniosek złożyli, nie Pani 

Marszałek. Ale ja rozumiem, że każdy punkt już sesji, czy nadzwyczajnej  

czy zwyczajnej, będzie powodem właśnie do przytyków, zwłaszcza w kierunku,  

w zasadzie do Pani Marszałek, bo cały czas tutaj mowa przedmówczyni o tym 

mówiła. Ja bym poprosiła jednak Panią Przewodniczącą o zwrócenie się do Państwa 

Radnych o wskazanie czy wobec takiego stanowiska Państwo wnoszą do nas, jako 

do wnioskodawców, abyśmy wycofali tą uchwałę z porządku obrad? Taka jest 

Państwa intencja? Bo mam wrażenie, że w zasadzie nad punktem, nad którym dłużej 

nie powinniśmy dyskutować, bo jak tutaj była mowa wcześniej – i tak jest  
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to wprowadzone do budżetu – w zasadzie sprawa jest oczywista. Czyli mamy wolniej 

pracować, nie szybciej. Ja też bym bardzo poprosiła Panią Przewodniczącą  

o zdyscyplinowanie Pani Radnej Małgorzaty Gośniowskiej-Kola, ponieważ dzisiaj 

zdecydowanie odbiega Pani za każdym razem, kiedy zabiera Pani głos, od tematu.  

I proszę Panią Przewodniczącą, żeby stosować wobec Pani Radnej jak i innych 

Radnych bez ulg, § 25 ust. 4 Statutu, czyli, żeby po prostu przypomnieć Radnemu, 

żeby mówił do rzeczy. Pani Radna, właśnie jesteśmy na etapie uchwały w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Międzyrzeckiemu. Mówimy o drogach,  

nie mówimy o służbie zdrowia. Ale jest to oczywiście świetna okazja, żeby zrobić 

przytyk do Pani Marszałek, do Zarządu i do sytuacji w jakiej jesteśmy aktualnie  

w Sejmiku. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Ja przypomnę, że Pani Anna Synowiec jest Radną, ale jest również 

mecenasem i staje teraz w obronie Zarządu i Pani Marszałek. Ja tylko chcę 

przypomnieć, że wszyscy w swoich wypowiedziach do tej pory wyrażają swoje 

stanowisko wobec tej uchwały. Zatem przekazuję głos, drugi głos, Pani Elżbiecie 

Annie Polak. Bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. 

Bardzo proszę Panią Przewodniczącą o niekomentowanie wystąpień, wyłącznie 

prowadzenie posiedzenia. Słuszny był wniosek Pani Radnej Synowiec, która zwróciła 

uwagę, że obowiązkiem Przewodniczącej jest zwracanie uwagi Radnym w celu 

dyskusji na temat. A tematem w tej chwili naszej sesji jest udzielenie pomocy 

finansowej Powiatowi Międzyrzeckiemu. Pani Gośniowska-Kola oskarżyła Marszałka 

Województwa o wprowadzenie chaosu. Ja nie prowadzę, Pani Radna, sesji.  

Te sesje, które trwają od 15 lutego i są prowadzone już na piątej, tak, w piątym 

odcinku – 15 lutego, przypomnę, 1 marca, 8 marca, dzisiaj mamy 15 marzec.  

To Pani właśnie Radna Gośniowska-Kola, Przewodnicząca Klubu PiS-u, dzisiaj 

chciała wprowadzić chaos na dzisiejszej sesji, ponieważ domagała  

się od wnioskodawców, którzy nie wnosili pod obrady tej sesji takich tematów, 

zajęcia się szpitalami powiatowymi, domagała się również od Zarządu 

przedstawienia zmniejszenia deficytu w budżecie wojewódzkim, o czym też dzisiaj  

w porządku obrad takiego tematu wnioskodawcy nie wnosili. Więc ja bardzo proszę 
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Panią Przewodniczącą Klubu PiS, również wszystkich Radnych, o odnoszenie  

się do tematu, o którym w tym punkcie mówimy. Co do pomocy finansowej Powiatowi 

Międzyrzeckiemu rozmawialiśmy też już wielokrotnie. Takie porozumienia zostały 

podpisane dużo wcześniej z uwagi na konieczność również realizacji tej inwestycji, 

która w tym roku realnie tak już, realnie wszystkie podmioty przystąpiły  

do tej realizacji. Zarząd uznał, że należy przekazać nasz wkład w wysokości 2 mln, 

skoro został przyjęty przez Radnych w zdecydowanej większości, tak? Budżet został 

uchwalony na sesji budżetowej 21 grudnia. Przypomnę, że dzisiaj to jest 15 marca, 

więc wszystkie nasze projekty i inwestycje, które są objęte budżetem województwa, 

są w toku realizacji. Dlatego uznajemy – za zgodą oczywiście wnioskodawców  

– że ta pomoc finansowa, skoro dzisiaj jest taka możliwość, powinna być udzielona 

dzisiaj. Jeżeli nie będzie większości za tą uchwałą, to w trybie zwyczajnym 29 marca. 

Bardzo dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Pan Sebastian Ciemnoczołowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Dziękuję. Nie widzę sprzeczności w tym, że Pani Anna Synowiec jest mecenasem,  

a jednocześnie merytorycznie broni Zarządu. Natomiast ad rem: Szanowni Państwo, 

ja nie widzę żadnego problemu. Jeżeli Klub Radnych PiS czy Samorządowego 

Lubuskiego jest za tym żeby dzisiaj ściągnąć ten punkt z porządku obrad to my, jako 

wnioskodawcy, a przynajmniej większość z nas, przychyli się do takiego wniosku  

i zagłosujemy w sprawie tego punktu na normalnej sesji. Więc nie rozumiem tutaj 

awantury, którą wszczyna Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. Jeżeli taka jest Pani 

wola, to proszę zgłosić taki wniosek do nas i my go poprzemy. Jednocześnie 

informuję w imieniu Klubu, że my jesteśmy za podjęciem tej uchwały. Natomiast 

jeżeli Państwo potrzebujecie czasu żeby się wczytać w przepisy tej uchwały, żeby  

się zapoznać z zasadnością wydatkowania tych środków i zrobić to na normalnej 

sesji, to także poprzemy taki wniosek. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pan Wacław Maciuszonek, pierwszy głos. 
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Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Pani 

Przewodnicząca, Szanowni Radni, akurat tutaj Pani Ania Synowiec i Pan Sebastian 

Ciemnoczołowski potwierdzili to co już wcześniej mówiłem, że to jest po prostu 

zwykła prowokacja. Chodzi o to, żeby to wrzucić do pakietu i próbować niektórych 

Radnych przekonać, żeby głosowali za tym wszystkim. Mam gorzką satysfakcję,  

już mówiłem o tym dużo wcześniej i myślę, że jeżeli tak dalej będziemy procedowali, 

to do niczego nie dojdziemy. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Pani Beata Kulczycka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Tutaj w tym 

chaosie musimy się umieć odnaleźć. Ja bardzo proszę Radnych Koalicji 

Obywatelskiej aby nie prowokowali. To jest naprawdę niedorzeczne, żeby dzisiaj  

po tym jak tak naprawdę ten wniosek został przegłosowany do porządku obrad  

i ta uchwała, dzisiaj nas prowokować do tego żeby ją wycofać. Ja bardzo proszę, 

żebyśmy odróżniali tutaj formę od treści. My jesteśmy przeciwni „wrzutkom”, 

jesteśmy przeciwni temu żeby na sesji nadzwyczajnej nie było rzeczy 

nadzwyczajnych. Natomiast w tym przypadku przechodzimy do głosowania  

ad meritum, w sprawie i proszę nie prowokować nas znów do rzeczy formalnych.  

To jest po prostu niedorzeczne, Szanowni Państwo. Jeszcze raz powtórzę: szanujmy 

się nawet w tym chaosie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Drugi głos w dyskusji, Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Drogi Sebastianie, ja bym 

prosił, żebyś się skoncentrował nad obradami dzisiejszej sesji, ponieważ zarówno 

Radna Ola Mrozek jak i ja mówiliśmy o tym, że będziemy głosowali za tą uchwałą  

i nikt nie proponował żeby ją wycofać – bynajmniej z naszego Klubu. A Ty twierdzisz, 

że zarówno Pani Przewodnicząca Małgorzata Gośniowska-Kola – szefowa Klubu PiS 

– jak i Samorządowe Lubuskie wnioskuje o wycofanie. No na litość boską, 

opamiętajcie się trochę. Dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Proszę bardzo, pierwszy głos w dyskusji Pan Mirosław Marcinkiewicz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Pani Przewodnicząca, Szanowni Koleżanki i Koledzy, gdy Pani Gośniowska-Kola 

dzisiaj na sesji robi „wrzutkę” czytając całą, długą propozycję pomocy finansowej  

– pewnie potrzebnej – dla szpitali powiatowych przede wszystkim, to jest  

w porządku. Jeżeli zaś rozmawiamy o uchwale w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej Powiatowi Międzyrzeckiemu – uchwale, która została przyjęta  

do porządku obrad i jest w tym porządku obrad – to ma to być „wrzutka”? Myślę,  

że wygaśmy trochę emocje i głosujmy zgodnie z porządkiem obrad. Przepraszam,  

że to muszę powiedzieć, ale może w najbliższej jakiejś przerwie poczytajmy trochę 

Statut i trzymajmy się zapisów, bo nie będzie wtedy bałaganu, Pani Radna 

Kulczycka, jeżeli będziemy się stosowali do zapisów, które dosyć precyzyjnie opisują 

w jaki sposób odbywa się sesja. Przegłosujmy to i idźmy dalej. Jest tak wiele rzeczy 

w tym województwie, które wymagają podjęcia, że warto poświęcać im czas, a nie 

dyskusji o tym czy jest to „wrzutka” czy nie jest to „wrzutka”, bo faktycznie myślę,  

że słuchaczy przyglądających się naszym obradom najmniej to interesuje. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Bardzo proszę – pierwszy głos w dyskusji, Pan Jan Świrepo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Szanowna Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Radni, tak wygląda, że to było w programie, podjęcie tej uchwały. Wszyscy 

się zgadzają, że jest to potrzebne, ale Pan Rady Fedko mówi: „ale to za wcześnie, 

może później to zróbmy”. Ale jeżeli jest to w programie to Pani Przewodnicząca,  

ja Panią bardzo proszę – przejdźmy do głosowania. Nie młóćmy plew! Bo to tak 

wygląda, że Pan Bóg zabiera nam rozum żeby nas ukarać. Rzucamy, Pani Radna 

Beata zadaje pytania, że to jest „wrzutka”. Jaka „wrzutka”? Raczej jest wrzód! Wrzód 

jeżeli chodzi o destrukcję, którą prowadzicie. Ja mam 80 lat i ja nie mogę zrozumieć 

dlaczego w ten sposób my debatujemy? Jest to potrzebne, wszyscy się zgadzają,  

ale Pan Fedko mówi: „a może za tydzień, może za dwa”. To jest w programie. 

Przegłosujmy – mamy z głowy. Nie będziemy się szarpać na następnej sesji. 

Dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie 

Janie Świrepo, czy Pan składa wniosek formalny? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Tak, składam wniosek formalny  

o rozpoczęcie głosowania. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, ponieważ Pan Jan Świrepo sformułował wniosek formalny, poddaję  

ten wniosek pod głosowanie. Proszę zaczekać, tylko tutaj technicznie wpiszemy. 

Szanowni Państwo, wniosek formalny Pana Jana Świrepo o zamknięcie dyskusji 

poddaję pod głosowanie. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

26 radnych za, 1 przeciw, 2 wstrzymało się od głosu.  

Zamykam dyskusję i przechodzimy do głosowania.  

Wynik głosowania  stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Międzyrzeckiemu 

– druk nr 427/21 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Pan Marcin Jabłoński? Pan Marcin 

Jabłoński? 

20 radnych za, 3 przeciw, 6 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania  stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXI/414/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 15 marca 2021 

roku w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Międzyrzeckiemu stanowi 

załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Szanowni Państwo, ponieważ dzisiaj często powoływaliście się Państwo na Statut,  

ja z tego miejsca chciałabym bardzo przeprosić Pana Karola Zieleńskiego, który  

w myśl par. 26 pkt.2, który brzmi: „Przewodniczący Sejmiku może udzielić głosu poza 

kolejnością Wojewodzie Lubuskiemu, Parlamentarzystom, Członkom Zarządu  

oraz osobom przez nich upoważnionym do złożenia wyjaśnień w sprawach będących 

przedmiotem obrad”. Szanowni Państwo, proszę pamiętać o Statucie. Natomiast ja… 

 




